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NOVI TEDNIK JE GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZPL CEUE, LAŠKO, MOZIRJE, SLOVENSKE KONJICE, SEIITJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN 2ALEC 

Grobišče pod jezerom - krvava rana TehariJ 
»Okrog dva tisoč žrtev je pod jezerom iz sadre, pod cerkvijo Sveta Ana, približno tri do štiri tisoč žrtev pa je na prostoru, ki se razteza vse do javnega 
odlagališča. V neposredni bližini taborišča je torej zakopanih pet do šest tisoč žrtev, precej pa jih je pokopanih še drugod. Nsgvečja grobišča so 
v Košnici, Laškem, Grižah in okolici Hrastnika«, je za Novi tednik povedal Roman Leljak. Pogovor z njim objavljamo na 12. strani 

Ples številk med grobovi 
čeprav je dan, kije posvečen mrtvim že za dober mesec pokopan pod zemljo, smo na dan izbrskali 
zanimive primerjave o cenah pogrebnih storitev v občinah na Celjskem. Izid našega sprehoda med 
številkami narekuje sledeče: umrite v Žalcu, Šmarju ali Titovem Velenju, grob pa imejte raje 
v Mozirju, če mislite na blagor še živečih, ki bodo morali plačevati najemnino za grobne »parcele«. 
Temo tedna boste našli na 5. strani. 

POMAGAMO 
Okrešelj naj bo spet 
v ponos slovenskim 

planincem 
že v prejšnji številki našega časopisa smo 
najavili novo akcijo. Novi tednik bo nekaj 
naslednjih tednov pomagal zbirati denar in 
material za obnovo planinske koče na Okre-

šlju. 

Tokrat objavljamo nekaj izvlečkov iz zgodo
vine Okrešlja (stran 10) in podrobneje najav-
Ijamo akcijo s številko žiro računa, na kate
rega boste lahko nakazovali prispevke 
(stran 11). Prihodnji teden že pričakujemo 
prve prispevke, vsem darovalcem pa se bo
mo oddolžil i z ustrezno objavo v našem 

časopisu. 

E M O ni uspela 
prodaja stanovanj 

Celjskemu Emu grozi stečaj, če v kratkem ne 
bodo našli dodatnega denarja za finančno 
konsolidacijo firme. Banka firme ni priprav
ljena, več kreditirati, poskus, da bi prodali 
Emova stanovanja solidarnostnemu skladu 
stanovanjske skupnosti pa je vsaj zaenkrat 
padel v vodo, ker po odločitvi pristojnih repu
bliških organov ni zakonit. Več o tem na 3. 
strani. 

RADiOAKTiVNO 
Meritve, ki jih je opravil Republiški Za
vod za varstvo pri delu, so v nekaterih 
stavbah, zgr^enih iz tako imenovanih 
EFE zidakov, pokazale visoko koncen
tracijo becquerelov na kubični meter 
zraka. Tokrat poročamo, kako so se na 
zastrašujočo novico odzvali stanovalci 
blokov v Drapšinovi 7 in 9 v Celju. Izve
deli pa smo, da bodo z organizirano ak
cijo nastopili tudi lastniki zasebnih hiš 
in stanovanj, ki so zgrajena iz tega grad
benega materiala. Stran 13. ] 

Spremljali smo izganjanje netopirjev! 
v stolpnici na Okrogaijevi 3 v Celju je dva-
n^st nadstropij. V predzadnjem so v zidnih 
razpokah Blagojevičeve spalnice do nedavne
ga živeli tudi netopiiji. Simbioza med člove
kom in netopirjem ni mogoča, zatrjuje ta dru
žina, ki si je v soboto končno oddahnila. Beri
te reportažo na 24. strani! 

Praznične »mavrice« 
Na Radiu Celje se te dni spet vrstijo zanimive, 
zabavne in nagrad polne Mavrice. V njih vam 
predstavljamo gostišča, trgovine in Zlato vez 
Vilija Kragolnika z bogato praznično ponud
bo in kupom presenečenj za poslušalce Radia 
Celje in za bralce Novega tednika. Stran 20. 



Nova zgodovina in komunisti na podeželju 
Predkongresne seje napovedale radikalen In učinkovit kongres Zveze komunistov Sloveniie 

Medtem ko so kongresi makedonskih, 
bosanskohercegovških in hrvaških komu
nistov že končani, se s lovenskim kongres 
obeta v predbožičnih dneh. Resnici na lju
bo pa so s svojimi predkongresnimi zase
danji po s lovenskih občinah s lovenski ko
munist i že opravil i najobširnejši del kon
gresa, saj so j ih pripravil i predvsem zato, 
da bi se na samem kongresu izognili poda
janju obširnih referatov in da bi č imveč 
pobud do kongresa že povsem artikuli
rali. 

P o drugi strani j e vods tvo s lovenskih ko
mun i s tov z organizacijo p redkongresn ih 
sej zagotovilo tudi , da bo kongres za razliko 
od že speljanih po d rug ih repub l ikah dosti 
bolj poli t ično in idejno j a sen ter učinkovit . 
Prejšnji t eden so p r e d k o n g r e s n a zasedanja 
izvedli po vseh obč inah celjskega območja. 
Ob tem, ko so povsod podpr l i o snu tke pro
gramskih d o k u m e n t o v , s p r e m e m b in do
polni tev s ta tuta in sk lepa o številu članov 
organov Z K S ter o s n u t k e list možnih kan
didatov za člane organov Z K S in Z K J , so 
oblikovali tud i neka te re pobude . Najzani
mivejše, ki gotovo ne bodo ostale le p o b u d e 
s Celjskega, bi l ahko strnili v predloge, da 
mora Z K S enkra t za vselej ovrednot i t i vse 
d o g o d k e po letu 1945 ter v t ako imenovano 
Resolucijo o s lovenskem podeželju. Sicer 
pa poglejmo, kaj so specifičnega men ih ko
munis t i v posamezn ih občinah . 

V Celju je razpraa le na t r enu tke zašla 
v nezaželeno pol i t ikantsko besedičenje, pa 

še to le po zaslugi gostov od drugod . Med 
mnog imi p o b u d a m i j e bila sprejeta iniciati
va novega sekretarja p redseds tva OK Z K S 
Celje, Željka Ciglerja, da kongresu sloven
skih komun i s tov predlagajo tudi sprejem 
resolucij o severovzhodni Sloveniji, ki pla
čuje gromozanski davek na v preteklost i 
napačno začrtan razvoj gospodars tva , o do
datni republ i šk i f inančni pomoči t e m u de
lu domovine za razvoj mal ih podjetij , ki naj 
dopolnijo delovanje gospodarsk ih velika
nov, ter resolucije o p rometn i povezavi celj
ske kot l ine z l jubljansko. Sprejeli so tudi 
zahtevo Jožeta Zupančiča, da morajo slo
venski komuni s t i k o n č n o objekt ivno 
ovrednot i t i vsa dogajanja v republ ik i po 
letu 1945 zato, da se ob spopad ih s poli t ično 
drugače mislečimi n e bi v e n o m e r vračali 
k zgodovinskim t e m a m in n a p a k a m zveze 
komunis tov . 

Mozirjani so v razpravah opozarjali pred
vsem na nujnost zaustavi tve raznih naci
onalizmov, ki krhajo odločnost spopada 
z gospodarsko in dužbeno krizo v Jugosla
viji. 

V Laškem so se komuni s t i na p redkon
gresni seji zavzeli za to, da zveza komuni 
stov j a sno določi svoj odnos do s lovenske
ga podeželja. O b e n e m so menil i , da bi mo
rali biti p rogramski d o k u m e n t i ne le idej
no, t emveč tud i prakt ic is t ično bolj jasni , 
v njihovo izvajanje pa bi po t em lahko pri
tegnili tudi nečlane, ki mislijo enako . P rav 
tako ko t v Celju so t ud i v L a š k e m menil i , 
da mora Z K S potegnit i črto pod preteklost
jo in se lotiti zgolj novih nalog. Ob obravna
vi kadrovsk ih list pa so opozorili na po-
mankjljivost, da m e d možnimi kandida t i za 
člane organov Z K S in Z K J ni n ikogar iz 
d robnega gospodars tva . 

V občini Velenje so p r e d k o n g r e s n e raz
prave še bolj razpletli. Že v pr ip ravah na 
p redkongresno zasedanje so t emat iko 
obravnaval i na devet ih okroglih mizah, po 
nekater ih šolah in večjih podjetjih. Pri
p o m b e in dopolni tve so izoblikovali do 
skoraj vseh osnu tkov d o k u m e n t o v , ponu
dili pa kongresu tud i poseben a m a n d m a 
o energet iki . 

Komunis t i Šentjurja so ugotavljali , da se 
časi zelo hi tro spreminjajo. Ob pisanju kon
gresnih d o k u m e n t o v so neka te r im še šli 
lasje pokonci , zdaj pa zaradi s p r e m e m b 

v social is t ičnem svetu opredel i tve že izgub
ljajo svojo radikalno ostr ino. Šent jurčani so 
se posebej posvet ih nujnost i sprejetja po
sebne resolucije o s lovenskem podeželju, 
ki nau usmer i k o m u n i s t e v prizadevanje za 
hitrejši vses t ranski razvoj s lovenskega po
deželja na eni in aktiviranje vseh ekonom
skih, ku l tu rn ih in in te lektualnih potenci
alov podeželja na drugi strani . Podpr l i so 
tud i p o b u d o Z S M S o ustanovi tvi fonda za 
pomoč s lovenskemu gospodars tvu . Ob 
obravnavi ak tua ln ih dogajanj v domovin i 
so se odločiU, da predlagajo medobč insk i 
partiji, da še pred kongresom skhče č lane 
CK Z K S in CK Z K J s celjskega območja. 

Tudi v Žalcu so komunis t i na p redkon
gresni seji sprejeli Resolucijo o s lovenskem 
podeželju. O b e n e m so menU, da bi m o r a h 
komunis t i več pozornost i nameni t i t ud i 
razvoju tur izma. Names to , da v p rog ramu 
slovenski komunis t i razmišljajo o desetlet
n e m osnovnem šolstvu pa so bih v Žalcu 
mnenja, da je t reba zagotoviti p rogram os
novnega izobraževanja za bolj nadar jene 
učence . 

V S lovenskih Konjicah so komun i s t i si
cer podpr l i p rograme, ki naj bi j ih sprejel 
kongres , po nj ihovem pa v d o k u m e n t u Za 
evropsko kakovos t življenja ne more biti 
zajet tud i p rogram borbe proti inflaciji, 
t emveč naj bo ta zastavljen posebej . Na 
podoben način naj bi bil opredeljen tud i 
p rob lem jugos lovanskega trga. V listi mož
nih kand ida tov za člane organov Z K S in 
Z K J pa j e konjiške k o m u n i s t e motilo, d a j e 
v njej premalo žensk in preveč že znanih 
funkcionarjev. 

Za konec pa še kra tek povzetek razprav 
na p redkongresn i seji komuni s tov obč ine 
Šmarje pri Jelšah. P r o g r a m s k e usmer i tve 
so sicer v celoti podprU, venda r izrazili po
mis leke ali j ih bo mogoče, glede na razmere 
v Jugoslaviji , tud i uresničit i . E n a k o kot po
nekod d rugod v regiji so se zavzeli za sklad
nejši regionalni razvoj, ki bi tud i podeželju 
omogočil enake pogoje, mater ia lne in du
hovne dobr ine in ku l tu rno bogatejše življe
nje. O o s n u t k u s p r e m e m b in dopolni tev 
s ta tuta s lovenskih komun i s tov pa so meni-
h, da j e sicer kot začasen sprejemljiv, sicer 
pa bi bilo nujno napisat i novega, dovolj 
odpr tega h i t r emu spreminjanju in prenovi 
Zveze komuni s tov Slovenije. 

Na vseh p redkongresn ih sejah občinskih 
organizacij komuni s tov v regiji so prejšnji 
t eden izrekli tudi podporo s lovenskemu 
pol i t ičnemu in u p r a v n e m u vods tvu ter 
opozorili CK ZKJ , da je vse bolj ujet v last
no nenače lnos t in neučinkovi tos t in da za
radi tega lahko tud i sam podleže težnjam 
po to ta l i tarnem koncep tu part i jskega mo
nopola. 

Pravila volitev 
in stranic 

v ponedeljek se je v Celju sestalo 
predsedstvo Območnega odbora So
cialdemokratske zveze Slovenije Ce
lje. Opredelili so se do predlogov za 
vol i lno zakonodajo, za pol i t ično or
ganiziranje in spregovoril i o svoj ih 
pripravah na spomladanske vol i tve . 

Zahtevah so, t akšna pa bo najverjet-
neja tudi usmer i tev vseh s lovenskih 
socia ldemokratov, da ima opozicija na 
vohtvah posebno glasovnico ali pa 
vsaj, da j e iz glasovnic j a sno razvidno, 
ka tera poht ična organizacija ali k d o 
d rug predlaga določenega kandida ta . 
Menili so namreč , da so edina možnos t 
zveze komunis tov , da na voli tvah do
bijo za svoje kand ida te dovolj glasov, 
n e k a k š n e »anonimne« glasovnice. 
Opredelil i so se tud i do zakona o voli
tvah in menili , da pogoj za us tanovi tev 
poli t ične s t ranke ne more biti samo 
deset pobudn ikov , t emveč vsaj pe ts to . 
V zvezi s f inanciranjem poli t ičnih 
s t rank pa bi po nj ihovem mnen ju bilo 
t reba razjasniti ali se kot s t ranka lahko 
registr ira tud i us t rezno številna po
družnica ka tere izmed zvez in s t em 
pr idobi pravico do financiranja iz re
publ i škega proračuna . Še pred voh-
tvami, so dejali na p redseds tvu Ob
močnega odbora Soc ia ldemokra t ske 
zveze Slovenije v ponedel jek v Celju, 
bodo skušali doseči tudi , da bi bili 
v vohlnih komisi jah in odbor ih t ud i 
preds tavnik i Demosa . 

B R A N E P I A N O 

Brezposelnost narašča 
š tev i lo brezposelnih v konjiški občini še 

v e d n o narašča, čeprav si m o č n o prizadeva
jo , da bi zlasti z bolj na široko odpr t imi 
vrati z a sebnemu sektorju, ta pojav zajezili. 

V združenem delu v konjiški občini j e 
zaposlenih nekaj manj kot 8500 delavcev, 
od tega okoli 7200 v gospodars tvu , 630 v ne
gospodars tvu in v zasebnem sektorju 700 
delavcev. V minu lem deve tmesečnem ob
dobju se j e zmanjšalo število zaposlenih 
v negospodars tvu , na drugi s trani pa j e več 
delavcev našlo zaposhtev v zasebnem sek
torju ali gospodars tvu . Takšna j e tudi 
usmer i tev gospodarskega in d ružbenega 
razvoja občine za letošnje leto, ki predvide
va enoods to tno rast zaposlovanja. Kljub 
v s e m u je še vedno veliko ljudi na cesti . 
Med 331 iskalci zaposli tve je kar 53 priprav
nikov. Primerjava z enak im obdob jem lani 
pa kaže, da se j e število brezposelnih pove
čalo za 22,6 odstotkov. 

M P 

Gospodarstvo ne ve 
kai počne politika 

v občini Velenje zaenkra t niso ne na 
obč inske poht ične forume, ne na upra
vo niti na gospodarsko zbornico preje
li iz Srbije še nobenega dopisa, da 
kdorkol i z njimi prekinja s t ike in sode
lovanje. V časniku Delo je bilo sicer 
m o č prebrat i , da delavci Gorenjeve to
varne v Vranju zahtevajo odcepi tev od 
mat ičnega podjetja, venda r v Gorenju 
s a m e m iz Vranja niso v zvezi s to trdi
tvijo prejeli še n o b e n e informacije. 

B P 

Meritve niso pokazale sevanja 
Zapleti pri gradnji nove 

Cinkarnine deponije Za 
travnikom še niso končani. 

Pred meseci je gradnja bu
rila duhove , ker so krajani 
skupaj z d ruš tvom za var
s tvo okolja menili , da so 
v p regrado vgradiU radioak
t ivne odpadke . Ker v občini 
tega prob lema niso mogli 
razrešiti , so predlagali , da se 
opravijo g lobinska vrtanja in 
meri tve . Medtem je o proble
m u gradnje nove deponi je 
razpravlja republšk i izvršni 
svet in na osnovi poročila 
Tomaža Vuge, p r e d s e d n i k a 
komite ja za varstvo okolja 

v Sloveniji ocenil, da t akšne 
raziskave niso po t rebne . 
Druš tvo za vars tvo okolja 
v Celju j e m e d t e m samo na
ročilo mer i tve radioakt ivno
sti, ki j ih je plačala Zlatarna 
Celje. Meritve j e 14. novem
bra opravil l jubljanski Za
vod za vars tvo pri delu, ki j e 
meri l sevanje na notranji in 
zunanji s trani p regrade in to 
p redvsem na tistih mest ih , 
ki so j ih pokazali krajani. Na 
osnovi rezultatov mer i tev so 
ugotovili , da sevanje ne pre
sega vrednos t i naravnega 
ozadja zaradi na ravne radio
akt ivnost i . Iz tega torej ni 

mogoče sklepati , da so v pre
gradi radioakt ivni odpadki . 
Vendar d ruš tvo za vars tvo 
okolja še v e d n o meni , da go
vorice krajanov niso izmi
šljene. Ugotavljajo, d a j e bilo 
v zadnjem času na pregrado 
nasu tega za 50 me t rov nove
ga mater iala in da j e zato 
s površ insk imi mer i tvami 
nemogoče ugotovit i sevanje. 
Zato bodo še naprej vztrajah, 
da se opravijo g lobinska vr
tanja, svojega stališča pa še 
ni povedala skupšč inska ko
misija za vars tvo okolja Slo
venije, ki se prav tako ukvar
ja s to p rob lemat iko . TC 

Administrativni program spet na ekonomski šoli 
Svet Srednje družboslov

ne šole-gimnazije v Celju j e 
v začetku ok tobra predlagal , 
da bi ukinil i oddelek izobra
ževalnega p rograma admini 
s t ra t ivna dejavnost in ga pre
nesl i nazaj na Srednjo šolo 
za e k o n o m s k o usmer i tev . 
Takšen predlog j e podpr l tu

di celjski izvršni svet. 
Na osnovi p o b u d e gimna

zije se j e sestal občinski ko
mi te za d ružbene dejavnosti 
in skupaj z vodstvi obeh šol 
menil , d a j e predlog smiseln. 
Na ekonomsk i šoh so ta pro
gram izvajali že pred leti, ko 
so ga zaradi močnejš ih poli

t ičnih a rgumen tov nato pre
stavili na družbos lovno šolo. 
Učitelji so takra t dokazovah, 
da je t akšna prestavi tev 
s s t rokovnega vidika neu
strezna in to se j e v teh letih 
tudi pokcizalo. Zato naj bi 
p rogram adminis t ra t ivne de
javnost i vrnili na ekonom
sko šolo in s t em po besedah 
Jožeta Zupanč iča gimnazija 
dobiva spet svojo nekdanjo , 
pred leti uk in jeno podobo . 
Na ekonomsk i šoli so za po
s topen p rehod te dejavnosti , 
ka r j e povezano s kadrovski 
mi vprašanji , o p r e m o in pro
stori. Ti z nov im šolskim le
tom ne bodo več problem, 
saj bo šola dobila prostore, 
ki j ih j e doslej uporabljal 
V E K Š . P r e n o s p rograma je 
podpr l Zavod za šolstvo Slo
venije in tud i celjski izvršni 
svet ni imel p r i p o m b na 
t akšno odločitev. O prenosu 
pa se bosta dogovorili vod
stvi obeh šol, ki mora ta spre
m e m b o sporočit i odboru za 
vpis, da pr ihodnje šolsko le
to ne bo zmešnjave . 

TC 

Stališča delegatov do prekinitve 
Zbori celjske občinske 

skupščine so na zadnjem za
sedanju sprejeli s ta l i šča do 
enostranske prekinitve od
nosov Srbije s Slovenijo . 

Ocenjujejo, da je t akšna 
prekini tev gospodarsk ih to
kov s poli t ičnimi sredstvi ab
surd in protislovje izjavam, 
da se polit ika ne bo vmeša
vala v gospodars tvo . Glede 
na to, d a j e dohodek osnovni 
vir preživetja vseh, j e nujno 
spodbujat i b lagovne tokove 
in večjo produkt ivnos t , me
nijo v izjavi celjski delegati . 
Zato posebej podpirajo vse 
tiste ukrepe republiške 

skupšč ine , republ i škega iz
vršnega sveta in Gospodar
ske zbornice Slovenije, ki 
sledijo t em ciljem, pa tud i 
u k r e p e državnih organov fe
deracije, ki se za to zavzema
jo . Menijo, da j e t reba s poli
t ičnimi sredstvi zagotoviti 
poenotenje ciljev nadaljnje
ga razvoja in vzdušje, ki bo 
odpravilo razvnemanje poli
t ičnih strasti , ki vnašajo na
mes to sožitja nemi r in sovra
štvo ter poglabljajo revščino. 
Pr i t em so delegati poudari l i , 
da odločno podpirajo staUš-
ča in sklepe s lovenskega 
vodstva in vse u k r e p e ob na
povedanem mitingu. 

Poštene obresti 
Na blagajniških okencih se pogosto postavljajo 
vprašanja o načinu obračunavanja in pripisa 
obresti po sredstvih na hranilnih vlogah, žiro in 
tekočih računih. 

Tudi v Ljubljanski banki obračunavamo obresti 
ob vsaki spremembi glavnice in revalorizacijske 
stopnje, vendar pa jih banka pripisuje trome-
sečno. To pomeni, da je znesek, ki ste ga položili 
v nekem mesecu, obrestovan po takrat veljavni 
stopnji , v naslednjem mesecu pa je glavnica 
povečana za obresti in celoten znesek obresto
van po novi veljavni s t o p n j i . . . 

Našim cenjenim strankam sporočamo, da zaradi 
takega načina niso prikrajšani za višino obresti, 
banka pa se strinja, da bi marsikdo v časih visoke 
inflacije želel obresti dvigniti takoj po obračunu. 
Vsem tistim sporočamo, da bo tudi Ljubljanska 
banka uvedla mesečni pripis obresti, ki bo začel 
veljati v bližnji prihodnosti . Tako upamo, bomo 
zadovoljili tudi tiste, ki želijo obresti ohranjenega 
denarja dvigniti takoj po obračunu (pripisu). 

Trenutno banka obračunava obresti v višini 76% 
od vsakokrat veljavne mesečne revalorizacijske 
stopnje in ta znaša novembra 89 42,4%, kar 
pomeni, da bo banka obračunala obresti po stop
nji 32,2%. 



Prodaja Emovih stanovanj preložena 
Od 27. novembra ima 

Emo blokiran žiro račun in 
po 60 dneh blokade se prič
ne postopek za stečaj! Da je 
ta vse bližje, se je izkazalo 
tudi na zadnji seji celjskega 
izvršnega sveta, kjer niso 
sprejeli predlagane rešitve 
za Emo, po kateri bi stano
vanjska skupnost odkupila 
večino Emovih stanovanj . 

V zadnjem letu j e celjske
m u E m u sicer uspelo doseči 
pozi t ivne p remike v poslova
nju, saj kot celota niso poslo
vali z izgubo, povečal se je 
delež lastnih virov poslovnih 
sredstev, realno so se zmanj
šale za loge . . . Vendar pa je 
Ljubl janska b a n k a Splošna 
b a n k a Celje ocenila, da ima 
E m o še vedno zelo neugod
no s t ruk tu ro virov sredstev, 
saj posluje pre težno s tujimi 
viri. Ugotavljajo sicer, da j e 
bila realna zadolženost pri 
bank i do konca oktobra pod 
rastjo inflacije, venda r pa je 
za 13 ods to tkov presegala za
dolženost ob koncu prete
klega leta, če so jo preraču
nali v dolarje. Banka j e zato 
ocenila, da je E m o do nadalj
njega k red i tno nesposoben 
in ne more dobit i novih kre
ditov. Do konca novembra 
pa j e delovni organizaciji za
padlo več kot 500 milijard 
din obveznost i . Kot je razlo
žil p reds tavn ik b a n k e Ber
nard Poljanec na seji izvrš
nega sveta, j e nadaljnje kre
dit iranje E m a za b a n k o pre
veliko tveganje, zato so v do
govoru z E m o m prišli do 
predloga o odprodaj i dela 
njihovih s tanovanj . S tem bi 
E m o dobil 8 milijonov dolar
jev lastnih sredstev, in s t em 
dosegel finančno konsolida
cijo. Brez tega j e n a m r e č po 
besedah vods tva E m a na
daljnje delo zgolj podaljševa
nje agonije. Za n a k u p Emo
vih s tanovanj bi b a n k a odo
brila s amoupravn i stano
vanjski skupnos t i Celje kre
dit v omen jenem znesku, 
s t em denar jem bi kupil i 
E m o v a stanovanja, za vrači
lo kredi ta pa bi morali zbrati 
s reds tva v okviru p r i spevne 
s topnje za sol idarnostna sta
novanja. To pomeni , da bi se 
sicer povečal fond solidar
nos tn ih s tanovanj v občini , 
venda r ta niso prazna, pač pa 
v njih stanujejo Emovi de
lavci. Poleg tega bi s redstva 
za so l idarnos tna stanovanja 
porabil i n e n a m e n s k o in te
m u je ves čas oporekala sta
novanjska skupnos t . 

Iz dopisov, ki kažejo na ak
t ivnost i v zvezi s prodajo sta
novanj j e razvidno, da je iz
vršni svet že ob prvih predlo
gih vedel , da t akšen nač in ni 

p ravno veljaven. Tudi ko so 
ga predstavi l i na akt ivu di
rektorjev, se ti niso strinjali 
s t akšn im reševanjem pro
b lema Ema. Kljub t emu je 
izvršni svet menil , da bo lah
ko uporabi l možnos t novega 
sis tema, ki z novim le tom 
prenaša vse pristojnosti od
ločanja nanje in na obč insko 
skupšč ino . Tako je že pripra
vil delovni o snu tek odloka, 
ki naj bi ga sprejela skupšči
na konec decembra , o čemer 
j e v dopisu banki pisal pred
sednik IS Celje Miloš Pešec. 
Na seji izvršnega sveta, ki j e 
bila p red t e d n o m dni , pa j e 
zadevo zapletel d ružben i 
pravobrani lec Jože Drofe-
nik, ki j e sporočil , d a j e repu
bliški pravobrani lec skupaj 
s p reds t avn ikom republ i ške 
S D K in drug imi pristojnimi 
organi sklenil , da j e t reba 
ustavit i vse akt ivnost i v zve
zi s prodajo s tanovanj in raz
iskati vse dosedanje pr ime
re. P rob lemat ična ni sama 

prodna s tanovanj , pač pa 
n a k u p iz sol idarnostnih 
sredstev s tanovanjske skup
nosti , ka r pomeni , da gre za 
n e n a m e n s k o porabo teh 
sredstev. Nekater i razprav-
Ijalci so ob tem menili , da je 
t akšen sklep nerazumljiv, saj 
gre za stanovanja, ki j ih je 
organizacija kupi la v svojih 
»dobrih« časih, sedaj, ko po
trebuje denar , pa j ih ne more 
prodat i . 

Izvršni svet j e na to sklenil, 
da j e t reba proučit i , ali j e 
t akšna akcija resn ično neiz
vedljiva in če je , je t reba najti 
d rugačno reši tev za prodajo 
Emov ih nepremičn in . E m o 
naj bi sam prodal čim več, 
vendar pa j e Marjan Drev po
vedal , da se je za n a k u p sta
novanj doslej zanimalo le 15 
stanovalcev, m e d t e m ko bi 
poči tn iške zmogljivosti lah
ko prodal i le, če bi bila cena 
pod dejansko vrednost jo. 
V E m u naj bi tud i proučili 
perspekt ivnos t posameznih 
p rogramov in to s pomočjo 
tujih s t rokovnjakov, saj bi 
po besedah Dreva s stečajem 
E m a uničili tud i u spešne 
programe, ki imajo možnost i 
razvoja. Ta pa ni mogoč , do
kler se organizacija finančno 
ne konsolidira. F inančno re
šitev bo t reba najti č imprej , 
saj naj bi o njej razpravljali 
delegati obč inske skupšč ine 
konec decembra . 

T. CVIRN 

KOMENTIRAMO 

Zadeva stanEMO 
Tudi Celje ima svoje javno 

priseganje na nujnost gospo
darskih reform, ki naj konč
no vzpostavijo trg na eni, pa 
pol javno delovanje po starih 
metodah na drugi strani. 
Zadnji je zaplet s celjskim 
Emom, ki se nezadržno bliža 
stečaju. 

Do predzadnje srede je 
Emovo vodstvo vse upe sta
vilo na odrešitev z denarjem, 
ki bi ga dobili s prodajo svo
jih stanovanj celjski stano
vanjski skupnosti, pa je mo
ral občinski izvršni svet po 
razlagi, da bi bilo to nezako
nito, takšno možnost odklo
niti. Navkljub temu niti Emo 
niti izvršni svet nista opusti
la upov, da bi solidarnostni 
stanovanjski sklad Celja 
vendarle nekako izpraznila 
v Emovo korist, celjska 
Ljubljanska banka bi nato 
Emu odobrila nove kredite, 
SDK pa sprostil blokirane 
račune. Seveda Emovemu 
vodstvu ob zavrnjenem 
predlogu pač ni česa očitati 
- iskalo je le rešitev za 2750 
članski kolektiv. Bolj je za
skrbljujoče, da so do sredi
nega negativnega tolmače
nja omenjenega posla pred
log podpirali nekateri celjski 
politiki in večina članov celj
ske vlade. Pravočasno - ne 
čakajoč podatke v katero 
smer piha veter - so se naku
pu Emovih stanovanj iz soli
darnostnega sklada oziroma 
s pomočjo kredita Ljubljan
ske banke Samoupravni sta
novanjski skupnosti uprli le 
na stanovanjski skupnosti in 
v Službi družbenega knjigo
vodstva. 

Zaskrbljuje dvoje. Prvič, 
da je občinska oblast (pa ne 
le ona, s^ so na dogovorih 
o zadevi sedeh tudi pred
stavniki OK ZKS Celje) ho
tela svojega izgubarja reše
vati na način takoimenova-
nega dogovornega gospodar
jenja, ki se ga moramo po 
njenih lastnih besedah čim
prej znebiti, in s poskusi 
vplivanja na odločitve ban
kirjev. Drugič, pa je nezako
niti predlog propadel tudi 
zato, ker se mu je uprla sta

novanjska skupnost in še to 
le zategadelj, ker njeno mne
nje do konca leta vendarle še 
nekaj pomeni. Po novem le
tu namreč sama ne bo mogla 
odločati praktično o ničemer 
več in bo večino pristojnosti 
morala prenesti na organ, ki 
ga v prispevku karamo - na 
celjski izvršni svet. Slednji 
se tega dobro zaveda in se 
v dopisih banki s tem že sa-
mozagledano baha. 

Pikolovci bi dejali, da gre 
pri vsej zadevi tudi za kakš
ne »komunikativne« zaplete. 
Prav bi imeU. Še za nekaj 
gre. Ko smo predzadnji to
rek v novembru v redakciji 
izvedeli, da župan sklicuje 
nenapovedano sejo z občin
skimi direktorji, drugimi ve
ljaki in predstavniki Ema, 
smo seje hoteli udeležiti, pa 
nam je bilo po telefonu po
jasnjeno, da novinarji nismo 
povabljeni. Takšen odnos do 
medijev in s tem posredno 
do javnosti pojasnjuje tudi, 
zakaj zdaj občinsko vodstvo 
trdi, da smo propada Emove-
ga predloga o prodni stano
vanj krivi novinarji, ki da 
smo zadevo preveč napihni
li. Pustimo ob strani dejstvo, 
da smo z njo le seznanili 
bralce Novega tednika, nih
če pa nam ne more očitati 
pisanja laži ah preranega ko
mentiranja v tem ali onem 
duhu. Morda smo stvar res 
»napihnili«, morda pa smo le 
malce pripomogli, daje v Ce
lju končno propadla vsaj ena 
nezakonita in nenačelna go
spodarska gasilska akcija. 

Emove tragike se zaveda
mo. Smo za pomoč Emu, 
vendar le neposredno. Mo
goče bi bili Celjani priprav
ljeni seči v žep in nepovratno 
Emu dati denar za povračilo 
dela posojil in obresti. Goto
vo pa le z garancijo, da bo 
denar Celjanov pametno po
rabljen in da to obljubi sku
pina Emovih in občinskih 
vodilnih, ki bi s svojim imet-
kom in častjo jamčili, da bo 
Emo enkrat na kakršenkoli 
način lahko mestu in občini 
uslugo vrnil. 

BRANE PIANO 

Dvotretjinski župan 
Celjske ima odslej dvotretjinskega župana, saj so delegati 

celjske občinske skupščine na zadnjem zasedanju brez pri
pomb potrdili predlog komisije za kadrovske zadeve. 

Po tem predlogu naj bi namreč Tone Zimšek, predsednik 
skupščine občine Celje tretjino svojega rednega delovnega časa 
porabil za reševanje problemov v Razvojnem centru. Pobuda je 
prišla iz Razvojnega centra, kjer so ocenili, da bi bila pomoč 
Toneta Zimska kot nekdargega direktorja te organizacije pri 
njihovih reorganizacijskih posegih, neprecenljiva. Pozitivno 
mnerye k temu predlogu je na osnovi Zcikona o delovnih raz
merjih dala skupščinska komisija za volitve, imenovanja in 
kadrovske zadeve in delegatom predlagala, da izdajo ustrezno i 
soglasje. Delegati so se takoj strinjali. 1 

TC 

Fronta danes, fronta Jutri 
Večina občinskih organizacij socialistične zveze na Celjskem 

se je na svojih programskih konferencah sestala že včeraj ali pa 
bodo to storile danes. V ospredju vseh obravnav so večinoma 
osnutek programa RK SZDL z naslovom Z demokracijo in 
ustvarjalnostjo v bogatejše življerye in izhodišča in teze za novi 
statut SZDL Slovenije, programi občinskih organizacij SZDL, 
v Celju pa bodo danes predlagah tudi spremembo svojega 
občinskega statuta. Čeprav večina osnutkov programov občin
skih organizacij frontnih organizacij na Celjskem predlaga, da bi 
svoje delovanje še bolj okrepili v krcgevnih skupnostih, pa gre 
pri vsem ostalem za rešitve in usmeritve, ki naj bi odločile ali bo 
SZDL še naprej nekakšna marela za vse in vsakogar ali pa 
samostojna stranka. 

BRANE PIANO. 

SVET MED TEDNOM 
Piše Darijan Košir 

Na mti le Bolgar Ha 
Scenarij vzhodnoevropskih dogodkov se neusmiljeno 

ponavlja. Sed^j je logika dogodkov, ki jo lahko opišemo 
z verigo: odstop partijskega vodstva - kadrovske prevetri
tve - demonstracije - odstopi - demonstracije - zahteve po 
svobodnih volitvah - padec režima - prišla tudi do Sofije. 
Po odstopu Živkova, čemur je sledilo množično navduše
nje ljudskih množic, ki so Živkova prerisali kar v Hitlerja, 
je prišlo ne samo do obsežnih partijskih prevetritev, 
ampak tudi do doslej najmnožičnejših demonstracij 
v povojni zgodovini Bolgarije. Stavkajoči so zahtevali 
odpravo vodilne vloge partije in svobodne volitve (torej 
spremembe sistema in ne zgolj spremembe v sistemu), na 
kar se je partijski plenum, kot se je moralo zgoditi, odzval. 
Sedaj je Bolgarija na točki verige, ki smo jo označili »zah
teve po svobodnih volitvah«: partijski plenum je namreč 
odločil, da bo marčevskemu izrednemu partijskemu kon
gresu sledil tudi sprejem zakona o strankah, nato pa junij
ske svobodne volitve; junij bo torej na Vzhodu vroč (voli
tve so tudi v ČSSR), s^ bodo verjetno padli kar številni 
komunistični režimi. 

V ČSSR so dobili novo vlado, ki je zaenkrat kompro
misna: v njej ima partija predsednika in obrambno mini
strstvo, opozicija pa notranje ministrstvo, zunanjo poli
tiko, gospodarstvo in finance. S tem so predstavniki opozi
cije v ČSSR dobili več kot opozicija na Poljskem (kjer je 
najprej padel komunistični režim), v NDR in Bolgeiriji 
skupaj. Poleg tega bo predsednik češkoslovaške države, ki 
bo zamenjal Gustava Husaka, odhajs^jočega grobarja pra
ške pomladi 1968, verjetno VaclavHavel, voditelj.opozicij-
skega Državljanskega foruma, v »najslabšem« primeru pa 
Aleksander Dubček, človek, ki je vodil praško pomlad, 
čeprav je komunist po duši. Na Poljskem je namreč pred
sednik države komunist, v NDR pa človek, ki sicer ne 
pripada KP, zato pa jim je zvesto služil. Tako bi češkoslo
vaška opozicija še pred junijskimi volitvami dobila v roke 
v glavnem vse, kar si lahko zaželi. Tako imajo priložnost, 
da se zadev takoj lotijo in ne čakajo na svobodne volitve 
kot denimo Madžari ali Bolgari, ki bodo do takrat v svoje
vrstnem pat-položaju; že zato se madžarskim reformator
jem neznansko mudi z volitvami, saj bi jih zeleh izvesti že 
čez mesec, dva, in ne čakati na marec. 

Enalst proti ena - kal zial? 
v Strasbourgu, ki formalno šteje kot sedež zakonodajne 

oblasti Evropske skupnosti,- so voditeH dvanajsterice 
(predsedniki držav ali vlad) sprejeli pomembne odločitve: 
sprejeli so socialno listino, ki naj bi delavcem v skupnosti 
jamčila temeljne pravice, dogovorili pa so se tudi o skhcu 
konference o monetarni uniji ter o ustanovitvi banke za 
pomoč državam Vzhoda. Sprejem socialne listine je silno 
pomembna zadeva, ko gre za integriranje dvanajsterice: 
s tem so namreč odpravili eno izmed dveh rnjvečjih ovir 
pri združevanju (druga je monetarna unija - skupna cen
tralna banka in skupen denar - katere formiranje so pre
stavili na pleča omenjene konference). Toda ni šlo brez 
žrtev: socialno listino so sprejeli lezli glasovi, medtem ko 
je bila Margaret Thatcher proti. Zadeva ne bi bila kritična, 
če ne bi šlo za zadevo, ki jo morajo sprejeti s konsenzom. 
Dejstvo, da sojo vseeno sprejeli, dokazuje, da so ostali šefi 
držav naveličali blokiranj Thatcheijeve, ki je vseskozi 
trdila, da sodi listina v čas Karla Marxa in da so priprav
ljeni iti v integracijo tudi brez Velike Britanije, kar je za 
slednjo še posebej nerodno spoznanje. Sedaj bo morala 
biti Thatcherjeva še posebej previdna pri monetarni uniji, 
ki jo je tudi vseskozi blokirala. Toda pri tej bo šlo nejver-
jetneje dosti lažje: prvič, led je prebit (s sprejemom soci
alne listine kljub njenim nasprotovanjem), drugič, zaradi 
postopnega izoliranja Britanije bo padla doma, in tretjič, 
danes je funt že »zrel« - njegova vrednost je prilagojena 
- za monetarno unijo, česar pred meseci še ni bilo. Zatorej 
se mora železna lady odločiti: se pridružiti nastajajočim 
Združenim državam Evrope ali ostati izolirana. Verjetno 
se bo morala vendarle odločiti za prvo različico. 

Pa rtu a na uilaru v SZ 
Vse bolj vroče je tudi v Sovjetski zvezi. Trenutno so se 

sicer nacionalistične strasti v posameznih republikah (te 
in pa separatistične težnje bodo v prihodnje gotovo še hud 
problem) nekohko polegle, zaostrujejo pa se druga vpraša
nja. VKremlju se je začelo drugo zasedanje ljudskih depu-
tatov (poslancev parlamenta) in, kot je bilo pričakovati, so 
tako imenovani radikalci, med njimi je tudi akademik 
Andrej Saharov, z vso silo pritisnih, nuj bi postavili na 
dnevni red vprašanje ukinitve 6. člena zvezne ustave, ki 
daje KPSZ vodilno vlogo v državi. Torej člen, kakršnega 
so pred nedavnim ukiniU na Češkoslovaškem in v NDR. 

Gorbačov seje znašel na žerjavici. Zaradi težav, ki jih je 
njegova perestrojka naplavila na površje (seveda pa ne 
povzročila, kot trde njegovi nasprotniki), je zdaj v vlogi 
pravcatega političnega vrvohodca. Socialni problemi se 
hudo zaostrujejo, gospodarstvo je še daleč od tržnega, 
trgovine so prazne, le svobode javne besede je več. In tako 
ni čudno, daje v javnosti naraslo razpoloženje proti komu
nistični partiji, ki ji pripisujejo zgodovinsko odgovornost 
za zlom sovjetskega gospodarstva. 

Gorbačov se prav gotovo zaveda, da do te prelomne 
točke - javno zastavljeno vprašanje odgovornosti partije 
za zavoženost sovjetske politike, gospodarstva, nacional
nega vprašanja itn. - mora slej ko prej priti in najbrž tudi 
računa na to. Toda, Gorbačov ni radikalec, želi si dolgoroč
nejših, »solidnejših« strategij in v tem smislu je za neka
tere (Jelcin, Saharov...) že postal ovira za temeljitejšo 
perestrojko, ki zahteva že konkretnejše »revolucionarne« 
poteze v zvezi z bistvenimi sovjetskimi vprašanji-

Kakorkoli že, Gorbačov je že na začetku zasedanja parla
menta zastavil vse svoje moči, da vprašanje ukinitve 
vodilne vloge partije v ustavi ni prišlo na dnevni red, češ 
da za to še »ni pravi trenutek«. In kdaj bo »pravi trenu
tek«? Tega ne ve nihče, medtem pa je komunistična par
tija v SZ doživela svoj prvi volilni poraz - v Litvi, kjer so 
bile voUtve v lokalne organe oblasti. 



Poplava telexov z odpovedmi 
Iz Srbije je tudi v zad

njem tednu prišlo na naslov 
gospodarskih organizacij 
celjske regije precej tele-
xov, s katerimi gospodar
ske organizacije prekinjajo 
odnose z našimi firmami. Se 
bolj od tega je v t em trenut
ku zaskrbljujoče, da ima na
še gospodarstvo v Srbiji 
precej odprtih terjatev, kar 
vpl iva na l ikvidnostni polo
žaj, ki je že tako in tako 
slab. 

Med organizacijami, ki so 
v zadnjem času najbolj pre-
grele svoje te lexe sta pred
vsem Srbi ja teks in Centro-
tekst i l iz Beograda, ki se žeh-
ta ob polit ični podpor i otre
sti precejšnje s lovenske kon
kurence . Tako je znano, da 
so največ te lexov prejeli 
p r edvsem naši teksti lci (a ne 
le s tega naslova). Toper j ih 
ima že pet, Elkroj pa celo 

osem. Zadnjega je Srbi ja teks 
poslala J u t e k s u . Manjši stor-
no naročil so imeli tudi v TT 
Prebold , Metki pa je sodelo
vanje odpovedala koope
ran tska firma iz Novega 
Sada. 

Poslovna skupnost For-
mator ocenjuje, da bi lahko 
bi lo prenehanje gospodar
skega sodelovanja usodno 
za Aureo, ki 80 odstotkov 
surovin kupuje na srbskem 
trgu ter nanj proda 35% 
proizvodov. Problem bi lah
ko nastal tudi pri Steklarju 
Celje, ki ima tudi na tem 
področju surovinsko bazo, 
ogrožena pa bi lahko bila 
tudi Vrvica Celje. 

Mnogo podjetij na srečo 
zaenkrat še ni prejelo nika
kršn ih odpovedi . To velja za 
Sip, Emo, Keramično indu

strijo Liboje, Gradnjo Žalec, 
Merx, Libelo, Železarno Sto
re, Zla tarno Celje, Aero, če
prav so neka te re teh organi
zacij v Srbiji tako pri nabavi 
kot tud i prodaji precej pri
sotne. Četudi u radn ih odpo
vedi po poda tk ih Medobčin
ske gospodarske zbornice iz 
Celja še ni, pa gre ponekod 

Dogodek, ki se je pripetil 
dvema serviserjema Ema 
na avtocest i pri Svetozare-
vu sicer nima gospodarske
ga značaja in prej sodi na 
stran, kjer je kronika, pa 
vendar. Na omenjeni cesti 
sta se v koloni vozil , zaradi 
nesreče na cesti , ustavi la 
dva serviserja Ema. Šla sta 
gledat, zaradi česa je zastoj 
na cesti . Ko sta se vrnila, ju 
je pred vozi lom čakal mil ič
nik in ju vprašal, če je to 
njun avto. Pritrdilen odgo
vor je bil dovolj , da se je 
uradna oseba serviserjev h-
zično lot i la . Eden je uspel 
pobegnit i , drugi pa te sreče 
ni imel. Zaradi krepke zauš
nice je moral iskati zdrav
niško pomoč, saj je dobil 
trajno poškodbo bobniča. 
Uradna prijava je bi la vlo
žena pri UJV Svetozarevo 
in Celje in upati je, da bo 
oseba v modrem za to deja
nje primerno kaznovana. 

za t. i. t ihi bojkot. Močno na
mreč upada prodaja nekate
r ih naših organizacij na jugu . 
Delno gre tudi za padec kup
ne moči , v večini pa za boj
kot, ki j e povezan s poli t ično 
prisilo. Tako je v Aeru, Eto-
lu, Keramičn i industri j i Li
boje ter p redvsem pri trgovi
ni . V Kovino tehn i pa ugotav

ljajo, da j e obču tno pred
vsem zavračanje blaga širo
k e potrošnje. 

Kljub t emu, da precej or
ganizacij že nekaj časa krči 
oziroma širi svojo pr iso tnos t 
na različnih tržiščih pred
vsem glede na plačilno spo
sobnos t kupcev , pa je , po
sebno kar se terjatev tiče, po
ložaj še posebno zaskrblju
joč. Veliki sistemi, npr . Ko-
v ino tehna in Gorenje, Žele
zarna Štore in drugi , so zato 
še posebej okrepil i izterjavo. 
S a m o Gorenje ima t r enu tno 
za 5 t isoč milijard terjatev. 

Sicer pa so vseb ine tele-
xov p o d o b n e kot v os tahh 
predel ih Slovenije. Telexi so 
nejasni, v smislu, da gre vča
sih »morda« le za začasno 
odpoved, da bodo v pr imeru , 
če bo to po t rebno , obnovil i 
sodelovanje ipd. Pa tud i ti
stim zelo odločnim in brez-
prekl icnim odpoved im vča
sih sledi še telefonski klic 
s prošnjo, da naj te lexa ne 
jemljejo resno, da so ga mo
rali poslati zgolj zaradi poli
t ičnega pr i t iska itn. Ravno to 
daje upanje , da se bo sedanje 
evforično stanje m o r d a le 
umiri lo . Že sedaj pa j e jasno , 
da bo vse skupaj imelo pre
cejšnje posledice in da se bo 
na vse skupaj , če v k r a t k e m 
n e bo razumnih rešitev, mo
ralo odzvati tud i s lovensko 
gospodars tvo . 

R. P A N T E L I Č 

Zalogaj naložb v konjiški občini 
Naložbena dejavnost j e 

v konjiški občini manj živah
na, ko t j e bila p red časom. 
Poda tk i o plačilih za naložbe 
v o s e m m e s e č n e m ' obdobju 
kažejo, da j e 80,3 ods to tke 
plačil namenjen ih gospodr-
stvu, s tanovanjski dejavno
sti 13,2 odstotka , negospo
dars tvu pa 6,5 ods to tka . 

Med dejavnostmi j e na pr
v e m m e s t u industri ja, zno
traj nje pa so m o č n o zastopa
ne zlasti p o d s k u p i n e kot j e 
proizvodnja usnja in krzna, 
strojna industri ja, predelava 
kemičn ih izdelkov, nekovin 
in kovin. P o obsegu so veli
kega p o m e n a plačila za na
ložbe v gost instvo in turi

zem, s 27 ods to tn im dele
žem. S k r o m n a v s t ruk tu r i 
plačil pa j e naložbena aktiv
nost v komuna ln i dejavnosti 
in gradbeniš tvu . 

V konjiški občini j e bilo 
v minu lem obdobju v grad
nji 45 investicijskih objektov 
s p r e d r a č u n s k o vrednost jo 
142 milijonov dinarjev. Nzo-
pomembne j š i objekti v grad
nji v t em času pa so: obrat za 
proizvodnjo n a m e n s k i h stro
jev za obdelavo kovin v Uni-
orju, k l imatski zdraviUški 
cen te r t e r m e Zreče, ka te rega 
invest i tor j e tud i Unior , Ko
njiški K o n u s pa gradi razvoj
n i center . 

M P 

Zunanja trgovina 
brez Kovinotehne 

v celjski Kovinotehni so 
se pred tednom zaposleni 
odločil i , da se vse temeljne 
organizacije, razen Zunanje 
trgovine, preoblikujejo 
v enovito družbeno podjet
je. Za takšno organiziranost 
je g lasovalo več kot 88 od
stotkov vseh zaposlenih. 
Zunanja trgovina te pobude 
ni sprejela, pač se je odloči
la, da se izloči, vendar bi še 
vedno želela ostati v okviru 
Kovinotehne. 

Na novinarski konferenci 
j e p redsedn ik K P O Kovino
t ehne ALeš l ic pojasnil, da 
so se pr iprave za reograniza-
cijo v sk ladu z novo zakono
dajo pričele p red meseci , od
ločitev za preobl ikovanje 
v d ružbeno podjetje pa je iz
hajalo iz dosedanj ih uspehov 
in usmer i tve , da organizacij
ske s t ruk tu re ne bi razbijali. 
Dosedanje temel jne organi
zacije se s t e m preoblikujejo 
v tržno profi tne enote , ki le 
neka te re najnujnejše funkci
j e združujejo na nivoju po
djetja. Zaenkra t se niso lotih 
kapi ta lskih povezav, ker še 
ni zakona o lastnini . Za Ko-
v ino tehno bi bila najbolj 
ugodna var ianta mešanega 

podjetja, venda r ima trgovi
na relat ivno nizko profi tno 
stopnjo in ne gre pr ičakova
ti, da bi tuja podjetja na veh-
ko vlagala vanjo. R a č u n ^ o 
pa na sodelovanje z italijan
sk im par tner jem za naložbe 
v obme jnem območju . 

Nova organiziranost v Ko
vinotehni pomeni , da se bo 
morala Zunanja t rgovina, ki 
se ni odločila za d ružbeno 
podjetje, obl ikovati ko t sa
mosto jno zunanje t rgovinsko 
podjetje. To pomeni , da bo 
izgubila ime, pod ka te r im je 
delovala doslej in da se bo 
morala spoprijet i s konku
renco na t em področju. 
V Kovinotehni pa so novo 
podjetje registrirali s celot
n im poslovanjem, kar pome
ni, da nastaja nova zunanja 
trgovina. Ugotavljajo, da j e 
zunanja t rgovina sicer po
m e m b n a , ne more pa v celoti 
nadomes t i t i domačega pov
praševanja. Zato menijo, da 
je odločitev 150 zaposlenih 
v Zunanj i t rgovini prenaglje
na in da še lahko pr ide do 
s p r e m e m b e po 22. decem
bru, ko b o d o sprejemali sta
tu t nove organizacije. 

TC 

Alpos želi čim več izvažati 
v družbenem podjetju Al

pos menijo, da bi j ih bolj 
kot blokada Srbije prizadel 
odstop reformne Markovi-
čeve vlade. Njihova 9-me-
sečna profitna stopnja je bi
la 4,5 odstotka nad panogo 
ter so tudi dobro gospodari
li. Zato je strah, da bi za
ključili leto z izgubo, odveč. 
Negat ivne trende j im je 
uspelo ustavit i . Svoje tri 
programe posodabljajo 
z denarjem za nerazvite in 
tudi s lovenskim razvojnim 
dinarjem ter s 550 tisoč do
larji mednarodnega posoji
la za reintegracijo de
lavcev . 

Linija za j ek lene cevi in 
profile za p rogram črne me
talurgije in orodjarstva, za
njo menijo v Alposu, da bo 
m e d najsodobnejš imi 
v Evropi , bo začela poskus
no obratovat i v istih prosto
rih pr ihodnje poletje. Za pri
m e r n o t ehn ično raven bo po
skrbel svetovno znani doba
vitelj Voest-Alpine. Pro
gram, ki bo zaposloval 6 de
lavcev bo krmil jen s proces
n im računa ln ikom, zlaganje 
cevi ter profilov bo postalo 
avtomatiz i rano. Na jugoslo
v a n s k e m trgu, kjer ima Al
pos iz tega p rograma 15 od
stotni tržni delež je preveč 
proizvcOalcev, z novo nalož
bo pa bodo Alposovo proiz
vodnjo povečah še za 30 od
stotkov. Letos so izvozili 50, 
pr ihodnje leto nameravajo 
60 odstotkov, delež pa bodo 
morali še povečevati . V Al
posu so že ncupomembnejši , 
t radicionalni jugos lovanski 
konvert ibi lni izvoznik 
(vključen j e konvert ibi lni iz
voz na Madžarsko in Polj
sko). Z izvozom cevi bodo le
tos zaslužili 5 in pol milijona 
dolarjev, pr ihodnje leto pa 8. 
V primerjavi z d rug imi do
mačimi proizvajalci j e njiho
va p rednos t boljša kakovos t 
in bližina konver t ib i ln ih tr
gov. Linija cevi iz aluminija 

j e zaradi položna na t rgu 
premalo izkoriščena, vendar 
jo bodo v p r ihodnjem letu 
pres t ruktur i ra l i ter izdelova
li cevi iz hladnoval janega 
t raku . Uporabi l i bodo lastno 
znanje in op remo domač ih 
dobaviteljev. 

V orodjarni nameravajo 
z n a k u p o m strojne o p r e m e 
povečat i izvoz p rograma na 
Poljsko in v Avstrijo in bodo 
v k r a tkem zaposl ih še 10 de
lavcev. 

P rog ram kovinskega pohi
štva, »drugi« od t reh progra
mov je del bivšega tozda 
Oprema, kjer izdelujejo vrt
no pohiš tvo, notranjo opre
m o in različne lestve. Z le
s tvami in v r tn im pohiš tvom 
imajo na jugos lovanskem tr
gu 40-odstotni delež. Zaradi 
večje konkurenčnos t i ures
ničujejo posodobi tev progra
m a kovinskega pohištva. Va
rilni robot bodo postavil i do 
februarja. P rvo fazo posodo
bitve kovinskega pohiš tva 
zaključujejo. Iz tega progra
m a so zadnja leta izvažah pe
t ino proizvodnje. V Srbiji 
imajo četr t ino domačega tr
ga in zaradi gospodarsko po-
ht ičnih napetos t i pričakuje
jo kl jub v s e m u umir i tev sta
nja. Zasičenost domačega tr
ga j ih po drugi plati že sama 
sili v izvoz. Večji pouda rek 
nameravcoo dati notranji 
opremi in delavnico že širijo. 
Težijo j ih visoke cene alumi
nija. 

N£ymlajši p rogram, trgo
v inske opreme, j e zaradi raz
voja t rgovine kon juk tu ren 
zlasti na d o m a č e m trgu, po 
kakovost i so še vodilni, ven
dar j ih drugi že dohitevajo. 
Imajo tudi kooperan te , pro-
dgjcOo tud i na ključ. Pr ihod
nje leto bodo posodobih mi
zarski obra t in izvozili za mi
lijon dolarjev t rgovinske 
op reme samo na Madžarsko, 
kjer so se tud i dobro pred-

stavih. V pr ihodnos t i priča
kujejo v Alposu tud i veliko 
od sovjetskega trga. V ZRN 
imajo dolgoletnega partner-
ja-kooperanta , ki pri nas , 
k l jub Alposovemu interesu, 
zaradi poht ičnega rizika ni 
pripravljen vlagati in predla
ga s k u p n o podjetje na Mad
žarskem. S t em par tner jem 
so v Alposu letos ustvarili 
2 mihjona mark . 

V pr ihodnjem letu žehjo 
v Alposu večjo samostojnost 
sedanjih t reh programov, da 
b i poš tah podjetja, čs tah pa 
bi skupn i interesi na kapital
ski osnovi. Za neka te re dele 
proizvodnje bodo vzpodbu-
dih enote malega gospodar
stva in naj bi t ako v letu in 
pol zaposUh do 300 delavcev. 
Zehjo tud i tujih vlaganj, ven
dar zanimanja ni . 

Zadolženost v Alposu že pre
sega enomesečno reahzacijo, 
vendar pravijo, da položaj ni 
alarmanten. Optimisti so pred
vsem glede izvoza na zeineslji-
va tržišča. V podjetju potrebu
jejo dobre kadre za trženje in 
razvoj, po drugi strani pa i m ^ o 
viške, saj je še vedno 48 odstot
kov delavcev nekvalificiranih. 
Povprečne plače delavcev bo
do konec leta znašcile 600 
DEM, leto pa so začeli s pov
prečjem 400 DEM, željenih 700 
DEM pa niso mogli doseči. De
lavci so začeli zaradi motivira
nosti prvič razmišljati tudi 
o kakovosti, so opazili. Glede 
gospodarnosti pri delu so še na 
začetku, končni cilj pa bo pla
ča po merilu: koliko znaš in 
narediš ter bodo zakoličih stal
na razmerja. Uspeli so prepre
čiti odh^anje dobrih kadrov. 

Pripravljajo tudi n e k ^ pro
jektov za privlačnejši imidž 
posameznih programov. Ugo
tavljajo, da ugled pri poslovnih 
partnerjih sicer imajo, da pa 
jih ljudje nasploh premalo na
tančno poznajo. Po izkušnjah 
Gorenja so tudi v Alposu pre
pričani, da ime pomeni veliko. 

BRANE JERANKO 

Ne razmišljajo o stečaju 
SIP bo delal tisto, kar bo zahteval trg 

Nad skoraj t i soččlanskim 
kolekt ivom šempetrskega 
Sipa še vedno vis i grozeči 
meč stečaja, vendar so vo
dilni v tej organizaciji pre
pričani, da bodo s kratko
ročnimi ukrepi zajezili dr
senje nj ihovega voza še 
globlje v prepad. 

Okrog dvajset ukrepov , ki 
naj bi razmere v S ipu v krat
k e m obrnili na bolje, so 
preds tavnik i Sipa razgrnili 
pred člani žalskega izvršne
ga sveta. Sedanji d i rektor 
Rafko Končina j e bil v pogo
voru odločen, da Sip prene
ha s svojo dosedanjo politi
ko, to j e širjenjem proizvod
nje in de lom na zalogo. »Iz 
naše tovarne bo prihajalo sa
m o tisto, kar se bo prodajalo 
na tržišču.« Do konca letoš
njega leta t ako načrtujejo po
lovično zmanjšanje proiz
vodnje, v p rvem polletju leta 
90 pa še za polovico. To velja 
p redvsem za kmet i j sko me
hanizacijo, m e d t e m ko pro
gram B, to j e naročena inve
sticijska oprema, teče nor

malno. Viške izvoznih zalog 
bodo ponudi l i domač im ku
pcem, za neka te re izdelke 
bodo na voljo popus t i . Viške 
mater ia lov bodo v Sipu od-
prodali , delo pa organizirali 
tako, kot bo narekovala pro
daja. Če bo t reba, bomo še 
naprej vztrajali pri prisi lnih 
dopus t ih , i zmenskem delu, 
če bo treba, bo proizvodnja 
tekla tudi ob k o n c u t edna in 
m e d prazniki,« j e dejal Kon
čina. J e pa v Š e m p e t r u že 
danes jasno , da bo za okrog 
200 delavcev t reba poiskat i 
nova delovna mesta . 

Nadalje nameravajo v Si
pu pri tegnit i k sanaciji večje 
k u p c e in dobavitel je ter ban
ke. Ponudi l i j im bodo sovla-
ganja oziroma možnost , da 
terjatve spremeni jo v nalož
be. Ljubljanski bank i Celje 
Sip predlaga odpis dela 
obrest i ter pr is top v mešano 
podjetje s sovlagateljskim 
deležem. P o d o b n o kot v celj
skem E m u p a Sip išče izhod 
tud i s prodajo svojih 115 sta
novanj . To v t em t r e n u t k u 

najbrž ni realna možnost , 
vsaj v tej obliki, da bi s tano
vanja odprodal i s tanovanj
ski skupnos t i . 

P reds tavn ik i Sipa so bili 
na seji izvršnega sveta t rdno 
prepričani , da bo p rogram 
kra tkoročn ih u k r e p o v obro
dil sadove. Ta njihova pre
pr ičanost izhaja iz dejstva, 
da se l ikvidnostni pr imanjk
ljaj (ta znaša po devet ih me
secih 11,4 mili jarde dinarjev) 
n e povečuje, po t em ko je vse 
leto naraščal , za 17 do 20 od
s to tkov pa so zmanjšali tud i 

Napovedana gospodarska 
blokada Sip po besedah 
Rafka Končine ne bo hudo 
prizadela. V ožjo Srbijo pro
da ta kolektiv 8,5 odstotkov 
proizvodnje, skupaj z Voj
vodino znaša ta delež 15 od
stotkov. Sicer pa prodaja 
zadnji dve leti upada, poleg 
tega pa kupci v Srbiji blaga 
tako in tako ne plačujejo. 

Delež oskrbe znaša za Sip 
20 odstotkov. Tu je problem 
morda nekoliko težji, ker 
gre za monopolne proizva
jalce v Jugoslaviji . S ip je 
nabavljal material pred
vsem v tovarni ležajev 
v Beogradu, sodeloval i so 
s tovarno verig, metalur
škim kombinatom v Smede-
revu, ter izdelovalci pnev
matik v Pirotu in Kruševcu. 
Rafko Končina je ob tem de
jal, da je uvoz materialov 
možen iz tujine, včas ih bi 
bile cene še nižje, toda rešiti 
bo treba nekatera vpraša
nja liberalizacije uvoza. 

zaloge, ki so se pr ibhževale 
že 70 ods to tkom. Do konca 
leta nameravajo v S ipu za 
približno polovico zmanjšati 
primanjkljaj . P rob l em zase 
je še vedno njihov bivši tozd 
v Sežani, p r e d v s e m zaradi 
neomejene soUdarnosti , ka r 
bi š e m p e t r s k e m u delu uteg
nilo pomeša t i r ačune . 

IRENA BAŠA 

KOMENTIRAMO 

Ožigosani zaradi resnice 
Ničkolikokrat smo bili no

vinarji ožigosani s strani 
prejšnjega Sipovega vod
stva. Da širimo laži in neres
nico, napihujemo probleme 
tam, kjer jih sploh ni. 

A vse bolj postaja očitno, 
da z naše strani ni bilo napi
hovanja problemov, laži in 
neresnic. Če je prejšnje vod
stvo zanikalo vsakršne govo
rice o rdečih številkah, seda
nje vodstvo priznava, da se 
agonija vleče že dobra štiri 
leta. Od leta 85 so se v Sipu 
pojavljale izgube, ki pa so jih 
po direktivi vedno prikrivali. 
Če ni šlo drugače, tudi na ta 
način, da so menjavali ljudi, 
ki so mislili drugače kot je 
hotela glava. 

Na dan prihajajo zdaj tudi 
povsem napačne poslovne 
odločitve. Ena teh je bila 
prav gotovo zahteva, da se 
proizvodnja poveča za 20 od
stotkov. To je bila proizvod
nja na zalogo, proizvodnja 
zaradi proizvodnje, ki je po

večevala stroške in se ni pri
lagajala zahtevam tržišča. 
Sreča v nesreči je zato odlo
čitev kadrovske službe, da 
na račun večanja proizvod
nje ni povečevala števila za
poslenih, s^ bi tako čez ne
kaj mesecev ostalo na cesti 
še veliko več delavcev, kot 
jih bo v resnici. Ljudi, ki 
v povprečju štejejo 34 let in 
imajo v glavnem dobro stro
kovno izobrazbo. 

Novo vodstvo je trdno od
ločeno, da krene po poti trž
nega gospodarstva, proti po
nudbe in povpraševanja 
z vsemi dobrimi in slabimi 
posledicami. In nazadnje, se
danja garnitura je pripravlje
na sesti za skupno mizo, nali-
ti čistega vina in igrati z od
prtimi kartami. To sicer še ni 
porok, da bo kolektiv splaval 
in da bo barka zaplula v mir
nejše vode. A malce javne 
spodbude najbrž tudi ni 
odveč. 

IRENA BAŠA 



Pogrebni marš v besedi in števiilcah 
Marsikoga je življenjska izkušnja 

naučila, da človek ne more pričako
vati mirno niti smrti . Zato niso redki 
tisti , ki dajejo na kupček denarce 
(najbolje v trdnih valutah, ker se po
grebni stroški neprestano spreminja
jo) za svoj pokop. Že res, da je blage
mu pokojniku na onem svetu vseeno 
kako ga pokopljejo in kakšne travme 
doživljajo njegovi svojci ob pogledu 
na račune, ki j ih morajo plačevati , 
res pa je tudi, da se starejši ljudje 
odločajo, da tudi po smrti ne bodo 
v breme svoj im sorodnikom. 

Toda kje umret i? To je vprašanje! Ce 
ste na hi tro preleteU pri loženo tabelo 
so vaši možgani že sešteU, da se po 
smrt i najbolje piše Ža lčanom in Ve-
lenjčanom ter prebivalcem šmar ske 
občine . 

Z zabavno anekdoto , ki ji ni p r imere 
na Celjskem, pa smo se srečali v občini 
Mozirje. T a m ima občinska komuna la 
zaposlenega grobarja, ki j a m o izkoplje 
in zakoplje, na to pa komuna lc i od po
kojnika dvignejo roke ter ga prepust i 
jo krajevnim skupnos t im. K o h k o zna
ša cena klasičnega in k o h k o žarnega 
pogreba vedo samo zvezde, saj tega 
tam n i bilo mogoče izvedeti. V Mozirju 

Tudi cene lokalnih prevozov so do
kaj različne. Tako velja v Celju pre
voz pokojnika do 10 km mil i jon 690 
t isoč dinarjev, enako tudi v Laškem. 
V Žalcu to opravljata dva zasebnika. 
Za vsak ki lometer je pri Jožetu Stra-
hovniku potrebno odštet i 45 t isoč di
narjev, pri Ivanu Steblovniku pa 55 
t isoč dinarjev. Slednji opravlja stori
tve tudi za občino Mozirje. V Ti tovem 
Velenju je za vsak ki lometer potreb
no odštet i 35 tisoč dinarjev, v Konji
cah pa za prevoz do 12 km 836 tisoč 
dinarjev. V Šmarju pri Jelšah lokalni 
prevoz znaša mil ijon 584 tisoč dinar
jev. Od kod tako vel ike razlike v a m 
tudi mi ne znamo pojasniti , če pa iz
virajo iz različnih cen bencina po ob
činah, naj nam pristojni sporočijo. 
To bi utegnilo zanimati tudi žive. 

pa se držijo tudi rekla: »Vsakemu po 
njegovih zaslugah,« kar pomeni , da tu
di med mr tv imi vlada hierarhija. Tisti, 
ki je pomeni l kaj več, bo lahko deležen 
bogatejšega, razkošnega pogreba, dru
gi, ki j e mi rno in neopazno živel, pa bo 
mora l tudi na pogrebu »plačevati« za 
svojo neopaznost . Sicer pa v Mozirju, 
po besedah direktorja Komuna le , god
ba računa po svoje, pevci zopet po svo
je , sk ra tka človek dobi vtis, kot da j e 
od naklonjenost i zvezd posamezniku 
odvisna tud i cena pogreba . Glede krs t 
so si stvari poenostavil i in j ih naročajo 
ka r pri zasebniku v Žalcu ali v Kamni
ku. F inančno u g o d n o pa si j e zadnje 
počivališče v redno izbrati ravno v mo-
zirski občini . Tam so namreč pred leti 
podpisal i pogodbo za plačevanje na
j e m n i n e grobov za dobo deset ih let. 
Cena velja še danes in znaša za dese t 
let t r ideset t isoč dinarjev (v Celju npr . 
za eno leto znaša osemsto osemdese t 
t isoč dinarjev). Res pa je , da j e v Mozir-
ju p o t r e b n o $ smrtjo pohj te t i , kcgti cê ^ 

Z grobovi je križ. Človek ne sme misliti le od danes na jutri. Temveč tudi za 
več let naprej, ko se bo srečal z botro Smrtjo. Ob zapletenem zbiranju podat
kov za našo pogrebno temo tedna, pa smo čeznjo skorajda naredili križ. 

Foto: EDO EINSPIELER 

Opomba: V ceno klasičnega pogreba niso všteti s t roški godbe, pevcev, govorni
kov ipd. Cene, ki vam j ih posredujemo, ve l j^o za n ^ c e n e j š i klasični pogreb , 
de jansko pa so lahko glede na ceno krs te in ostaUh pogrebnih prit iklin precej 
višje. 

ne se bodo v k r a tkem spremeni le . Tu
di uporabe mr l i ške vežice s tane le 50 
tisoč dinarjev, ker so jo kragani gradili 
sami. 

Najkrajšo b o m o po smrt i odnesl i Ce
ljani, saj so s t roški za p o k o p in vse 
ostalo v Celju najvišji. Celjsko pokopa-
Uško »četrt« bi k d o ve zakaj lahko zato 
glede na cene prišteli m e d eh tne . 

V večini celjskih občin povrnejo 
občinske zdravstvene skupnosti 80 
odstotkov stroškov od najcenejšega 
pogreba vsem, ki so inval idsko in po
kojninsko zavarovani. Izjema je zo
pet občina Mozirje, kjer do tega, kot 
pravijo, ni upravičen nihče. Je to za
to, ker so Savinjčani znani kot pre
možni kmetje? 

Sicer pa s m o v teh d n e h po občm-
skih komuna ln ih s lužbah napravil i 
z našo akcijo k r epko zmedo. Marsikje 

Kremiranje v Ljubljani trenutno 
znaša nekaj več kot 19 mil i jonov di
narjev. Cena velja od 5. decembra. 

so potreboval i vso noč, da so n a m zju
traj lahko pos t regh s konkre tn imi po
datki , Celjani pa so za tako p o m e m b n e 
poda tke zahtevah celo osebni sprehod 
naše kolegice do pokopal išča, kjer s i je 
ogledala celotni asor t iman krst . Po
dobno zahtevo so izrazili tudi v Roga
ški Slatini, toda ker nas j e preganjal že 
čas in ke r v redakciji n i smo nekrofili, 
smo povabi lo odklonili . Saj na koncu 
tako vsi p r idemo na obisk. 

NATAŠA G E R K E Š 

Več samostojnosti in neodvisnosti 
Ustanovite l js tvo sedmih 

občin na Celjskem novinar
ske hiše NT in RC, ki pri 
flnanciranju dejavnosti 
obeh medijev pomeni ko
maj 3,3 odstotni delež v ce
lotnem prihodku, ni nika
kršno ustanovite l js tvo. To 
je le ena temeljnih ugotovi
tev našega družbenega or
gana, časopisnega in radij
skega sveta NT in RC, ki je 
v ponedeljek pretresal 
gmotne, programske in raz
vojne probleme in usmeri
tve naše skupne hiše. 

Pri t em so preds tavnik i ve-
čih občinskih konferenc 
S Z D L kolekt ivu NT in RC 
izrekli celo priznanje, da se 
j e že doslej ob minimaln i 
d ružben i pomoči sploh ob
držal pri življenju, kar j e pre
cej medla tolažba za kakrš

nekol i razvojne ambici je . 

Prav zaradi s labotne družbe
ne pomoči (beri: sofinancira
nja vsaj dela enos tavne re
produkci je za oba medija) j e 
šlo vel ikokrat zgolj za preži
vetje in le žilavosti kolekt iva 
ter bedn im osebn im dohod
kom gre pripisat i zasluge za 
relat ivno še vedno visoko ra
ven novinarskega udejstvo-
vanja obeh medijev na šir
šem celjskem območju. 

V pr ihodnje bo t reba vse
kakor jasneje opredeli t i 
d ružbene in gmotne vidike 
ustanovitel jstva in soustano-
viteljstva NT in RC, pri če
mer bo s ta tus ustanovitelj
stva moral obvezno vsebova
ti ustrezen finančni delež, ne 
pa zgolj poli t ično-oblastno 
afiniteto. 

Časopisni in radijski svet 
NT in RC se je vsaj za pre
h o d n o obdobje odločil za va^^ 

rianto, ki je kombinaci ja 
m e d de ln im ods tgpom od 
družbenega dogovora in uki
nitvijo ustanovitel jstva v ti
stih občinah, ki niso sposob
ne zagotoviti finančnih ob
veznost i in ustanovitvijo sa
mostojnega neodvisnega ča
sopisa in radia. 

P o mnenju našega družbe
nega organa, naj bi se čim
prej o t em izjasnili tud i izvrš
ni sveti občin oziroma 
skupšč ine občin. Pr i t em 
ostaja odpr to tudi vprašanje 
poli t ičnega marke t inga ter 
preoblikovanja sedanje ge
nera lne ustanovitelj ice me
dijev - S Z D L ter os tanka 
njenega vpliva na uredniško 
poli t iko obeh medijev. 

Če bo že za pr ihodnje leto 
obveljala varianta samostoj
nosti in neodvisnost i , po vo
litvah pa v odvisnost i od no

ve pluralne s t ruktur i ranos t i 
družbe, po tem bosta NT in 
RC pač morala ugrizniti v iz
zive t ržno-poslovne informa
cijske potrdi tve svojih stori
tev in izdelkov v tržnih, kon
kurenčn ih razmerah boja za 
informacijsko tržišče, ured
ništvo obeh medijev pa bo 
svojo podobo in polit iko za
črtovalo v skladu s profesi
onalnimi, et ičnimi in sploš
nimi h u m a n i m i no rmami ter 
načeli javnega podjetja. 

Nove p rogramske usmeri
tve in zasnove časopisa in ra
dia je družbeni organ v celoti 
podprl , sklenil, da se us tano
viteljska in p rogramska raz
prava zaokroži na ravni med
obč inske S Z D L Celje do 10. 
januarja pr ihodnje leto, za 
glavnega uredn ika NT in RC 
pa izrekel soglasje Jožetu 
Cerovšku. MITJA UMNIK 

OKNO V JUGOSLAVIJO 
Piše: VLADO ŠLAMBERGER 

Stanovnilc »dela za CIA« 
Ustava SFRJ jasno določa, da j e »protiustaven vsak akt 

in vsako dejanje, s katerim se spodkopava enotnost jugo
slovanskega trga«, v 252. členu ustave pa je razloženo, kaj 
ta enotni trg je. V 30. amandmaju k ustavi SFRJ pa je 
zapisano, da so »protiustavni predpisi in drugi akti in 
dejanja, ki spravljajo organizacije združenega dela ali 
delavce v neenakopraven položaj«. 

Po vsem tem ne more biti več dvoma o tem, da je poziv 
Radmile Andjelkovič k bojkotu slovenskega gospodarstva 
protiustaven, prav tako je protiustavno delovala skupš
čina SR Srbije, ki je podprla ta poziv predsedstva RK 
SZDL Srbije. 

Za del Jugoslavije, za Močno Srbijo in njena trobila to 
sploh ne igra vloge. Ker ne morejo ugovarjati protiustav
nosti svojih dejanj (po mnenju poročevalca ustavnega 
sodišča SFRJ je v srbski ustavi vsaj deset določil, ki so 
v nasprotju z ustavo SFRJ), poskušajo pozornost ciriličnih 
bralcev preusmeriti na druga področja. 

Značilni so, recimo, trije očitki, ki j ih beograjski časniki 
(in njihovi ponavljalci, zlasti Jedinstvo iz Prištine, neko
liko manj novosadski Dnevnik) tisk nenehno ponavlja: 

Politika: »To, kar delata danes Smole in Stanovnik, je 
pod vplivom Vatikana in CIA« (ameriška obveščevalna 
služba - op. p.). 

Politika Ekspres: »Nobenega dvoma ni več, da so južni 
kosovski in severni slovenski separatisti dolgo vrsto let 
delovali skupaj. Azem Vllasi in Milan Kučan sta se lani 
večkrat sestala v Sloveniji, predno so rudarji v Starem 
trgu začeli stavkati«. 

»Vedno pripit Smole« 
Politika: »Dolarski Stanovnik (očitni cikajo na pokoj

nino predsednika predsedstva SRS, zasluženo v tujini 
- op. p.), vedno pripit Smole in separatistični demokrat 
Kučan so naredili vse, da bi slovenski narod sprli s srb
skim.« 

Po ciriličnih glasilih izpade tako, kot da je bila v začetku 
tega meseca obrnjena slika, kot da je slovenski dispečer 
Y slovenskem elektrogospodarstvu odklonil dobavo (v TE 
Šoštanj je primanjkovalo približno 40 MW moči, Beograj
čani pa so edini imeU presežek) srbskemu elektrogospo
darstvu, češ da nadrejeni prepovedujejo take dobave, in 
ne obratno: kot da je Špedtrans iz Maribora oškodoval 
Crveno zastavo za 30.000 DEM na mesec, in ne obratno, 
ker so Kragujevčani enostransko prekinili pogodbo za 
prevoz njihovih vozil v tujino. Samo v tem določnem 
primeru bi morala Crvena zastava takoj ustaviti izdelavo 
vozil, če bi se slovenski dobavitelji odločili za povračilne 
ukrepe, saj bi Kragujevčani ostali brez električne opreme 
in pločevine. . . 

Nobenega smisla ne bi imelo vračati milo za drago, 
čeravno je jasno - tako pripovedujejo ne samo slovenski 
ekonomisti, ampak tudi »nevtralni«, hrvaški in bosanski 
- da bo tokratna trmoglavost Srbije trajala dalj časa, kot je 
po Cankarjevem domu. Po svoje pa je to tudi dobro za 
slovensko gospodarstvo, saj se bo moralo še bolj preusme
riti v izvoz in se bo tako še bolj približalo Evropi - seveda 
s kakovostnimi in za trg zanimivimi izdelki. 

Enonacionalna resnica ni 
- resnica 

Srbske evforije so se naveličali že marsikateri pametni 
ljudje v Srbiji (del jih mora molčati iz strahu za svoj 
stolček). Celo eden najuglednejših nekdar^ih srbskih poli
tikov Koča Popovič, ki je bil dolgo časa v nemilosti pri 
jugoslovanskem vrhu, je javno povedal svoje mnenje, da 
je »popolnoma nesmiselno izrabljati tak lažen razlog, kot 
je 'miting resnice' za take prekucije«, kot jih zdaj počne 
srbsko vodstvo. Koča Popovič meni, da nobena enonaci
onalna resnica, že samo s tem, da je taka, ni resnica. 

Veliko bolj kot v Srbiji so razdeljeni v Črni gori. Del 
Črnogorcev bruha ogenj in žveplo na Slovenijo (najbolj 
značilni so trenutno titograjski železničarji, ki so eno-
dušno podprli beograjske kolege v smešni zahtevi, da bi 
železniško gospodarstvo Ljubljana izključili iz jugoslovan
ske železniške mreže!); drugi, razsodnejši del ve, da brez j 
slovenskega denarja (zlasti iz sklada za nerazvite) ne more : 
preživeti niti enega tedna. 

Medtem ko se Črnogorci ukvarjajo - ali so prisiljeni; 
ukvarjati se - s Slovenijo, so njihovi delavci organov za 
notranje zadeve naredili nadzor po delovnih organizacijah. , 
V njih je zaposlenih 12.000 varnostnikov, od teh se jih 
2.000 sploh ne meni za predpise. Večina ne nosi orožja,' 
mnogi spijo med službo, veliko je takih, ki sploh ne pri- ' 
dejo na delo, ni pa malo tudi takih, ki si prisvajajo druž-' 
beno premoženje, katerega bi morali varovati. Sicer pa,-
kdo bi se zaradi tega razburjal, bo že kako razvito okolje 
moralo dati denar tudi za takšne lumpari je . . . 

Spet groze z mitingom 
v tretjem delu Močne Srbije seveda plešejo tako, kot 

igra njihov Veliki brat. Tako so se, na primer zbrali vojvo
dinski borci, ki žive v Beogradu. Zahtevali so, da je treba 
odpokhcati dr. Janeza Drnovška, da se v Ljubljani na 
mitingu (spet bo delo za slovenskega sekretarja za notra
nje zadeve Tomaža Ertla in njegove učinkovite fante) 
zbero vsi borci, ki so se borili v Sloveniji in »odpro oči« 
slovenskemu narodu. Na meji poljudne fantastike je bila, 
recimo, razprava Marka Tanjurdžiča. Zahteval je, da Srbiji 
vrnejo dele Srema in Baranje, ki soj i jih nasilno odvzeli; 
da se »Srbiji vrne 36 tovarn, ki so jih Slovenci po vojni 
prenesli iz Vojvodine v svojo republiko« (kmalu nam bodo 
bratje z juga razodeli, da smo vse tovarne, ki stoje v Slove
niji, ukradli ali si jih nasilno prilastili, saj njihovo število 
v ustih raznih neslovenskih govorcev raste iz meseca 
v mesec); ščuval je JLA. da ustrezno ukrepa, češ da »njena 
zdajšnja stališča in pasivnost postavljata pod vprašaj avto
riteto armade med ljudstvom«. Jasno je daAudi vedeti, da 
se »pošteni narodi te države niso bali ne Franca Jožefa ne 
Hitlerja ne Musolinija, zato se ne boje niti slovenskega in 
hrvaškega vodstva in njunih podanikov, ki so naivni, če 
mislijo, da jim bo kdo pomagal s strani. Njihovi gospodarji 
namreč vedo, da se ne vrne živ domov, kdor prsa v prsa 
napade srbski narod«, itd. 

Le doklej bodo slovenski borci še zdržali med takšnimi 
srboritimi soborci v nekakšni skupni borčevski zvezi? 



Dedek Mraz pomerja oblačila 
Dedek Mraz si t e dn i že pomer j a ob l ač i l a in t u d i več ino d a r i l je že n a k u p i l . M e d t e m , ko 

bodo v več in i k ra jev os ta l i p r i p r e i z k u š e n i h scenar i j ih iz p r e t e k l i h let , p a so si k u p 
novos t i zamis l i l i v š m a r s k i obč in i , k jer so p r e d n o v o l e t n e p r i r e d i t v e z d e d k o m Mrazom 
pr iče l i p r i p r a v l j a t i že s e p t e m b r a , al i pa v konj i šk i občin i , kjer j e dedek Mraz k u p o v a l 
d a r i l a že j a n u a r j a le tos in si sp loh ne pu l i l a s za rad i inflacije. T u d i v L a š k e m bo le tos 
bol j veselo in z a n i m i v o ; Laščan i p rav i jo , d a bodo n j ihovega d e d k a Mraza zago tovo 
hodi l i g l eda t i t ud i o t roc i iz sosednj ih občin , že po t rad ic i j i p a so Laščan i v p r e d n o v o 
le tne p r i r e d i t v e vnes l i t ud i p rece j s t a r i h običajev, p o v e z a n i h z bož ičem in s v e t i m 
Š te fanom. 

Poulični seiem 
Celje bo zaživelo v novolet

nem razpoloženju s pričet-
kom tradicionalnega poulič
nega novoletnega sejma, ki bo 
od 19. do 29. decembra. Poleg 
razstavljalcev in prodajalcev, 
ki jih bo več kot 100, se bedo 
vrstile prireditve za najmlaj
še, povezane z obiski dedka 
Mraza. 

Pouhčni novoletni sejem 
pripravlja tudi letos Zavod Go
lovec. Vsak dan od 9. do 19. 
ure, na božični večer pa do 
poznih ur, bodo na p r o d ^ n ^ -
različnejša darila, krzno, igra
če, kozmetika in še kaj. Stojni
ce bodo postavili na Stanetovi 
uhci, vse do restavracije Na-
na, na Trgu V. kongresa, kjer 
bodo zato zmanjšah parkirne 
prostore in na Tomšičevem tr
gu. Občinska zveza prijateljev 
mladine je letos organizator 
prireditev v okviru sejma. Se
jem bo vsak dan ob 15.30 uri 
obiskal dedek Mraz, ki bo dva
krat povedal pravljico. Dva
krat bodo zaigrali igrico Trije 
snežaki v izvedbi VVO Zarja, 
24. in 26. decembra pa bosta 
smučarski modni reviji Topra. 
V nedeljo, 24. decembra bo 
v Narodnem domu plesni živ-
žav z dedkom Mrazom. Otroci 
si ga bodo lahko ogledali ob 10. 
in 11.30 uri, predstavil pa se bo 
Plesni forum iz Celja. 

Letošnje praznovanje dedka 
Mraza v Celju bo podobno kot 
prejšnja leta. Prireditve se bo
do vrstile v vrtcih, šolah in kra
jevnih skupnostih od 19. do 29. 
decembra. Letos bo zaradi po
manjkanja denarja manj igric 
v šolah in vrtcih, ostale pa so 
v krajevnih skupnostih. Ob
činska zveza prijateljev mladi
ne pa zagotavlja, da otroci le
tos ne bodo prikrajšani pri ob
daritvi, sjg so darila kupili že 
spomladi in bodo kljub finanč
ni stiski razveselili 10 tisoč 
otrok od 2. do 8. leta, medtem 
ko starejši osnovnošolci letos 
ne bodo več obdarjeni. 

Stik z dedicom 
Mrazom 

s pripravami na letošnje 
otroško novoletno veselje so 
v občini Šmarje pri Jelšah 
pričeli že septembra, ko so se 
na posebnem sestanku dogo
vorili za drugačen vsebinski 
in oblikovni pristop okoli 
obiska dedka Mraza in obda
ritev. 

Gre za več oblik oziroma pri
reditev, ki bodo potekale pod 
naslovi: V delavnici delamo 
z dekom Mrazom, Ustvarjamo 
in kiparimo z dedkom, Igramo 
se (na igrišču) z dedkom Mra
zom, Uredimo se v frizerskem 
salonu dedka Mraza, Pripravi
mo novoletni koncert za dedka 

Mraza, Lutke se vam predstav
ljajo z dedkom Mrazom, De
dek Mraz potuje s sanmi po 
vaseh in se ustavi pri sleherni 
hiši, Pečemo pecivo z dedkom 
Mrazom in Poslušamo pravlji
ce z dedkom Mrazom. Šmar-
ska enota vrtca pripravlja otro
ško igrico z naslovom Ježek in 
račka, v kateri bodo z gibahio-
ritmičnimi točkami sodelovali 
otroci s k u p ^ z vzgojiteljicami. 
Ta igrica bo obšla vse kraje 
kozjanskega dela šmarske ob
čine. Za uresničitev tako izvir
nega in zahtevnega programa 
so k sodelovanju pritegnili tu
di glasbeno šolo. 

Dedek Mraz bo v Rogaški 
Slatini 23. in 24. 12., v Rogatcu 
23. 12., v Šmaiju 21. in 22. 12., 
v Kogem 22.12 in v Bistrici ob 
Soth 28. 12. V ostalih krajih, 
kjer so manjši vrtci, pa se bodo 
uskladili s tamkaj šryimi os
novnimi šolami. Obdarili bodo 
vse predšolske otroke od 2. le
ta dalje. Dcirila bodo letos še 
posebej privlačn,., cena paketa 
pa je 1.200.000 dinarjev. Pri 
tem je pomembno to, da bo 
vsak otrok prejel darilo osebno 
od dedka Mraza, pred tem pa 
ga bo dedek povabil pismeno, 
po pošti. 

Osnovnošolci do 4. razreda 
bodo prejeli dcirila v vrednosti 
400 tisoč dinarjev. Največji 
problem so trenutno dedki 
Mrazi, ki jih je premalo »na za
logi«, a bodo tudi tega rešili 
tako, da ne bo prav noben 
otrok v občini prikrajšan za 
stisk dedkove roke. 

Obdaritev otrolc 
Velenjska zveza prijateljev 

mladine pr ipravl ja letos ob
dari tev otrok od tretjega leta 
starosti do četr tega razreda 
osnovne šole. 

Starejši, torej vsi, ki obisku
jejo razrede višje stoprye os
novne šole, in mlajši, v obeh 
vzgojno varstvenih zavodih 
v Šoštanju in Velenju, pa si bo
do lahko izbrali skupno darilo 
za določen znesek. Dedk Mraz 
bo velenjske malčke obdaro
val med 20. in 29. decembrom, 
ko bo obiskal tudi vse občin
ske krajevne skupnosti, šole in 
vrtce. 

Konienlicl v Žalcu 
Društvo prijateljev mladi

ne iz Žalca prireja v sodelova
nju s Konjeniškim klubom 
Gotovlje in Turis t ičnim dru
štvom Žalec sprevod dedka 
Mraza po žalskih ulicah. 
Dedek Mraz bo Žalčane obi
skoval od 20. do 22. decembra, 
v tem času se bo vsak dan ob 
16. ustavil na parkirnem pro
storu pred hotelom Golding. 
Tam bo manjši novoletni se
jem, k sodelovanju so organi
zatorji povabili nekaj trgov
skih organizacij in zasebnikov, 
ponudba pa bo namenjena 
predvsem najmlajšim. Dedek 
Mraz bo vse tri dni ponujal tu
di poseben program. Tako bo 
otroke povabil na ogled risank 
v kulturni dom, drugič jim bo 
zaigral pihalni orkester, tretji 
dan svojega obiska pa bo de
dek Mraz povabil najmlajše na 
oddajo Pokaži kaj znaš. Svojo 
ponudbo pripravlja tudi hotel. 
Otrokom bodo ponudili č ^ in 
palačinke, cene bodo zmerne, 
obljubljajo organizatorji. 

Po drugih krajevnih skupno
stih še ne vedo povsem natanč
no, kako bo z novoletnimi pri
reditvami. Sprevod dedka 
Mraza pripravljajo še v Grižah, 
v tem času okrog 20. decembra 
pa bo dedek Mraz obdaril tudi 
vse otroke v žalski občini, ki 
ne obiskujejo vzgojnoizobraže-
valnih organizacij. 

Lepa darila 
V mozirski občini bodo ob

dari l i vse otroke od drugega 
leta do vključno tist ih, ki obi
skujejo še četr t i razred osnov
nih šol. 

O vrednosti darilnih paketov 
je težko govoriti, ker je Občin
ska zveza DPM darila kupila že 
spomladi. Obdaritve bodo pri
pravili v vseh krajevnih skup
nostih in sicer 22., 23., 24. in 25. 
decembra. Krajevna društva 
prijateljev mladine bodo v so
delovanju s prosvetnimi dru
štvi, turističnimi društvi in 
krajevnimi skupnostmi pripra
vila tudi posebne programe 
s prihodi dedka Mraza. 

Konjiški Škrat 
v konjiški občini bo dedek 

Mraz obdari l kar 3500 otrok, 
in sicer v vrtcih in do 4. razre
da osnovne šole. 

Zavil bo darila v vrednosti 
200 tisoč dinarjev, a na srečo je 
kupoval že januarja letos, tako 
da je inflacijo ugnal v kozji rog. 
Denar za nakupe je dobil pri 
skupnosti otroškega varstva. 
V prednovoletnih dneh bo obi
skal vse šole in vrtce v občini, 
njegovo spremstvo pa priprav
lja novoletno igrico. Zveza pri
jateljev mladine, ki ima v ro
kah niti novoletnih praznovanj 
otrok bo tudi letos v prostorih 
turistična društva organizirala 
ponudbo novoletnih daril, ki 
so jih naredili bodisi otroci bo
disi odrasli. Prodajalna, ime
novana Škrat, bo letos od 18. 
do 31. decembra. Obiskoval jo 
bo tudi dedek Mraz, otroci pa 
bodo pripravili tudi več prire
ditev. Te se bodo vrstile tudi 
v knjižnici, kjer bo dedek Mraz 
pripovedoval pravljice, pisal 
pisma, vrtel risanke in še 
k a j . . . 

V Laškem bo pisano 
Za pisano prednovoletno 

vzdušje so si v Laškem roke 
podali Društvo prijateljev 
mladine. Turist ično društvo, 
katoliška skupnost in krajev
na konferenca SZDL. Že ju t r i 
bodo oživele laške ulice ti
st im posameznikom, ki bodo 
okrasili drevesca in pročelja 
svojih hiš in ki živijo na naj
bolj živahno utripajočih uli
cah, pa bo laško Turist ično 
društvo poklonilo komplet 
raznobarvnih okrasnih 
žarnic. 

Najbolj živo pa bo v pred in 
pobožičnem času. Tako bo na 
soboto pred božičem v laški 
župnijski cerkvi nastopil Slo
venski oktet s koncertom bo
žičnih in nabožnih pesmi. La
ško slovi tudi po tem, da ima 
vsako leto lepe jashce, letos pa 
se bodo potrudiU, da bodo še 
lepše in bogatejše. 

Na božič ne bo večjih prire
ditev, mesto pa bo oživelo že 
v torek, ko se bo pričel tridnev
ni novoletni program za mladi
no. Občinsko dvorišče bodo 
uredih pravljično, vsak dan bo 
tja prihajal dedek Mraz 
v spremstvu možaretk, godbe 
ter najmlajše folklorne skupi
ne društva Anton Tanc. Sicer 
pa bodo v Laškem oživljali tu
di stare običaje. Tciko bodo 
v torek obudili Štefanovo, ki je 
posvečeno blagoslovu soli in 
živali, 27. decembra pa bo žeg-
nanje šentjanževca, vina, ki ga 
na Slovenskem pijemo ob slo
vesu. Žegnanje bo v cerkvi, 
kjer bodo prepevali tudi ljud
ski pevci s cerkveno orgelno 
spremljavo. V novoletne dni 
bodo kulturne skupine poslale 
na javnih mestih novoletna 
voščila za naklonjenost v pri
hodnjem letu. Gre za koledo-
vanje. 

V vseh predprazničnih dneh 
bo v Laškem na uhcah diskret
na glasbena kulisa, ki bo me
stu dajala svojevrsten čar. 

Skromna ponudba 
Osrednja pr iredi tev v kra

jevni skupnosti Šentjur-Cen-
ter bo na Titovem trgu, do
končen da tum priredi tev bo 
znan prihodnji teden. Titov 
trg nameravajo poživiti s stoj
nicami. V Kulturnem domu 
bodo imeh tudi igro za otroke. 
Dedek Mraz bo obiskal otroke 
v spremstvu živali. Prvič bodo 
obdarovah tudi prizadete otro
ke, ki ne obiskujejo šole, pri
bližno 25 otrok. Dedek Mraz 
bo obiskal tudi otroke v drugih 
krajevnih skupnostih. Iger jih 
bo tudi obdaril. 

Tudi v Celje se počasi naseljuje praznični utrip. Pomagajo 
tudi prijazno vabeče raznobarvne lučke. 

EDI MASNEC 

V kvizu zmagali Celjani 
Tradicionalno kviz tekmovanje v znanju, ki ga vsako leto! 

organizira medobčinsko društvo slušno prizadetih Celje, je bilo ' 
tokrat zelo izenačeno, saj se do zadnjega odgovora ni vedela j 
točna rcizvrstitev ekip. Med devetimi ekipami iz medobčinskih 
društev slušno prizadetih Slovenije (iz Dravograda, Ljubljane, 
Maribora, Nove Gorice, Kranja, Murske Sobote, Novega mesta, i 
Titovega Velenja in Celja) so končno prvo mesto osvojili Celjani,; 
ki so dosegli 256 točk. V celjski ekipi so tekmovaU: Silva Špan,; 
Miran Kolar in Anton Špan. 

Kviz tekmovanje slušno prizadetih oseb, ki je bilo v Narod- i 
nem domu v Celju, so popestrih člani z nastopom kulturnih j 
skupin, ki so se predstavile z modernimi plesi ter z razstavo \ 
Uterature s področja slušne prizadetosti ter z razstavo ročnih in | 
hkovnih del slušno prizadetih članov celjskega društva. ! 

Z. S. i 

Seiem smučarsice opreme v Žalcu j 
Smučarski klub Gozdnik Žalec bo tudi letos pr ipravi l sejem ! 

rabljene in nove smučarske opreme, ki bo v dvorani Hmezad j 
v Žalcu v petek, 15. 12. od 15. do 18. ure ter v soboto 16. in j 
nedeljo 17. tega meseca od 9. do 18. ure. 

Razen komisijske prodaje rabljene opreme za zimske športe i 
bodo na sejmu prodajali tudi novo opremo. Posebnost ponudbe .j 
bo zelo ugodna prodaja ameriških smuči Head. i 

Tako kot vsako leto bodo na sejmu kupcem tudi letos sveto- , 
vah, na voljo bo tudi servis za montažo vezi, predvajali pa bodo 
tudi video posnetke športnih in glasbenih dogodkov ter risanke. \ 

Petdeset let gibljivih slik 
Minuh t eden so kinematograf i žalske občine praznovali 

obletnico, ko j e osmega sep tembra 1939. leta sokolsko dru
štvo iz Žalca v novem sokolskem d o m u zavrtelo p rve ko lu te 
filma »Via mala«. Aparatura , ki jo j e s svojimi nasvet i poma
gal nabavit i Radio Ljubljana, pa je bila za takra tn i čas naj
modernejša v državi. 50. letnico so proslavili v novi m o d e r n i 
dvorani Drugega s lovenskega tabora v Žalcu. V zanimivi 
predstavi tvi pe tdese t le tnega dela so se predstavi l i t ak ra tn i 
in sedanji delavci k ino dejavnosti . V p rog ramu so gledalcem 
pokazali originalni filmski napovedn ik iz leta 1939 ter film 
o občini Žalec. Že m e d t e d n o m pa je bilo srečanje dis tr ibu
terjev iz cele Jugoslavije, ki so predstavil i odkup l jeno film
sko produkci jo za leto 1990. 

Na sliki levo Milica Još t iz Žalca - prva blagajničarka, 
skrajno desno Anton Petel in iz Celja - prvi k ino opera ter 
v t ak ra tnem sokolskem kinu. 

L J U B O K O R B E R 

OBRAZI 

Peter Jeršič 
Sproščen , veseljak, dobro

dušnež , topel, t akšen , da drži 
d ružbo pokonci ter neunič
ljiv organizator. Šest int r ide-
set letni Šent jurčan Pe te r 
Je rš ič j e bil v veseli družbi 
z ženo Marijo, hče rko Nata
šo, ki obiskuje pedagoško in 
si želi š tudirat i defektologi-
jo, ter seveda s p r i k u p n i m 
sinom Bošt janom. Simpat ič
ni Boštjan je v notranjost i 
delno drugačen od večine 
vrs tnikov. 

»S t em smo se v družini 
težko sprijaznili, toda s po
močjo eno tedensk ih semi
narjev republ i ške Zveze dru
štev za pomoč duševno pri
zadet im smo to dejstvo spre
jeli. Boštjanu n u d i m o enako 
ah celo več kot če bi bil 
zdrav.« V novem šentjur
s k e m Druš tvu za p o m o č du
ševno pr izadet im o t rokom 
sicer leto dni stari sekciji 
celjskega društva, kjer zag
nano predseduje Pe te r Jer
šič, pomagajo duševno priza
det im soobčanom in njiho
vim s taršem ter sk rbn ikom. 

»Ljudje so bih združevanja 
pot rebni . To opažam zlasti 
kar smo od šent jurskega so
cialnega skrbs tva dobili po
da tke in sem j ih začel obi
skovati na domu.« Pe te r Jer
šič je bil prej član odbora 
celjskega društva. Na celjska 
srečanja so prihajali, pred
vsem zaradi oddaljenosti , le 
po dva, trije Šent jurčani . 
Šent jurskega občnega zbora 
in us tanovi tve druš tva pa se 
j e udeležilo nad sto občanov, 
več kot so j ih pričakovali . 
V novo šent jursko druš tvo j e 
vkl jučenih 60 č lanov in 60 
prizadet ih soobčanov. 

Od us tanovi tve sekcije 
pred le tom dni je p redsedn ik 
Pe ter Jerš ič potrkal na šte
vilna vrata v šentjurski in 
celjski občini . Koliko člove
kol jubnost i je še v nas? Ta 
ne zadostuje, ljudi j e t reba 
tudi predramit i . Je rš ičeva 
prijazna in odkri ta beseda j e 

»meso« postala. N ^ v e č po
s luha za d rugačne soobčane 
imajo ves čas v šen t jurskem 
Alposu, in še v kar t r ideset 
šent jurskih in celjskih de
lovnih organizacijah, poma
galo j e tud i 40 obr tn ikov, 
šent jurske krajevne skupno
sti in sisi. Šent jurski zasebni 
t iskar j e nat isni l t ud i l ično, 
zanimivo glasilo, ki bo izha
jalo enkra t na leto. 

Jerš ič opaža, da so se ne
kater i s svojo bolečino zarli 
vase in se na vabila n e ogla
šajo. V takšn ih pr imer ih j ih 
odide dob rodušn i Jerš ič po
vabi t tud i osebno. Z blagaj
n ikom Alojzem K r o p u š k o m 
sta opravila letos vsega pri
bližno sto obiskov. Šentjur
sko druš tvo namerava v za
če tku pr ihodnjega leta celo 
priredit i prvo o b m o č n o de
lovno m e d d r u š t v e n o sreča
nje izvršnih odborov druš tev 
za p o m o č duševno prizade
tim. Tudi v domači šentjur
ski občini j e še vehko dela. 
Druš tvo in socialno skrbs tvo 
bosta skušala ugotovit i toč-
nejšo število duševno priza
det ih občanov v šentjurski 
občini . Meni, da j ih j e v šent
jurski , vkl jučno z lažje priza
det imi, pribl ižno 150. Tiste, 
ki niso nikjer vključeni, bo
do med božičem in novim le
tom obiskali in obdariU. 

B R A N E J E R A N K O 



Se galerijska dejavnost 
Zasebna tur is t ična agenci

ja Dober dan v Š e m p e t r u je 
za začetek galerijske dejav
nost i pripravila razstavo fo
tografij s lovenskih fotore-
porterjev, ki so jo pred krat
k im zaprli. O b e n e m pa so že 

ponudi l i obiskovalcem novo 
razstavo na kater i preds tav
ljata del svojih stvaritev J o 
sip Ipavec in J u r e Cekuta . 
Ipavec izhaja iz znane glas
b e n e družine Ipavcev iz 
Šentjurja, v galeriji Dober 

dan pa razstavljajo njegovo 
serijo k r ^ i n s k i h olj, ki so s i- . 
cer v zasebni lasti, ter zadnjo 
serijo akvarelov na t emo ti
hožitja. J u r e Cekuta pa pred
stavlja zadnjo serijo umet
nin, izmed kater ih j e nekate
re podari l celjski bolnišnici . 
Reprodukci je teh ume tn in 
so izšle na koledarju za leto 
1990, ki so ga na tej sloves
nos t minul i konec t edna 
preds tav ih številnim obisko
valcem. 

Galerija in tur is t ična agen
cija Dober dan pa j e svojo 
p o n u d b o popestr i la še z dari
li, ki j ih je mogoče v njej ku
piti. So pa to p redvsem izdel
ki d o m a č e - r edke obrti . 

P r o g r a m ob otvoritvi raz
stave sta popestr i la Srečko 
Lavbič in Marija Alatič 
z g lasbenimi vložki. Na sliki: 
Z otvori tve, prvi z leve J u r e 
Cekuta , čisto na desni pa Jo 
sip Ipavec . 

T .TAVČAR 

Kabli najprej v Novo vas 
v izložbi celjske Tkan ine so p o b u d n i k i kabe l sko razdehlnega s i s tema v občini Celje 

pr ipravih prikaz, kako bodo kabli lezli v posamezna naselja Celja. Ker j e na Golovcu že 
postavljena spre jemna in razdeli lna postaja za kabe l sko televizijo in radio, bodo vode 
nsgprej dobih v bližnji krajevni skupnos t i Nova vas. V Novi vasi krajani že podpisujejo 
pogodbe , pr ikl jučke pa naj bi dob ih najkasneje juni ja 1990. Za to bodo m o r a h odšte t i 
d inarsko pro t ivrednos t 350 z a h o d n o n e m š k i h mark , znesek pa lahko poravnajo v šest ih 
obrokih . Poto : EE, B P 

Računalnišica šola kot korak k podjetju 
Konjiška Z S M S je minul i pe tek in 

soboto pripravila v pros tor ih osnovne 
šole Dušana J e r e b a v Slqyenskih Ko
njicah računa ln i ško šolo. Udeležilo se 
jo j e 24 mladih , ki j ih zanima računal
niš tvo. Pr i pr ipravi so sodelovale tudi 
konj iške de lovne organizacije, ki pa si 
svojega »novorojenca« niso (ali niso 
hoteh?) ogledati . Mladi pa so bili s šolo 
zadovoljni in so izrazili željo, da bi se 
n a r ačuna ln i škem področju še udej-
stvovali. 

Konj iške mlad ince j e pri pr ipravi ra
čuna ln i ške šole vodil vzgled podjetja 

za računalniški inženir ing in avtomati
zacijo Oria iz Zagorja. Le-ti so n a m r e č 
iz računa ln i ške šole pos topno razvili 
svoje podjetje v sodelovanju z ZSMS, 
ki danes uspešno posluje, kl jub začet
n im krčem, ki so j im j ih povzročali 
nejeverneži. Zato so Konjičani v goste 
povabil i p reds tavn ike Orie, saj se tud i 
v njihovih glavah plete zamisel o usta
novitvi računa ln iškega podjetja, ki naj 
bi oživelo že do zaključka leta. Se prej 
pa bi konjiški mladinc i ustanovil i ra
čunalniški k lub , ki naj bi kot svojo 
osnovno akt ivnos t pripravljal računal-. 

n iške tečaje za dijake in š tuden te . Ko
njiški Z S M S je v goste povabil tud i 
p reds tavn ike konj iškega gospodar
stva, da bi s k u p n o pretresl i po t rebe 
enih in p o n u d b o drugih , kar pa zaradi 
neude ležbe vabljenih, razen dveh iz
jem, ni bilo izvedljivo. Zato bodo mla
dinci pripravili ankete , ki j ih bodo 
opravili v delovnih organizacijah in se 
na podlagi tega odločih v katero smer 
bodo usmeri l i svojo računa ln iško po
djetniško dejavnost . 

NATAŠA G E R K E Š 

Žalska Frklja 
Mala, pr i s rčno urejena in sk rbno založena, t akšna je otro

ška trgovinica Frklja v Žalcu, ki jo je pred nedavn im odprla 
Špela Baudek . V prodajalni j e mogoče kupi t i vse, kar potre
bujejo in kar si želijo naši njumlžOši. Špela se izogiba kiču, 
sama pa pravi: Za poš teno plačilo kakovos tno blago. 

Žalski S landrov t rg j e na številki 32 bogatejši za pr ivlačen 
lokal. 

L J U B O K O R B E R 

Zasebna trgovina v Stranicah 
Prvo zasebno t rgovino so prejšnjo soboto dobih tud i 

v St ranicah. V nekdan jem bifeju hlastec so n a m r e č odp rh 
t rgovino z mešan im blagom in bifejem. Trgovina bo odpr ta 
vsak dan, tud i ob nedeljah. Kupc i bodo lahko blago naročaU 
tud i po telefonu, kajti poskrbel i so tud i za dos tavo na dom. 
Poleg špeceri jskega in drugega blaga bodo prodajali tud i 
krmila . 

Zasebna diskotna prodajalna 
v žalski občini j e že okrog dvajset zasebnih prodajaln, ko t 

prvo d i skon tno pa j e minu lo soboto odprl prodajalno n a 
Polzeh Leopold Ručigaj . 

V s tarem gasi lskem d o m u je preuredi l pros tore v proda
ja lno za katero obljublja, da bo vedno dobro založena 
z vsemi p r e h r a m b e n i ar t ikh, čistih, praški itd. po zelo ugod
nih cenah. Tudi delovni čas j e po meri po t rošn ikov saj j e 
t rgovina odpr ta ob delovnikih od 8. do 19. ure, ob sobotah 
do 13. in ob nedeljah do 11. ure. 

T. TAVČAR 

Ognjeni krst šentjurskih brucev 
v soboto bo ob 20. uri v motelu Merx v Šentjurju brucova-

nje, ki ga pripravljajo šentjurski študentje. Brucom napove
dujejo štiridesetminutni program, v katerem jih bodo posvetili 
v svoje krokarske vrste. Obljubljajo pa, da jim bodo prizanesli 
z neokusnimi in grobimi šalami na njihov račun. Za zabavo bo 
nato skrbela skupina Žurnal iz Celja, ki igra vse zvrsti glasbe, 
zato so na šentjursko brucovanje vabljeni tudi tisti, ki samo 
obujajo spomine na študentska leta ter vsi ostaU. V predprodaji 
so vstopnice cenejše, na dan brucovanja pa bo kakšnega desetti-
sočaka še potrebno primakniti. N. G. 

Odvoz In cene 
so problem 

Delegati zbora krajev
nih skupnosti in zbora 
združenega dela žalske 
skupščine bodo na de
cembrskem zasedanju 
obravnaval i odlok o od
stranjevanju in odlaga
nju odpadkov v žalski 
občini. 

Osnutek j e bil mesec 
dni v javni razpravi, v t em 
času pa se j e nabrala ko
pica p r i p o m b in predlo
gov iz krajevnih skupno
sti, socialist ične zveze, 
vrst mlad ih in delovnih 
organizacij . Večina pri
p o m b leti na odvoz od
padkov iz težje dos topn ih 
krajev in posameznih 
kmeti j v žalski občini ter 
oblikovanje cen za oprav
ljene storitve. 

Zato so sestavljalci 
predloga dali možnos t 
dogovarjanja in skleni tev 
s amoupravn ih sporazu
m o v m e d uporabn ik i in 
krajevnimi skupnos tmi 
ter J a v n i m i napravami . 
P red log odloka pa določa 
tud i nov način oblikova
nja cen odvoza odpadkov 
iz s tanovanjskih objek
tov. Poslej bodo , če se bo
do delegati s t em strinjali, 
cene obl ikovah tako, da 
bodo poleg u p o r a b n e sta
novanjske površ ine ob
jek ta upošteval i tud i šte
vilo oseb, ki imajo v tem 
objektu prijavljeno stalno 
prebivališče. IB 

Slovenski gorski reševalci so 
iahko ponosni na svoje delo 

č e p r a v dela na amaterski 
bazi, se s lovenska Gorska 
reševalna služba lahko pri
merja z najboljšimi tovrst
nimi službami v svetu. Tudi 
s švicarsko, ki dela na po
vsem profesionalnih teme
ljih, kar je nedavno ob obi
sku potrdil tudi član med
narodne organizacije gor
skih reševalnih služb IKAR, 
ki si je ogledal demonstra
cijo reševalcev v Triglavski 
steni. Da je bi lo delo službe 
uspešno zastavljeno so po
trdili tudi na zboru s loven
skih gorskih reševalcev, ki 
je bil v soboto dopoldne 
v celjskem Narodnem 
domu. 

Na zboru, ki ga s lovenski 
gorski reševalci pripravijo 
vsaki dve leti so menili , naj 
bi služba še naprej delala na 
povsem amatersk i bazi, le fi
nančna in adminis t ra t ivna 
dela naj bi opravljali s talno 
zaposleni delavci. 

Sicer pa s lovenska Gorska 
služba n ima težav s kadri , saj 
j e t r enu tno v šestnajstih po
stajah v republ iki 642 gor
skih reševalcev, od tega kar 
556 akt ivnih. Več kot 200 re
ševalcev je tud i opravilo do
da tno šolanje, tako da image 
naziv (in us t rezno znanje) in
štruktorja, gorskega reševal-
ca-zdravnika, vodnika lavin

skega psa, reševalca-letalca 
in minerja snežnih plazov. 
Veliko pa pomen i tud i to, da 
je v G R S precej ljudi, ki so 
bili oziroma so še v rhunsk i 
alpinisti , ki s svojim tehnič
n im znanjem, izkušnjami in 
kondici jo veliko pr ipomore
jo k uspešnos t i gorske reše
valne službe. 

G R S je zadnje leto tudi do
kaj uspešno , glede na težke 
gospodarske čase, reševala 
p rob lem financiranja. Letos 
so na pr imer zbrali več kot 
milijardo dinarjev za delo 
službe, največ pa so pr ispe
vali zavarovalnica Triglav, 
Loterija Slovenije, republ i 
ški komi te za zdravstvo in 
zdravs tvena skupnos t , repu
bliški sekretar ia t za l judsko 
ob rambo , civilna zaščita, 
R S N Z in drugi . Zelo se je 
obnes la tud i akcija »podpor
ni član«, ki so jo vpeljah le
tos. Na ta način so zbrali ka r 
nekaj denarja za drago opre
mo (med večjimi donatorji j e 
bil na pr imer Petrol), hkra t i 
pa ta akcija pomaga popula
rizirati delo službe oziroma 
jo bolj približa l judem. 

Velik del zbranega denarja 
gre za opremo, kjer sloven
ski reševalci u spešno sledijo 
p o d o b n i m službam v bolj 
bogat ih državah. Da bi G R S 

tudi v pr ihodnje lahko 
uspešno zbirala denar za de
lo, j e Stane Veninšek iz Celja 
predlagal , da bi posamezne 
postaje G R S dobile s ta tus 
pravnih oseb. 

Kmalu bo izšla knjiga 
o nesrečah v gorah vse od 
leta 1815. Podatke zbira in 
ureja zdravnik in gorski re
ševalec dr. France Malešič 
iz Kranja. 

Na zboru so podel ih Blo-
udkovo priznanje S tane tu 
Kersniku , enajst č lanov pa je 
dobilo čas tne znake G R S za 
več kot 25-letno delo m e d re
ševalci. Na tajnih voli tvah so 
za načelnika Komisije G R S 
pri P laninski zvezi Slovenije 
ponovno izvolili Danila 
Skerb inka . 

S R E Č K O ŠROT 

Občinska plesna 
šola Celje 
organizira 

Družabne plesne 
večere 
za vse, ki radi plešejo, vsak 
petek v Domu JLA od 20. do 
24. ure. Pričetek bo v petek, 
15. decembra ob 20. ur i . 
Celjani zaplešimo skupaj! 



Po sedmini naj zaživi strelca 
Kakšna pota se kulturi 

obetajo v prihodnje, če je že 
zdaj jasno, da bo sedanje 
kulturniške s i sovske teme
lje v prihodnje nadomest i l 
drugačen s istem? Več jav
nih razprav o njem, zlasti 
v republiki, zanj še ni dalo 
ce lostne podobe, in ker ob
stoja več predlogov, kako 
naprej, iz njih ni povsem 
razvidno, kaj naj bi na kon
cu obveljalo. 

Kul tura ima med družbe
n imi de javnos tmi posebej 
položaj in vel ike sp r emem
be, ki so na vidiku, bodo 
imele nanjo dal jnosežne po
sledice, ka ter ih moč je v t em 
t r enu tku težko izmeriti . 
A verjeti m o r a m o , da so pri-
pravljalci us tavnih spre
m e m b in us tavnega zakona 
imeli v mislih vse najboljše. 
To pa pomeni , da bi se z no
vim s i s temom organizirano
sti d ružben ih dejavnost i bo
lje uredil i mater ia lni in orga
nizacijski temelji za delova
nje ku l tu rn ih dejavnosti . 
Med ku l tu rn ik i pa obstaja 
bojazen, da je hi ter preskok, 
od zelo razvejane samou
pravne organiziranost i v to, 
kar ponuja us tavni zakon, 
p resunkov i t korak pred
vsem zato, ker ku l tu ra nanj 
še ni pripravljena. Zato se 
njeni zdašnji izvajalci bojijo, 
da bi si izpahnila gleženj. 

Z zadnjim dnem tega leta bo 
prenehala delovati in obstojati 

kulturna skupnost tudi v ceJj-
ski občini. Vse pristojnosti in 
odgovornosti v zvezi z priprav
ljanjem in uresničevanjem 
kulturne politike in izvajanjem 
programov, nag bi prevzela ob
činska skupščina oziroma njen 
izvršni svet, medtem ko bodo 
vsi organi sedanje skupnosti 
zreducirani v odbor za kulturo. 
Ta bo pod okoljem izvršnega 
sveta deloval kot svetovalni or
gan, ki bo pripravljal predloge 
za oblikovanje politike in ures

ničevanje programov v kultu
ri. Kaj več, se zdi, ni jasno tudi 
v republiki. 

KakorkoU že - ker se sisom 
bliža zadnja ura, bi bilo želeti 
čim manj muk in po sedmini 
začeti upati, da se bo uveljavila 
stroka, in da bo dobilo priorite
to tisto, kar bo demokratična 
večina podprla. Najtežje bo 
prehodno obdobje, torej leto 
1990. 

MATEJA PODJED 

Točno opoldne 
Skupščina kulturne skupno
sti občine Celje, zadnja, pa ne 
v tem letu, ampak v obdobju, 
ki je bilo v dogovornem soci
alizmu v znamenju sisov, bo 
20. decembra v mali dvorani 
kina Union, točno opoldne. Po 
končanem zasedanju si bodo 
delegati ogledali tudi film, 
predvidevamo, da ne z gor
njim naslovom. 

Uporabniki in izvajalci 
v kulturi pa bodo imeli za ko
nec še nekaj pomembnih po
dročij, ki jih bo veljalo po »si-
sovsko« dodobra premleti. 
Med drugim bo to tudi pro
gram kulturnih dejavnosti 
v občini za prihodnje leto. Ne 
delegatom, še manj skupščini, 
še malo ni vseeno za vsebino 
kulturnih dogajanj, čeprav se 
bodo ta odvijala pod drugo 
streho. Program temelji na 

srednjeročnem načrtu dejav
nosti za obdobje 1986-90, te
meljno vodilo pri pripravi pro
grama je opredehtev skupšči
ne kulturne skupnosti, da je 
program dejavnosti vsaj tisti 
minimalni program, ki naj me
stu Celju ohranja vlogo regij
skega središča in daje občini 
status kulturne razvitosti. Vsa-" 
ka večja krnitev programa bi 
pomenila, da se Celje temu ci
lju odreka. 

V program, ki ga je skupšči
na pripravila za obravnavo in 
sprejetje, so vključene vse de
javnosti, tako na poklicnem 
kot na ljubiteljskem področju, 
skupaj z investicijskim vzdrže
vanjem. Vrednost programov 
kulturnih dejavnosti za leto 
1990 pa bi bilo ta čas prerano 
napovedati, saj so ceniki lahko 
zgolj okvirni. 

MATEJA PODJED 

Igen za otroke 
zdomcev 

v Zvezni republiki Nem
čiji so minuh teden gosto-
vah plesalci celjske plesne 
skupine Igen. Otrokom na
ših zdomcev so se predsta
vili z dvema predstavama 
Trryulčica in Pobegnimo 
v svetlejšo prihodnost. Na
stopali so v BerUnu in v Ba-
utzenu, na vseh štirih na
stopih pa so bile dvorane 
polno zasedene. Celjski 
plesalci so bili deležni po
zornosti nemških sredstev 
javnega obveščanja, na to
pel sprejem pa so naleteli 
tudi pri naših zdomcih. Do
govorili so se tudi, da po
dobno gostovanje ponovijo 
prihodnje leto. 

V torek pa je Igen gosto
val v Trstu, kjer so se z isti
ma predstavama kot 
v ZRN predstavili na treh 
predstavah zamejskim 
otrokom. V torek so tudi 
slavili že 70. uprizoritev Tr-
njulčice. Sicer pa Ignovce 
čaka tudi v prihodnjih 
dneh še zajetno število na
stopov. Tako bodo gostova-
h s Trnjulčico v Trbovljah 
in Kopru, v času novoletne
ga sejma bodo v Celju sku
paj s Toprom pripravili^ 
modno revijo, nastopili bo
do tudi v Pionirskem domu 
v Celju s Trnjulčico za os
novnošolce, 30. decembra 
pa bodo za zaključek otro
škega novoletnega sporeda 
v celjskem gledališču pri
pravili živ-žav, plesno-za-
bavni žur za otroke. 

N. G. 

V S L G spet TOP 
S k r b za vzgojo mladega 

občins tva se v cel jskem po
kl icnem gledališču zrcali 
v mesecu d e c e m b r u z orga
nizacijo Tedna ot roškega 
programa, ki bo letos, že če
trt i po vrsti , od 16. do 30. de
cembra . Organizatorji se že 
vsa leta zavzemajo, da Teden 
obeležijo z najboljšo bero del 
za otroke, pri t em pa se zave
dajo, da za o t roke najboljše 
ni dovolj dobro . 

V Tednu ot roškega progra
ma bodo poskrbel i za prav
ljično vzdušje s pomočjo go
stujočih hiš, saj j e celjska ka
drovsko preš ibka, da bi v ce
loti sama zagotovila p isano 
p o n u d b o za o t roke vseh sta
rost i . V goste so zato povabi-

h Preše rnovo gledališče iz 
Kranja, pri l jubljeno igrico 
Žogica Nogica, za ka te ro j e 
zlasti m e d vrtci vel iko zani
manja. Domači ansambe l bo 
v t em času ponovil uspelo 
p reds tavo Daleč od dvorca 
in letošnjo premiero Andro-
kles in lev. V »top« p o n u d b i 
sta še dve plesni skupin i , in 
sicer iz d o m a Cve tke Jer ino-
ve in skup ine Igen. V sed
mih d n e h bo dvorana s 380 
sedeži vsak dan zasedena do 
zadnjega kotička, že vedo 
v gledahšču, na dan pa bosta 
tud i po dve predstavi , ki j ih 
bo obiskoval d e d e k Mraz. 
Prihajali bodo otroci iz cele 
regije in si t ako krajšali ur ice 
p r ed noviin, letom-

Božična nanizanka 
č a s okoli božiča bo letos 

posut s kulturnimi priredi
tvami, ki se bodo odlikova
le predvsem po kakovost i . 
Za dobršen del teh so poskr
beli pri Zavodu za kulturne 
prireditve in j ih napeljali 
kot pisane lučke v dni od 19. 
do 26. decembra. 

Promoci jo koledarja umet 
niških fotografij Jožeta 
Štravsa so napovedah za 19. 
d e c e m b e r ob 13. uri. Izdala 
ga bo galerija Izba ko t eks-

kluzivno darilo de lovne or
ganizacije E R E iz Ti tovega 
Velenja. Istega d n e ob pol 
osmih zvečer bo v Narod
n e m d o m u koncer t Godalne
ga kvar te ta Glasbene mat ice 
iz Trsta. Dan kasneje , prav 
^ k o v N a r o d n e m d o m u , ob 
pol osmih zvečer pa se obeta 
ku l tu rn i dogodek , ki bo za 
Celjane novost . Nastopi l bo 
ansambe l T ru tamora iz 
Ljubljane in se predstavi l 
s p r o g r a m o m božičnih in no
voletnih pesmi . V četr tek, 
21. d e c e m b r a pa bo, čeprav 
sredi zime, pr i redi tev na pro
s tem. N a S lomškovem t rgu 
v Celju se bo predstavi lo gle
dal išče Ane Monro s Cirku
som Kansky . Zvečer, istega 
dne , ob 19. uri bodo v Likov
n e m salonu odprli razstavo 
del celjskega kiparja F ranca 
Purga . V Opatij ski cerkvi pa 
bo v sobotno božični kon
cert, ki ga bodo pripravil i Sa-
bira Hajdarevič, Jože Falout 
in Milko Bizjak. 

Pr i redi tve za božični in 
prednovole tn i čas b o d o do
segle vrh 26. d e c e m b r a 
s s k u p n i m novole tn im kon
cer tom Celjskega godalnega 
orkest ra . P lesnega orkest ra 
Žabe in mešanega pevskega 
zbora F rance P reše ren pod 
vods tvom Edvarda Goršiča 
in N e n a d a Firšta. Koncer t bo 
v unionski dvorani . Ta me
sec j e t ako bogat s ku l tu rno 
p o n u d b o , da bodo pr išh na 
svoj r ačun prav vsi ljubitelji 
ku l tu re . 

M P 

Praznično darilo D/lohorieve 
ž e po tradiciji naša najsta

rejša knjižna založba Mohor
jeva družba v Celju v pred
prazničnih božičnih in novo
letnih d n e h pošlje svojim 
redn im bra lcem in naročni
kom, pa tud i š i r šemu knjiž
n e m u t rgu letno zbirko. Tudi 
letošnja vsebuje ob koledar
j u še pet knjig. 

Mohorjev koledar za leto 
1990 j e v u v o d n e m delu po
svečen s t a rodavnemu slo
v e n s k e m u m e s t u Idriji 
- rudn iku , č ipkars tvu in šol
stvu, ki j e v naši zgodovini 
imelo p o m e m b n o vlogo. Si
cer pa koledar vsebuje p reko 
osemdese t č lankov. Ob ti
stih, ki so namenjeni Idriji, 
o m e n i m o le nekaj najpo-

Po podatkih iz Koledarja 
je vseh naročnikov Mohor
jeve družbe v letu 1989 
25.487, od tega jih je v Ljub
ljanski škofiji 12.199, v Ma
riborski 9522, v Koprski 
3526, nekaj pa jih je še 
v ostal ih (Zagrebška nad-
škoflja, drugi kraji v Jugo
slaviji in v tujini), kjer j ih 
je 89. 

membnejš ih : Jubi le j Svete 
Gore pri Gorici (Jože Do
lenc), Molitev za domovino 
(Alojzij Šuštar) , Sedemdese t 
let Teološke fakultete (Jože 
Dolenc), Meniška gora Atos 
(Stanko Janežič) , Romarska 
cerkev na Brezjah - bazilika 
(Jože Dolenc), Kaj grozi uni
čiti s lovenski narod (Rudi 
Koncilja), Orglarska šola 
Y Celju (Cvetko Budkovič) , 
Šola po meri o t roka (Jelka 
Peček) , Vehka selitev Srbov 
- 1690 (Vaško Simoniti) , Ob 
200-letnici f rancoske revolu
cije (Vekoslav Grmič), cela 
vrsta pr i spevkov o reformah 
Jožefa II. ter številni drugi , 
p r edvsem spominsk i članki 
o dogodkih in l judeh, ki so 
prispevali p o m e m b e n delež 
v j a v n e m pa tudi ce rkvenem 
občes tvu. 

Koledar j e opremljen 
.z barvnimi fotografijami 
idrijskih avtorjev. Izšel j e 
v nakladi 38 tisoč izvodov. 

Metod Bened ik j e avtor za
nimive knjige z nas lovom 
Papeži od Petra do Janeza 
Pav la II. Predstavlja siste

matični p reg led vrs te pape
žev od Pe t ra do Janeza Pavla 
II., nj ihove življenjepise in 
uvodna razmišljanja o posa
meznih zgodovinskih ob
dobjih in vzporedne razpre
delnice cerkvene in svetov
ne zgodovine. Dr. Janez Ju -
har t je napisal Krekovo beri
lo, ki govori o K r e k o v e m or
ganizacijskem prizadevanju 
in predstavlja izbor iz Kreko
vih besedil . 
Dr. J anez Evangehs t k r ek je 
bil pri nas po vojni pozabljen 
in njegova misel in delo sta 
bila prebujena skupaj 
z vsem drug im družben im 
dogajanjem. Knjigo j e ilu
striral Marjan Paternos ter . 

Dr. Marij Avčin je napisal 
knjigo Doktor Anton, spo
mine , v ka ter ih n a m odkr iva 
svoj odnos do življenja, do 
te lesnega in duhovnega . Za

nimivo branje iz sveta znane
ga o t roškega zdravnika. 
Knjigo je, i lustrirala Melita 
Vovk. Že t radicionalno 
knjižnico o zdravilnih rastli
nah j e stiski m e n i h p . S imon 
Ašič razširil še s P r i ročn i 
k o m za n a b i r a n j e zdrav i l 
n ih r a s t l i n . Brez d v o m a bo 
pri bralcih hvaležno sprejeta 
ko t vse njegove tovrs tne 
knjige doslej . Duhovn ik Jo 
že Vesenjak pa bra lcu v knji
gi Na jdenček v štir ih zgod
bah odpre »doživljajski svet 
predšolskega dečka , ki že 
sreča neka te ra temeljna živ
ljenjska vprašanja in neskla
dja«. Knjigo j e i lustrirala Ire
na Majcen, vse knjige v redni 
zbirki pa j e opremi l Jul i jan 
Miklavčič. Uredn ik zbi rke je 
Matija Remše . 

DRAGO M E D V E D 

PRIREDITVE 
V Muzeju revolucije v Celju je odprta nova stalna razstava CELJE 

1963-1980, s katero celjski Muzej revolucije zaokrožuje podobo Celja 
od 1945 pa do 1980. Avtor razstave je Rolanda Fugger-Germadnik. 

V Narodnem domu v Celju bo v torek ob 19.30 uri nastopil godalni 
kvartet Glasbene matice iz Trsta, ki ga sestavljajo: Žarko Hrvatic, in 
Jagoda Bitežnik - violina. Marko Bitežnik - viola ter Peter Filipčič 
- violončelo, izvajali pa bodo dela Mozarta, Florjanca in Borodina. 

V Narodnem domu v Celju bo v sredo, 20. decembra ob 19.30 uri 
koncert od Miklavža do Treh kraljev, v izvedbi ansambla Trutamora, 
ki ga sestavljajo: Mira Omerzel-Terlep, Mojca Žagar, Matija Trlep, 
Marjan Trček. Matija Wabra in Romeo Trucker. 

V ponedeljek, pa bo v Narodnem domu ob 19.30 uri pripravil 
novoletni koncert revijski tamburaški orkester Akord iz Celja. 

V Likovnem salonu v Celju si lahko do sobote še ogledate razstavo 
figuralik akademskega slikarja R^munda Kocbeka iz Kopra. 

V Knjižnici Edvarda Kardelja v Celju je do konca letošnjega leta 
na ogled razstava o Otonu Župančiču in Vladimirju Nazorju. 

V stalni prodajni galeriji Izba na Slomškovem trgu 11 v Celju, si 
lahko vsak ponedeljek, torek, sredo in petek od 10. do 13. ure in od 
17. do 19., ter ob sobotah od 10. do 13. ure ogledate pestro ponudbo 
najrazličnejših likovnih del. 

v torek, 19. decembra ob 13. uri bo tamkaj promocija koledarja za 
leto 1990. Koledarje založil Zavod za kulturne prireditve, umetniške 
fotografije je prispeval Janeš Štravs, oblikoval pa je Jože Domjan. 

V Domu Svoboda v Grižah bo jutri ob 18. uri večer s profesorjem 
in skladateljem Radovanom Gobcem. 

V dvorani Glasbene šole v Celju bosta v torek, 19. decembra ob 17. 
in 18. uri redna mesečna koncerta učencev Glasbene šole Celje. 

V Kulturnem domu v Šentjurju bo v soboto ob 19. uri letni 
koncert ženskega pevskega zbora Skladateljev Ipavcev Šentjur, pod 
vodstvom Franca Klinerja. Odpeh bodo umetne in narodne pesmi od 
renesanse do danes. 

V avli Kulturnega doma v Slovenskih Konjicah bodo v torek, 19. 
decembra odprli razstavo likovnih del »Slovenske Konjice danes«, 
ki jo je uredil Milan Lamovec. 

V KLjUBU v Celju bo jutri ob 22. uri koncert skupine Miladojka 
Vouneed iz Ljubljane. V soboto ob 20. uri pa bo prednovoletni žur, ki 
ga pripravlja Klub celjskih študentov. 

V Laškem dvorcu v Laškem bodo jutri ob 17. uri odprli razstavo 
del akademskega slikarja in grafika Petra Krivca. Ob otvoritvi bodo 
v kulturno umetniškem programu sodelovali Srečko Lavbič in 
Marija Alatič s kitaro in Anka Krčmar s poezijo. 

V zdravilišču Laško pa razstavlja svoja likovna dela Breda Maru-
šič. Razstava bo odprta do konca letošnjega leta. 

V hotelu Vesna v Topolšici do ponedeljka razstavlja svoja dela 
kipar Vilibald Krajnc iz Celja. Razstava je prodajnega značaja, izku
piček pa je namenjen malemu Damjanu iz Klanca nad Dobrno, za 
nakup invalidskega vozička. 

V dvorani Glasbene šole v Titovem Velenju je danes za 4. glas
beni abonma in izven koncert Slovenskega okteta. 

V Knjižnici v Titovem Velenju bo jutri ob 19. uri predstavitev ene 
najstarejših slovenskih založb - Mohorjeve družbe in knjige A.Gra-
barja ČLOVEK. 

V mali dvorani v Titovem Velenju pa bo v soboto ob 10. in 16. uri 
za 3. lutkovni abonma in izven lutkovna predstava Pike nogavičke, 
s katero se bodo predstavili gostje Lutkovne skupine PDP Svoboda 
iz Lenarta. Ob 11.30 uri istega dne pa bodo predstavo izvedli tudi 
v Domu kulture v Šmartnem ob Paki. 

V razstavnem salonu Zdravilišča Rogaška Slatina razstavlja 
svoja dela akademska slikarka Darinka Pavletič-Lorenčak. 

V Muzeju grafičnih umetnosti v Rogaški Slatini si lahko vsak 
torek, četrtek in soboto ogledate razstavo Božične podobe v starih 
grafikah. Na ogled bodo do konca januarja 1990. 

V Kristalni dvorani v Rogaški Slatini bo jutri ob 19.30 uri večer 
jugoslovanske folklore v izvedbi celjske folklorne skupine France 
Prešeren. 

V torek ob 19.30 uri pa bo tamkaj koncert Komornega zbora RTV 
Ljubljana, pod vodstvom dirigenta dr. Mirka Cudermana. 

Analiza aluminijeve strukture 
Kipat četkovič v slovenskobistnškem Impola 

Kmalu bo leto dni, odkar 
celjski ^ a d e m s k i kipar Va-
silje Četkovič Vaško kipari 
v Impolu v Slovenski Bi
strici, kjer se je lotil študije 
aluminija in ga tudi svoj
s tveno upodobil v petdese
tih skulpturah formata 
5 0 x 5 0 x 3 0 , postavi l pa je 
tudi štiri vel ike skulpture. 

Nov cikel v alumini ju j e 
predstavi l že v s e p t e m b r u 
v gradu v Slovenski Bistrici 
na veliki razstavi, ki je bila 
nekaj posebnega tud i po 
tem, da j e na aluminijast ih 
sku lp tu rah vodja Celjskega 
okte ta Franjo Bobinac izve
del »glasbeni program« in ta
ko l ikovni k o m p o n e n t i do
dal še glasbeno. 

Četkovič se j e z a lumini
j em srečal že dve leti poprej 
v Grevenbro ichu , kjer je po
stavil vehko skulp turo , part
nerski s imbol v obliki vozla. 
V tej sku lp tur i j e pust i l alu
miniju značilno eleganco 
g ladke in svetleče kovine, 
svojemu videnju ga je podre
jal le po obhkovn i plati , tud i 

s pomočjo računalnika, če
prav j e na k o n c u odločilno 
prevladala klasična obde
lava. 

V Impolu , ki se vse bolj 
odpira v zunanji svet in z no
vo podje tn iško organizacijo 
ambic iozno pogleduje p reko 
meja, so vedno bolj naklo
njeni tudi kul tur i , ki jo vklju
čujejo v svojo pos lovno stra
tegijo. Sodelovanje s kipar
j em so postavili na t rdne te
melje. Kipar se j e lotil dela 
anali t ično, bi l ahko rekli, saj 
j e odpr l s t ruk tu ro aluminija 
in ga pokazal v svojih najno
vejših sku lp tu rah v »novi 
barvi« in cikel po imenoval 
»Podoba 20. stoletja«. Skulp
tu re so kot posamezni bloki, 
ki imajo svoje p ros to r ske ok
virje, a niso d o k o n č n o zaprti . 
So s imbolna preds tava na 
sceni, so ko t n e k a k š n a gle
dališka fikcija prostora. Alu
minij je materal izirana meta
fora kiparjeve zamisli o pri
kaznih, ki ponazarjajo dv£o-
seto stoletje. So simboli ce-
ličja živega organizma, in so 
simboli t ehnoloških in elek

t ronsk ih enot. J e d r a skulp-
tu r so odprta , a lumini j , ka
kor da še teče, k ipar pa m u 
na določenih mes t ih ne pu
sti, da bi se ustavil , ponekod 
pa m u zapre pot in ga tako 
oblikuje v večizrazni instru
ment . Sku lp tu re ses t av l j^o 
tudi s t ruk tu rna in kons t ruk
cijska pomagala kot so pali
čice, cevčice, valovite kovin
ske površine, posamezni 
p ravokotn i in kvadra tas t i 
e lement i . A ponuja n a m tud i 
kompju te r sko gladkost , iz 
žebljev j e napravi l čeljustni 
stisk, posebno d inamiko 
ustvarjajo žičnati kolobarji , 
ki so ust rezen kon t ras t in 
prot iu tež aluminijast i blo
kovn i masi . 

»Podoba 20. stoletja« je 
ko t k iparski cikel svojevrst
na p repoved zrelega ustvar
jalca. Te stvari tve pa so po
m e m b n e tud i zaradi tega, 
ker pomeni jo Četkovičevo 
vrni tev k sku lp tu ram, s£y j e 
v zadnjem času svojo ustvar
ja lno energijo razdajal pred
vsem slikanju. 

DRAGO M E D V E D 



Dobrna se hitro razvila 
v pravi zdravilišlci center 

z rezultati, ki j ih letos dosegajo 
v Zdravi l išču na Dobrni, so povsem 
zadovoljni. Do konca novembra so 
zabeležili 135 775 nočitev, kar je za 
nekaj odstotkov več kot v enakem 
lanskem obdobju, povečuje pa se tudi 
š tev i lo nočitev tujih gostov, ki j ih je 
največ iz Zvezne republike Nemčije 
in nekaterih skandinavskih držav. 
To so med drugim prešnji teden po
vedal i na novinarski konferenci, ki 
so jo pripravil i ob deset letnici hotela 
Dobrna. 

Ta hotel j e p rak t ično zaseden skozi 
vse leto, sicer pa j e v ce lem zdravil išču 
povprečna zasedenos t kar 85 odstotna . 
Ohrabrujoč j e podatek , da so uspeli, 
k l jub velikim kr iznim in t ržnim niha
njem zadržati nadpovprečn i delež ko-
r is tn ikov napo tn ic zdravs tvenih kon-
zilijev. To j e tud i rezul tat tega, da so na 
Dobrn i ves čas sk rbeh za s t rokovno 
raven zdravil iških stori tev in vzdrže
vali ko rek tne in s t rokovne vezi z vse
mi zdravs tvenimi organizacijami ter 
š tevilnimi s t rokovnimi delavci. Ob 
vsem t em ne gre prezreti , da tud i sami 
raziskujejo in razvijajo nove pos topke 
in me tode . Sicer pa j e obseg akt ivnost i 
t ako velik, da Dobrna n ikakor ne želi 

postat i bolnišnica ah sanatori j . Priza
devajo si, da bi to bil pravi zdravihški 
center , ki bo sposoben nudi t i obisko
valcem sodoben zdravstveni preven
tivni program, uspešno rehabili tacijo 
ter popolno ps ihično sprost i tev. 

S preureditvijo depandanse Beo
grad v vi lo Hygia so pridobili 70 le
žišč. Povezana bo s hote lom Dobrna, 
v vmesnem delu med depandanso in 
hote lom Dobrna pa bo mogoče uredi
ti še bazen, nekaj drugih lokalov ter 
dodatnih sto ležišč. 

Ob vsem tem pa seveda tud i na Do
brni n e gre brez težav. Stari zdraviliški 
objekti postajajo neus t rezni in t reba 
bo še precej vlagati. Z dokončan jem 
letos začete p renove d e p a n d a n s e Beo
grad v vilo Hvgio, kot so jo nekoč ime
novali, bodo obnoviU vse zdravil iške 
nas tan i tvene objekte z izjemo Zdravi-
Uškega doma. To pa j e tako velik zalo-
geO, da ga z las tnimi sredstvi ne morejo 
uresniči t i . Zato si že več let prizadeva
jo , da bi k sodelovanju pritegnili zain
teres i rane partnerje, za kar so k o n č n o 
dobil i tud i us t rezno zakonodajo o so-
vlaganju in podje tn iškem organizira

nju. Tako iščejo tri obl ike sofinancira
nja: časovni zakup zmogljivosti, vlaga
nje v obliki delnic ali vložkov, ki bi ga 
premoženjsko ovrednoti l i in obliko 
v rednos tn ih papirjev. 

Med novimi metodami zdravljenja 
velja omenit i tako imenovano meto
do Vakosak. Gre za zračno masažo, ki 
povzroča pospešeno cirkulacijo krvi 
tudi v t iste dele telesa, kjer je bila 
cirkulacija prej zelo slaba. Uspehi te 
metode so izjemno dobri. 

P o g o d b o o časovnem zakupu zmog
ljivosti j e že podpisal konjiški Konus , 
splet okohščin , ki že nekaj let pretresa
jo Jugoslavijo, pa v vehki mer i otežuje 
pogovore z nepos redno zainteresirani
mi, prav tako pa se številne de lovne 
organizacije ob vse težjih pogojih go
spodarjenja težko odločajo za sovlaga-
nje v zdravilišče, pa čeprav obstaja pri 
delovnih kolekt ivih velik interes in 

Termalni vrelec so na Dobrni poz
nali že pred 840 leti, topl ice pa obsto
jajo 590 let. Zdravil iški dom so zgra
dili pred 370, v i lo Hygio pred 135 in 
Švicarjo pred 120 leti. 

potreba. Dogodki v Jugoslavij i pa 
vplivajo tud i na to, da se moreb i tn i 
soinvestitorji iz tujine še ne morejo 
odločiti, pa čeprav že nekaj časa pote
kajo pogovori z Italijani in skandinav
skimi državami . 

J A N E Z V E D E N I K 

Na iVIadrugadI se že 
blešči peta zvezdica 

Posebna komisija Turi
st ične zveze Slovenije je 
pred dnevi podel i la peto 
zvezdico za kakovost go
st inskih uslug znani celjski 
restavraciji Madrugada, ki 
se s tem uvršča med tri za
sebne restavracije v Slove
niji, ki se lahko ponašajo 
z najvišj im kakovostnim 
rangom. Edino pripombo, 
ki jo je imela komisija, je 
bi la ta, da pri restavraciji 
ni parkirnih prostorov, ven
dar so prevladali kriteriji, 
ki zadevajo predvsem kako
vost ponudbe in postrežbe. 

Lastn ik Madrugad , Slav
ko Horvat j e na priznanje 
ponosen . Pravi , d a j e na Celj
skem sicer nekaj dobr ih go
stišč, venda r sodi Madruga
da v poseben razred, saj ni
ma toči lnega pulta, pač pa 
gre za restavracijo v p ravem 
p o m e n u besede . Res je sicer, 
da bi bili v pr imeru , če bi 
lokal točilni pul t imel, pro
met m n o g o večji, saj j e Ma
drugada v središču mesa, 
vendar to ni njegov cilj. Nje
gov cilj j e p redvsem ta, da bi 
se gostje prijetno počutil i , da 
bi lokal ostal na dobr i kako
vostni ravni. To m u zares 
uspeva. Madrugado obisku
jejo tud i številni poslovni 
ljudje. Kljub temu, da ob 
t a k š n e m nač inu dela doho
dek ni t ako velik kot bi lah
ko bil, bo Horvat vztrajal. 
I m a pa svoje mnen je o davč
ni politiki. P o eni s trani bi 
vsi želeli dob re lokale z do
bro kuhinjo, davkarji pa me
čejo vse v en koš - od navad
nih bifejev do podobn ih lo
kalov kot j e Madrugada . Ve
liko plačil po teka p reko na

ročilnic, roki plačil kasnijo 
in kaj to pomen i v časih, ko 
je t ako velika inflacija, ni tre
ba posebej poudarjat i . Pre
cej s t roškov je tud i s pra
njem prtov, dekoraci jami 
miz in še bi lahko naštevali 
- vse to seveda zmanjšuje 
dohodek , vednar zaenkrat še 
kar dobro finančno krmari jo . 

Slavko Horvat pravi, da 
imajo zasluge za veliko priz
nanje Madrugad i prav vsi za
posleni, saj so odlični n a t a - . 
karji in kuharji . 

In kdo sestavlja Madruga-
dino posadko? Poleg Slav
ka Horvata še Martin Naj-
žar, Ema Kapelar, Justina 
Mulej, Darja Sotošek, Mari
ja Šinkovec, Bogdan Hor
vat, Andreja Sankaj in Du
ška Kosič. 

Ob koncu n i smo m o g h še 
m i m o provokat ivnega vpra
šanja. Zavod za medic ino de
la je imel p red časom pri
p o m b o na račun sani tarno 
higienskih razmer v kuhinji . 
Zakaj? »Nismo hoteli podpi
sati p o g o d b e z Zavodom, da 
bi vsaka dva meseca oprav
ljal kontrole , ker bi bilo to 
predrago. Ko pa pr ide in
špekcija v kuhinjo, lahko 
vsepovsod najde kakšno ne
pravilnost . S a m pa m o r a m 
reči, da se še ni primeri lo, da 
bi k d o od gostov prišel in se 
pritožil, da m u j e bilo slabo. 
Tudi zato smo toliko bolj ve-
seh mnog ih gostov, ki se 
sem radi večkra t vračajo. 
Če bi bila kakovos t vprašlji
va, bi j ih p rav gotovo n e 
bilo.« 

J A N E Z V E D E N I K 

Zreče in Rogla nudita zdravo življenje 
Zreče z Roglo bodo prido

bi le status kl imatskega kra
ja, ki bo tudi mednarodno 
priznan in kot tak prvi v Ju
goslavij i . Možnosti za to so 
neizčrpne, saj je sredogorje 
kot nalašč primerno za šte
vi lne rehabilitacije, termal
na voda v Zrečah pa bo le 
dopolni la ce lovi to po
nudbo. 

O tem smo se pogovarjali 
z doktor jem Marjanom Hru-
šovarjem, vodjo medica cen
tra na Rogli. 

Hrušovar: »Status kl imat
skega kraja je mogoče dobi t i 
na osnovi meri tev, ki j ih 
predpisujejo m e d n a r o d n e 
insti tucije, pri čemer so se
veda upoš tevane k l ima tske 
značilnosti , čistost zraka in 
drugi naravni faktorji, kakrš
na j e nap r imer t e rmalna vo
da v Zrečah. Na osnovi tega 
so izdelane indikacije za Ro
glo in Zreče. Na Rogli t ako 
zasledujemo uč inke kot so 
kl ima, akt inični in biotoplot-
ni učinki . Tako so tudi izde
lane indikacije s s t rani pul
mologa, okulis ta in medicin-
ca dela.« 

- Za zdravljenje katerih 
bolezni bo torej primeren ta 
kl imatski kraj? 

Hrušovar: »V poš tev pri
dejo zdravljenja popoškod-
ben ih in poopera t ivn ih stanj 
na l okomoto rnem apara tu , 
s področja ps ihosomatsk ih 
in pokhcn ih obolenj . Načr tu
j e m o poseben odde lek za 
prevencijo, rehabili tacijo po

khcn ih bolezni ter p o š k o d b 
pri delu. V v s a k e m pr imeru 
gre za prvi center, kjer bodo 
naravni faktorji povezani 
s s t rokovnimi dosežki na po
dročju fiziatrije, medic ine 
dela in drugih strok. Na 
zdravljenje bodo lahko lju
dje hodil i p reko socialnega 
zavarovanja in s indikatov 
v delovnih organizacijah, za
nimanje za to pa j e že tudi 
v tujini. P r e d v s e m pa je to 
pri ložnost za tiste, ki želijo 
zdravo živeti. Tako načrtuje
m o tud i biološko ter d ie tno 
hrano . P rogrami so prilago
jen i indiv idualn im zmoglji
vos t im in zd ravs tvenemu 
stanju posameznikov.« 

- Kdaj bo center povsem 
zaživel? 

Hrušovar: »Zmogljivosti 
so t akšne , da lahko na Rogh 
vse to opravl jamo že v ob
dobju izven smuča r ske sezo

ne. Kombinaci ja s t e r m a m i 
v Zrečah pa bo prišla v po
štev že sredi pr ihodnjega 
leta.« 

- Kakšna bo organizacija 
dela oziroma kol iko medi
cinskega in drugega osebja 
bo zaposlenega? 

Hrušovar: »Programi za
poslovanja in za op remo so 
že nared. V začetku bi zapo
slili tri zdravnike , tri medi 
c inske sestre ter us t rezno 
število fizioterapevtov, ko
pal iških mojs t rov ter vzdrže
valcev medic inske opreme.« 

- Na Rogli pa je v tem po
gledu živahno že s e d a j . . . 

Hrušovar: »Rogla j e že 
opredel jena ko t k l imatski 
kraj in delavci iz Slovenije 
ter Hrvaške so že pogosti pri 
p reven t ivnem in kura t ivnem 
delu zdravljenja. Tu so izred
ne možnost i za bazične in 
specialne pr iprave športni
kov. Tako n u d i m o celovito 
zdravstveno varstvo, pose
bej pri p o š k o d b a h in akut
nih obolenjih ter živilske 
preglede za delavce v gostin
stvu. N u d i m o posebne tri, 
pet s edem in dese tdnevne 
programe. Človeka pregle
damo, m u vzamemo kri, te
s t i ramo sposobnos t kardi-
ovaskularnega s is tema in na 
osnovi tega doziramo obre
meni tve . Tisti, ki so tu že bi
li, so se naučil i kako oziroma 
v kohkšn i mer i l ahko dozira-
jo svoje akt ivnost i , tako da 
koristijo, ne pa škodijo fizič
ni kondiciji.« 

- Bi lahko povedal i še ne
kaj besed o posebni po
nudbi . . . 

Hrušovar: »Ta zajema 
t r idnevne p rog rame za po
slovneže. Oprav imo vse pre
glede, n u d i m o j im poseben 
program rekreacije. Teden 
dni po o d h o d u pa že dobijo 
komple tno dokumentac i jo 
o zdravs tvenem stanju.« 

J A N E Z V E D E N I K 

Ukrep 
družbenega 
varstva za Turist 

Na zadnjem zasedanju 
zborov mozirske občinske 
skupščine so delegati spre
jeli sklep o uvedbi začasne
ga ukrepa družbenega var
s tva v Gost inskem podjetju 
Turist v Nazarjah. 

P o s e b n e u k r e p e bo uresni
čeval začasni kolegijski po
slovodni organ, ki ga vodi 
Jože Melanšek. Ukrep so 
z olajšanjem sprejeli tudi za
posleni v Tur is tu . J e pa seve
da res, da sam u k r e p še ne 
pomeni dovolj, če ne bo res
nega in poš tenega dela vseh 
zaposlenih. U p a m o , da bodo 
ukrep i rodili sadove, kar bo 
seveda v idno že čez šest me
secev. Sicer pa so se v Mozir
j u delegati prvič odločali za 
t akšen ukrep . 

J A N E Z V E D E N I K 

Komisija za delovna razmerja delovne skupnosti 
LB Splošne banke Celje 
objavlja 
prosta dela in naloge za nedoločen čas delovnega 
področja 

vodenje oddelka funkcionalnega 
knjigovodstva banke 
Za opravljanje del se zahteva višja šola ekonomske 
smeri , 36 mesecev delovnih izkušenj na podobnih 
delih in nalogah ter osnovno znanje s področja EOP 
in znanje za delo na terminalu. 

Vloge z dokazili o izpolnjevanju objavljenih pogojev 
sprejema Kadrovskoizobraževalni oddelek v roku 15 
dni po objavi. 

O izbiri bomo kandidate obvestili v roku 15 dni po 
opravljeni izbiri . 

P R O D A J I O T E J A K C I J E 
V M E S E C U D E C E M B R U 

V času predbožičnili in prednovoletnili 
praznikov MERX-cJELŠA Šmarje pri Jelšah 
s svojimi poslovalnicami organizira akcijske 
prodaje z gotovinskim popustom 30% za vse 
tehnične in tekstilne artikle. Akcija t>o trajaJa 
do 20. 12. 1989. 
Prav tako nudimo prodajo z odlogom plačila in 
Sicer: 
- prvi obrok 50% vrednosti plačate takoj 
- drugi in tretji obrok plačate v dveh 
zaporednih mesečnih obrokih 
- akcija traja do 31. 12. 1989. 
Prav tako ponujamo popust za nakup pohištva 
40% od maloprodajne cene pri plačilu 
z gotovino na dan naročila. 
Nudimo tudi prodajo na potrošniški kredit na 
3 in 6 mesecev in sicer: 
1 + 2 ž 68% obresti na ostanek dolga 
1 + 5 4- 158% obresti na ostanek dolga 
minus 30% popusta na maloprodajno ceno. 
Akcija traja do 31. 12. 1989. 
Prodajne akcije so v vseh naših poslovalnicah. 

Obenem želimo vsem potrošnikom vesele 
božične praznike ter srečno in zdravo novo leto 
1990. 



Tudi ob gradnji icoče na Oicrešiju 
so zbiraii prostovoljne prispevice 

Okrešelj je bil ob koncu 
prejšnjega in v začetku tega 
stoletja bolj v domeni pa
stirjev in gozdnih delavcev, 
kot pa planincev. Poleg pa
stirskih in koče za delavce, 
so planinsko zavetišče naj
prej postavi l i Nemci. Takoj 
po ustanovitv i savinjske 
planinske podružnice leta 
1893 pa so tudi s lovenski 
planinci hotel i priti na 
Okrešelj. 

Vendar pa l jubljanski 
škof, ki je bil lastnik Okre
šlja, ni dal soglasja za grad
njo p lan inske postojanke, 
ker je t am že bila n e m š k a 
koča. Dovoljenja tud i ni dal 
osrednji odbor p lan insk ih 
podružnic , ker j e bilo skle
njeno, da se tam, kjer so 
n e m š k e koče, ne gradijo še 
s lovenske. 

S lovensk im p lan incem je 
pomagala narava - z Mrzle 
gore j e pr idrsel og romen 
plaz in poruši l n e m š k o kočo 
(ostanki temeljev te koče so 
še danes vidni in so pod bi
v a k o m G R S na Okrešlju). 
Tako j e prišla zelena luč za 
gradnjo s lovenske p lan inske 
koče na Okrešlju, sklenjeno 
pa j e bilo, da jo bodo poime
novali po dr. J o h a n n e s u 
Frischaufu, profesorju iz 
Gradca, ki j e veliko zahajal 
v Savinjske Alpe in ima 
mnogo zaslug za razvoj pla
nins tva v t em delu Alp. 

Gradnja koče j e potekala 
tako, kot bi verjetno tudi da-

Cesta je bi la dolgo ovira 
za razvoj Logarske doline 
(in je deloma še sedaj). Ven
dar pa je bi la še pred cestno 
povezavo s Celjem v načrtu 
povezava z Železno Kaplo. 
Ta prometna vez še danes ni 
zgrajena, čeprav se Gornje-
savinjčani zelo potegujejo 
zanjo. Že v ranjki Avstriji 
pa so bili razni načrti o pre
dorih kot na primer pod 
Kamniškim sedlom do 
Kamniške Bistrice ipd. 

nes - z zbiranjem prostovolj
nih pr ispevkov. N e p o s r e d n o 
pa j e pr ipomogla, da je bilo 

Prvoten planinski dom so leta 1962 dozidali, takole pa izgleda koča sedaj. Na zunaj je kar 
lepo urejena, zato pa je zaotraJtoliko boU potrebna obnove. ^ 

tista leta v Savinjski dolini 
nekol iko bolj pes t ro družab
no življenje; planinci so na
mreč organizirali več veselic 
in izkupiček n a m e n i h za ko
čo na Okrešlju. N ^ v e č j a 
t akšna vesehca, o kateri se je 
še dolgo govorilo, j e bila pri 
Sv. F ranč i šku v Radmirju. 

Otvori tev Frischaufovega 
p lan inskega d o m a na Okre
šlju j e bila leta 1908. 

Povojnemu delu celjskih 
planincev je dal vel ik pečat 
Dušan Gradišnik, ki je bil 
kar 25 let na čelu planinske
ga društva (od leta 1962 do 
1987). Dušan Gradišnik je 
tudi častni predsednik dru
štva. 

»Tine Orel je šel v Ljub
ljano in me kar določil za 
predsednika, na občnem 
zboru pa so me takoj potrdi
li. Takrat n isem vedel , da 
bo to predsednikovanje tra
jalo tol iko let,« pripoveduje 
Dušan Gradišnik. »Delo 
predsednika pa je bilo vča
sih enako težko kot sedaj 
- v g lavnem je s lonelo na 
parih ljudeh, ki so pomagal i 
pri delu društva. Tako je tu
di še danes.« 

V letih 1927-30 je bil d o m 
prvič obnovljen. Pravzaprav 
so računali , da bo obnova 

končana hitreje, da se j e za
takni lo pri denarju (kakšna 
podobnos t s sedanjimi časi). 
Takra t so zgradili vodovod 
in pas t i r sko kočo po preure
ditvi d e p a n d a n s o (sedanje 
zavetišče GRS). 

P o vojni j e bil Okrešelj ko t 
obmejno območje (tako kot 
Logarska dolina) zaprt za 
p lan ince do leta 1951. Izjema 
je bilo le leto 1946, ko so 21. 
aprila t am pripravili t ekmo
vanje v veleslalomu. 

Druga večja obnova Okre
šlja j e bila v letih 1959-61, ko 
je d o m dobil današnjo podo
bo. Takra t j e bila zgrajena tu
di tovorna žičnica. 

S sedanjo, tretjo obnovo 
d o m a so celjski planinci pri
čeli lani. 

Prva planinska postojanka na Okrešlju, ki pa jo je plaz z Mrzle gore podrl in s tem 
pomagal slovenskim planincem, da so lahko na Okrešlju postavili svoj planinski dom. 
Fotografija je iz leta 1900. 

»Izkazalo se je , da koča ne 
ustreza več s o d o b n i m stan
dardom,« pravi p redsedn ik 
celjskega p lan inskega dru
štva. »Planinci zahtevajo ne
koliko več, p r edvsem kar se 
tiče higi jenskih pogojev, pa 
tudi spanja in post režbe. Na 
Okrešlju še posebej , ker je 
dom lahko dos topen in pr ide 
vsako leto tud i precej izletni
kov. Zato smo se tud i odloči
li za temelji to obnovo, če
prav smo se zavedali, da to 
zahteva vel iko denarja in 
dela.« 

Lani so planinci obnovih 
s t reho in pozidali sanitarije, 
letos so sanitarije izgotovili. 

obnovili vodovodno in elek
tr ično napeljavo v koči, polo
žili nove t lake v jedilnici in 
planinski sobi, nabavil i šte-

Povojni predsedniki celj
skega planinskega društva 
so Tine Orel, Dušan Gradiš
nik in Adi Vrečer, prej pa so 
bili na čelu savinjskih pla
nincev Franc Kocbek, Fran 
Tiler in Hrašovec. 

dilnik in nekol iko popravil i 
žičnico. Računah so, da bo 
koča obnovljena do jeseni , 
vendar se j e denar natekal 
veliko prepočasi , zato je pre
cej dela ostalo za pr ihodnje 

leto, ko naj bi zamenjah sta
ro pohiš tvo z novim, uredil i 
vodovod, prenovih zgornje 
prostore , kjer so prenočišča, 
obnovil i pros tor za agregat, 
temelji to obnovih tovorno 
žičnico, zamenjali op remo 
v kuhinj i in opravili še nekaj 
manjš ih vzdrževalnih del. 

Velika želja p lanincev je , 
da bi na Okrešelj pripeljah 
tud i e lektr iko, ker bi to pre
cej poceni lo poslovanje ko
če, hkrat i pa bi se lahko po
daljšala sezona k repko v je
sen. Vendar pa to ostaja le 
želja planincev, saj bi uresni
čitev te zamisli zahtevala 
preveč denarja. 

Fr ischauf j e mark i ra l 
precej p lan insk ih poti 
v Savinjskih Alpah. Na
delal j e sedanjo pot na 
Okrešelj , ki j e lepša in 
bolj razgledna, prej pa j e 
pot vodila desno od slapa 
Rinka. S taro pot so kas
neje imenoval i kravja 
(ker so po njej spravljali 
krave na pašn ike Okre
šlja) oziroma lovska, se
danji poti pa se pr idruži 
pri izviru Savinje. Del te 
s tare poti j e p red leti od
nesel plaz, tako da j e bolj 
s labo p rehodna . 

Skupaj z J a n e z o m Pi-
ske rn ikom je leta 1987 na
delal tudi pot na Kamni 
ško sedlo in marki ra l pot 
Okreše l j -Jezersko. Leta 
1900 je tudi že bila nade
lana pot skozi Turšk i 
žleb. 

Okrešelj je bil včas ih 
bolj gol oziroma prodnat 
kot pa sedaj. Ozelenel je 
šele potem, ko so zgradi
li vel ik betonski zid, ki 
je zaustavil prod. 

Okrog Logarske d o h n e 
se še danes krešejo m n e 
nja, kaj naj bi t am gradili . 
Načr tov pa j e bilo dovolj 
že včasih. Ko je še obsta
jal celjski okraj in ko j e 
bil p redsedn ik Riko Jer
man, so ustanovil i odbor 
za izgradnjo Gornje Sa
vinjske doline. Odbor , na-
čeloval m u je tedanji 
p redsedn ik celjskega pla
n inskega druš tva Tine 
Orel, j e imel v nač r tu ve-
hk hotel (stal naj bi pri
bližno t am kot sedaj D o m 
planincev) v Logarski do
lini, gondolo na Okrešelj 
in sedežnico do Savinj
skega sedla. Na srečo pla
nincev in d rug ih ljubite
ljev narave se ti in podob
ni načrt i niso uresničili , 
os tanek teh načr tov pa je 
e lektr ična napeljava, ki 
so jo tedaj potegnil i do 
Kota (pod s lapom Rinka) . 

Adi Vrečer se je lotil 
predsednikovanja pred 
dvema letoma, ko je celj
sko planinsko društvo 
zašlo v manjšo (kadrov
sko) krizo. Po treh mese
cih predsednikovanja je 
odpovedal Janez Kovač 
in Vrečer je prevzel 
predsedniške posle, ki 
j ih še danes opravlja. 

Planins tvo j e še danes 
precej razvito na Celj
skem območju, kjer delu
je 31 p laninskih druš tev , 
v kater ih je včlanjenih 
14.430 planincev. Veliko 
pa j e seveda tudi t akšn ih 
ljubiteljev gora, ki niso 
vključeni v n o b e n o pla
n insko druš tvo . Največja 
p laninska druš tva so v Ti
tovem Velenju, Zabuko-
vici in Celju, kjer pa j e 
poleg P lan inskega dru
štva Celje še pe t d rug ih 
društev. 

Dr. Johannes Frischauf 
To, kar j e bil Kugy za Jul i j ske Alpe, j e 

bil Fr ischauf za Savinjske Alpe, vendar 
pa s m o ga Slovenci zaradi njegovega 
nemškega porekla preveč zapostavili . 
Fr ischauf j e poleg Franca Kocbeka veli
ko ime, povezano s Savinjskimi Alpami, 
največ pa j e pr ispeval prav k razvoju 
s lovenskega planinstva. Njegovo načelo 
je bilo »Svet in p lan ine n ^ bodo od 
tistega, ki t am prebiva.« 

Fr ischaufov pr ihod v Savinjske Alpe 
j e »zakrivil«« Franc Štiftar, d o m a pod 
Olševo, ki je bil b r ih tne glave. Med štu
dijem v Gradcu je Frischaufa, k i j e že bil 
p laninec, navduši l za svoje domače kra
je in ga tud i napoti l k Janezu Piskerni-
ku (sedaj Plesniki) , ki naj bi m u razkazal 
p lanine . 

Fr ischauf se j e navduši l za Savinjske 
Alpe in že pred ustanovitvijo savinjske 

p lan inske podružnice postavil tri pla
n inske koče v t em delu Alp. To so bile 
sploh prve p lan inske pos to janke v Sa
vinjskih Alpah. 
S F r a n c e m K o c b e k o m se j e seznanil leta 
1893, ko j e nastal spor zaradi markiranja 
poti na R a d u h o m e d s lovenskimi in 
n e m š k i m i planinci . Fr ischauf se j e po
tegnil za s lovenske planince. 

Sploh je imel zaradi svojega sloveno-
filstva precej težav kot profesor na gra-
ški univerzi . Oblast ga je napadala , da pa 
poli t ika ni najbolj moralna, se je izkaza
lo tud i takra t - s lovenski poslanci v de
želnem zboru ga niso podprl i , čeprav je 
naredi l og romno za razvoj s lovenskega 
planinstva. Fr ischauf j e bil užaljen, t ako 
da ga tudi ni bilo na otvoritev koče na 
Okrešlju, ki je bila ob njegovi 70-letnici 
in je nosila njegovo ime. 

POMAGAMO 



»Svet ih planine naj bodo od tistega, ki tam prebiva« 
dr. Johannes Frischauf 

Slovenci smo se precej let trudili, 
da smo postavili svojo planinsko 
postojanko na Okrešlju. Otvorili 
sojo leta 1908. 
Zgradili sojo s prostovoljnimi pri
spevki in dobički od raznih ve
selic. 
Tudi pri kasnejših obnovah in širi
tvi planinske postojanke ni šlo 
brez prostovoljnih prispevkov. 
Ker so planinske koče premalo 
dobičkonosne, da bi ostalo dovolj 
denarja za potrebno obnavljanje, 
tudi to pot brez prostovoljnih pri
spevkov ne bo šlo. 
Novi tednik in Radio Celje zato 
pozivata - POMAGAJMO PLA
NINCEM. 

Celjski planinci obnavljajo Frisc-
haufov dom na Okrešlju že dve 
leti, denar pa prepočasi doteka 
v njihovo blagajno. Zato smo skle
nili, da bomo s pomočjo vas, bral
cev in delovnih organizacij na celj
skem območju pomagali obnoviti 
dom na Okrešlju. 
V vsaki številki Novega tednika 
vas bomo obveščali, kako akcija 
teče, koliko denarja se je nabralo 
in kdo ga je prispeval. 
Prostor bomo torej namenili vsem 
tistim, ki bodo z denarjem ali ma
terialom pomagali obnavljati pla
ninski dom na Okrešlju. 

Takole je Frischaufov dom izgledal včasih. Kasneje so mu dodali še prizidek in prestavili vhod. 
Kakšen bo obnovljen dom, pa je tudi stvar nas vseh. Zato se vključite v akcijo 

POMAGAJMO PLANINCEM OBNOVITI FRISCHAUFOV DOM NA OKREŠLJU. 

Prispevke nakažite na žiro račun: Sklad skupne porabe NT in RC 50700-720/3-21198, s pripisom -
za obnovo Frischaufovega doma. Imena vseh darovalcev bomo primerno objavili in se jim zahvalili^ 



Grobišče » - l c 
IcrvaVc uranid T *arij 

Intervju z Romanom Leilakom, piscem knjige o pobolu domobrancev In nllhovih soroUnlkov 

v spominu nosim prizor, ki ga do smrti ne bom pozabila. Tistega Jutra je bila kolona še 
posebno dolga. Pripeljali so ljudi od nekod iz notranjosti Slovenije. Šepetalo seje, da gre za 
sorodnike in znance tistih, ki jim je uspelo prebegniti v roke Angloameričanov. Matere so 
nosile otroke v naročju, nekatere so jih vozile tudi v vozičkih. Starejši moški je v naročju nesel 
nekajmesečnega otroka. Otrok se ni premaknil. Mislim, da je bil mrtev. Moški ga je stiskal 
k sebi, ga ljubkoval in jokal. Bilo je videti, da se ne zaveda resnice, da otroka ni več med 
živimi. Tega kratkomalo ni hotel verjeti. 

Za njim je šlo mlado dekle, mislim, da mu je skušalo dopovedati, daje otrok mrtev. Rotila 
ga je, naj da otroka njej. Prišlo je do ruvanja. Mlad partizan na konju je močno zamahnil 
z bičem. Ne, to ni bil navaden bič, ampak takšen, ki je na koncu razvejan. Moški je začel-
krvaveti, izgubil je zavest, otrok mu je padel iz rok. Kolona je zastala, partizani so začeli 
kričati, priganjati ljudi... Najbolj osupljive, grozne in nečloveške so bile besede mladega 
fanta, partizana, ki je bil udaril z bičem. Dekletu, ki se je ruvalo z možakarjem, je ukazal: 
»Poberi to kopilad in brcni tega vraga!« 

To j e eno p r i č e v a n j , ob jav l j en ih p r e d 
k r a t k i m v fel j tonu R o m a n a Le l j aka v časni 
ku 7D, fel j tonu o groz l j ivem poboju domo
b r a n c e v , žena in o t rok po vojni . Nada l j eva
nje fe l j tona in de le knj ige z n a s l o v o m Krva 
v a r a n a T e h a r i j , ki jo bo v k r a t k e m izdal 
R o m a n Leljak, b o m o pr iče l i ob jav l j a t i t u d i 
v N o v e m t e d n i k u . 

P o g u m nekater ih j e prispeval , da šele sedaj 
spoznavamo prave razsežnosti vojne in mo
rij, kak r šna j e bila teharska , t ista v Rogu, 
Košnici in druge . 

Za te morije ni opravičila. Tisti, ki so priče-
h pisati o teh s tvareh opozarjajo, da ne gre za 
revanšizem, t emveč gre prepros to za resnico 
in to, da neka te r ih b r e m e n preteklost i pač ni 
mogoče k ra tkomalo odložiti in lahkotno za
korakat i v Evropo. Drugo plat resnice b o m o 
zato pričeli objavljati tudi mi. Za uvod smo 
pr ipravih intervju z R o m a n o m Leljakom. 

R o m a n Leljak, t e j e v Tehar j e p r ipe l j a lo 
nak l juč je , al i m o r d a to , d a si želel p r e m i 
š l j eva t i o razpo t j ih v svo jem življenju. 
O t r o š t v o si m e n d a prež ive l t a m bl izu? Kda j 
si sp loh p r v i č s l išal za to mor i jo , za to na šo 
zgodov insko s r a m o t o ? 

»Res je , otroštvo sem preživel v t eh krajih, 
tud i osnovno šolo sem končal v Štorah. Za 
tabor išče sem izvedel šele pred le tom dni , ko 
sem na Teharjah, pri sveti Ani, srečal starej
šega moškega , pričo teh dogodkov. To sreča
nje sem pod robno opisal v svojem feljtonu, 
objavljenem v reviji 7D. Že prej sem, pred
vsem v Novi reviji v e h k o prebral o teh stva
reh, ki so se dogajale po vojni, venda r o Te
harjah n isem še ničesar slišad. Pogovor s pri
čo teh dogodkov, ki sicer živi v Kanadi , m e j e 
notranje t ako prizadel, da sem sklenil o t em 
izvedeti še kaj več in da bom skušal to tud i 
j avno objavljati. 

P o eni strani gre torej res za naključje, da 
sem srečal pravo pr ičo in žrtev vsega tega. 
P r e d v s e m mi mladi smo skozi naš učni si
s tem seznanjeni le z eno resnico, zelo malo pa 
poznamo drugo stran, k i j e sicer vedno prika
zana kot nekaj najbolj nazadnjaškega, pok
va r j enega . . . 

Mladostna zmota 
Mnogo m l i n o v je mle lo p r o t i t e b i . . T i j e 

seda j , ko j e vse to, k a r t e je t i šča lo , objavl je
no , v ve l iko ola jšanje? Kaj si p r a v z a p r a v 
o t e h s t v a r e h izvedel že v ta jn i vo jašk i 
s lužbi? 

»Kot mladen ič sem se verjetno zaradi ne
kakšn ih avantur is t ičnih pogledov odločil za 
vojaško šolo. Tako sem takoj po osnovni šoli 
odšel v Sarajevo, nadaljeval šolanje v Beo
gradu in Pančevu . Bil sem torej več let od 
doma, v šoli, ki je navzven precej zaprta. 
Dobih smo n e k a k š n o predznanje , ki pa j e 
seveda prepojeno z vso to našo polpre teklo 
revolucionarno zgodovino in ideologijo par
tije. Po t em sem služboval v Ljubljani, venda r 
so m e kma lu vrnili v Beograd, na šolanje za 
šifranta in kasneje na šolanje za organa var
nost i v JLA. Služboval sem v Ljubljani, Po
stojni in na koncu v Mariboru. Deloval sem 
v tajni vojaški službi v JLA, kjer sem se 
srečeval z različnimi s tvarmi in pogledi , 
hkra t i pa sem doraščal in začel misliti z last
no glavo. Moji pogledi so se začeli razhajati 
z vojaškimi. 

Služba j e n a m r e č zelo ideološko obarvana, 
o svojem delu smo poročali v sk ladu s partij
sko linijo ipd. Ukvarjal sem se p redvsem 
s tako imenovan im notranj im sovražnikom 
in s s lovenskim in a lbansk im nacionaliz
m o m . Fantje, ki pridejo v J L A so stari med 
18 in 20 let, in zelo m e je prizadelo, da smo 
moral i nadzorovat i vsak njihov gib, vsako 
njihovo besedo . Se pravi, najprej smo posu
mili, da so nacionalist i in po tem skušali to 
dokazovati . Veliko mlad ih s e j e znašlo v arhi
vih tajnih služb. Največkrat je bilo krivo sa
mo to, da so bili njihovi starši ali pradedje na 
k a k r š e n koh način vkl jučeni na tisti »drugi« 

strani , ali pa so bili kakorkol i povezani z svoj
ci v tujini.« 

K a k o si se p r a v z a p r a v reši l t ega , saj to , 
ko t si l a h k o mi s l imo , n i e n o s t a v n a s t v a r . 
Da izklopiš p o t e m , ko si t a k o g loboko v vsej 
s t v a r i , je s eveda p o t r e b e n t ud i p o g u m . Če si 
p re j t i n a d z o r o v a l d ruge , p a b i b i lo n a i v n o 
mis l i t i , d a t i seda j n is i n a d z o r o v a n ? 

»Stvar j e zelo zapletena. Kot gojenec voja
ške šole sem n a m r e č dolžan vrnit i oz. služiti 
v J L A dvojno šolsko dobo. Ta doba se mi 
seveda še ni iztekla, sem pa kma lu napisal 
prošnjo za demobilizacijo. Niso mi ugodili , 
zato sem takoj zahteval, da g rem iz organov 
varnost i , č e m u r so po nekaj mesec ih ugodili, 
ke r sem kra tkomalo preneha l z delom. Raz
poredil i so m e d rugam in ker sem bil dovolj 
t rmoglav, n isem n a m r e č hotel izpolnjevati 
vsakdanjih obveznost i , so se začele kma lu do
gajati stvari, ki j ih omenjaš v vprašanju. Pri
čela m e je namreč nadzorovat i moja nekda
nja vojaška služba. V času t reh mesecev so 
mi ozvočili s tanovanje in v njem izvršili dve 
tajni preiskavi . Prišel sem v opera t ivno obde
lavo pod šifro ,stres'.« 
Kaj to p o m e n i ? 

»Operat ivna obdelava j e pos topek , kjer se 
določeni osebi namen i večja stopnja nadzo
rovanja. Teh stopenj je namreč več, od t iste 
najmanjše, prevent ivne , do operat ivnih ob
delav in akcij. Bil sem žrtev opera t ivne obde
lave zaradi osnovnega suma, da naj bi razi
skali moje moreb i tno sodelovanje z avstrij
sko obveščevalno službo in delovanje s pozi-
cij^slovenskega nacionalizma. 

Šifra stres je pomeni la , da lahko proti men i 
uporabi jo vse m e t o d e dela s lužbe državne 
varnost i , od t ^ n i h preiskav, kontrol pošte , 
ozvočenja, itd « 

Vse to so upo rab i l i , p a v e n d a r p r i tej tvoj i 
z a č r t a n i po t i n is i o b u p a l ? 

»Osebno m e to ni preveč prizadelo, čeprav 
sem večkra t čutil njihovo prisotnost . Še na
prej sem delal t isto, kar mi je ukazovala moja 
vest. Vedel sem, da kaznivih dejanj n isem 
storil, da n i sem povezan z n ikakršno obveš
čevalno službo. Verjetno j e moj dosie še od
prt, a jaz sem se sam izključil iz tega, zato se, 
četudi m e morda še nadzorujejo, ne sekiram 
preveč.« 

Grobišče pod sadro 
ž e v obveščeva ln i s lužbi si s eveda zvedel 

za to , k a r se j e dogaja lo t ako j po vojni . 
»Delo v varnostni službi j e razdeljeno na 

več področi j , od obveščevalne službe, bdenja 

nad »notranjim« sovražnikom m tud i eks-
t r e m n o emigracijo. Tako kot v s i s temu šola
nja j e tud i v službi emigracija predstavl jena 
zelo negat ivno, vedno ko t neka fašistična, 
teroris t ična organizacija, ki želi na silo zrušiti 
naš polit ični s is tem. Njihovo delovanje j e to
rej pr ikazano zelo enos t ransko , da ne govo
r im o zgodovini in dogodk ih pred, med in po 
državljanski vojni. V službi sem morda še res 
mislil, d a j e to nekaj zelo slabega, danes pa je 
s t em že drugače . P o t e m ko sem govoril 
z l judmi, očividci teh dogodkov, sem n a m r e č 
prepr ičan, da j e vojna p redvsem eno veliko 
divjanje vseh strani , d a j e vojna nekaj , česar 
si pri nas ni n ihče želel.« 

Z a e n k r a t i zpus t i va Vetr in je in vp ra šan j e , 
zaka j so Angleži v rn i l i begunce . Z a k a j so 
ko t enega kra jev poboja beguncev izbra l i 
Teha r j e . T a k r a t n a m r e č to še ni b i l a kra jev
n a s k u p n o s t ce l j skih sme t i š č? 

Tehai je j e bilo nepos redno po vojni še ob
čina. Bil je to veliko bolj razvit kraj ko t j e 
danes , ko j e prak t ično res smet išče Celja. P o 
mojem sta dva na jpomembnejša razloga dej
stvi, da je m i m o šel u m i k in da t am vodi 
železnica in da j e na Teharju že bilo zgrajeno 
tabor išče za urjenje Hit ler jungenda. Taboriš
če j e bilo t reba samo še malo dogradit i . Dej-

Okrog dva tisoč žrtev je pod 
jezerom iz sadre, pod cerkvijo 
Sveta Ana, približno tri do šti
ri tisoč žrtev pa se nahaja na 
prostoru, ki se razteza vse do 
javnega odlagališča. V nepo
sredni bližini taborišča je to
rej zakopanih pet do šest tisoč 
žrtev. 
stvo pa je tudi , da so v celotni Sloveniji takoj 
po vojni part izani iskali p redvsem takšna 
mesta , kjer ne bi bilo t reba kopat i lukenj za 
zakop žrtev. Koristili so p redvsem naravne 
izkope, ki j ih j e v okohci Celja, p r edvsem 
v Hras tn iku , Trbovljah, L a š k e m itd. dovolj.« 

Kol iko j e b i lo p r a v z a p r a v žr tev , ko l iko 
d o m o b r a n c e v , ko l iko n j ihov ih so rodn ikov , 
žena, o t r o k ? 

P o d Vrhemi , na mes tu kjer je pregrada 
prve Cinkarn ine deponije, zgrajene leta 1971, 
j e bilo postavljeno taborišče. Okrog dva tisoč 
žrtev j e pod jezerom iz sadre, pod cerkvijo 
Sveta Ana. Pr ibl ižno tri do štiri t isoč žrtev pa 
j e na prostoru, ki se razteza vse do javnega 
odlagahšča. Med vojno j e bil t am gozd in zelo 
močvi rna to področje . Se pravi, d a j e žrtev, ki 
so zakopane v nepos redn i bhžini taborišča 
okoh pet do šest t isoč. Ta poda tek j e pribli
žen, vendar pa verjetno dokaj točen, saj j e 
izračunan na osnovi pričevanja ljudi, ki so 
povedah , k o h k o dni so kolone vstopale v ta
borišče. Ve se namreč , da je bilo iz taborišča 
izpuščenih le nekaj sto ljudi.« 

Tehar j e p a n i b i lo zgolj t abo r i š če za »od
s t re l« beguncev . P o b i t i h je b i lo ve l iko na
s p r o t n i k o v rež ima , t i s t ih , ki so j ih imel i za 
izdaja lce in t ud i p r e m o ž n i h d o m a č i n o v . 
S a m si v fel j tonu nap i sa l , d a se je pač mora 
lo v t i s t ih čas ih ž ivet i eno tno , b r a t s k o . 

K d o r n i b i l n a l ini j i , j e b i l obsojen n a s 
Verje tno j e b i lo u b i t i h t u d i dos t i takšni 
so zgolj mis l i l i d r u g a č e oz i roma takšnib 
b i b i l i obsojeni po z log lasnem 133. člen 

»Partija na oblasti ni t rpela razlii 
mnen j . Kazni so bile stroge. Part izani si 
tak način reševali t ud i mars ikak sose 
spor. V Celju je bilo tega precej . Is to velj 
t. i. vojne dobičkarje. Prevladalo je nekaj 
poli t ično mišljenje, da so se vsi privat 
trgovci, gostilničarji, podjetniki , na n 
vojne obogat ih . Krivi so bili tudi , ker se 
priključili boju in kazen za to je bila 
smrt . 350 Celjanov, ubi t ih v Košnici , je jj 
vrst. Košnica j e v g lavnem grobišče poi 
nih ljudi.« 

T u d i za Košn ico s m o n e k a t e r i pravzaj 
izvedel i šele iz tvo jega fel j tona. Je bi lo ' 
t e r e m s lovenskem k ra ju po vojni ubi t i 
l iko c iv i l i s tov , v t e m p r i m e r u b i l ahko i 
t u d i pod je tn ikov , k a r j e Celju brez dv 
m o č n o p r i s t r i g lo r azvo jne možnos t i . 

Celje ni izjema, to velja za vso Sloven 
to je seveda posledica revolucije in bc 
oblast. Vemo, kako j e v vojni. Čini se pri 
jo brez šolanja, s p o g u m o m , v boju, a sai 
žal ni dovolj za vodenje podjetij . Mnoj 
j ih j e pr idobi lo po vojni položaje samo zi 
vojnih zaslug. 
Is te stvari so se dogajale tud i d rugod pc 
veniji. V Slovenski Bistrici, na prime 
partizani vse te domačine , vojne dobiti 
in tiste, ki so imeh razne vezi z d rugo str 
žive zazidali v bunker ju . P o d o b n o je 
v Mariboru, Miklavžu, Kidr ičevem it 
Povsod torej , ka r pomeni , da lahko vzro 
našo gospodarsko neuspešnos t iščemo 
v poboju številnih, ki so bili podjeti 
usmerjeni . Danes , več kot 40 let po te! 
godkih , smo z besede podje tnost spe t ot 
li pr&h.« 

Likvidatorji in sodelujoči 
Likv ida to r j i v t a b o r i š č u so bi l i po J 

van ju oč iv idcev v g l a v n e m m l a d i , kij 
dva j se t l e tn i fantje. N e k a t e r a i m e n a inj 
d a t ud i i m e n a os ta l ih , ki so bi l i kakoi 
povezan i s t em t a b o r i š č e m , poznaš . I 
pogovar ja l z n j imi , so t i ho te l i da ja t i I 
ne iz jave? ' 

»Prišel sem do precejšnjega števiU 
imen. Tako j e znano, da j e bil koma« 
taborišča Ed i T u r n e r , njegov pomočniki 
major Podbo j , nekdanj i sodnik v LaS 
E d v a r d Gole je bil t akra t vodja U d b e vO 
Alb in Z u p a n e eden sodnikov, udeleženi 
tud i čevljar Avbe l j , keisnejši narodni P 
nec, pa Teharčana I v a n B r a d a č in F 
n a n d Ške t . Slednji j e bil šofer, ki jej 
žrtve na grobišča v Hras tnik , v jašek Bffl 
pri L a š k e m in d rugam. V tabor išču je hi 
F r a n c Šo la r iz Laškega, omenja pa s« 
ime Egona Conrad i j a , sedanjega geneij 
ga direktorja Kompasa . Eden najhujših! 
datorjev j e bil F r a n c Hrl je iz Zagoij" 
svoji krutos t i pa je bil znan tud i neki pj 
n ik Tomo, ki je v Grižah sam pobil l4fl 
doletnih fantov. 

Z neka ter imi teh, ki so še živi, sem se' 
pogovarjati , a n i sem dobil izjav. Zavraij 
m e s t em, da o t em ne želijo govoriti ali' 
j ih vse skupaj ne tiče. Nekater i mi tudi< 
jo. Ker j e bil v 7D objavljen moj naslov,' 
j e m a m veliko groženj v stilu, da m e bi 
krila t ema ipd. Tud i po telefonu mi gP 
kar j e seveda bilo pr ičakovat i . Vsi se m 
bojijo posledic. 

Vendar , že v začetku sem poudari ' 
n a m e n mojega pisanja ni iskanje doka^ 
sodišča, t emveč samo prikazati resnico 
zla se n a m r e č več ne da oprati , zato to t' 
moj namen . P redvsem mladi mora jo ' 
kaj vojna v resnici je.« 

N e k a t e r i zadevo r azumejo oziro« 
m o r d a hočejo t a k o p r i k a z a t i , d a gre tp 
r evanš i zem, za m a š č e v a n j e pa r t i j i itn 



sem obiskoval neka te re teh, ki so bili 
j ^ . s k e m tabor išču in imeli to srečo, da so 
^ pravi strani«, sem p r e d v s e m hotel izve-
fo, zakaj so sodelovali pri tem, k a k š n o j e 
bo njihovo poli t ično ali k a k š n o d rugačno 
Lgpričanje. Na to enos tavno vprašanje ni-
Li dobil odgovora. 
Wn mojem delu m e vodi misel , da se znebi-
I besednjaka, po ka te rem ljudi d e h m o na 
hbe, dobre , pozit ivne, negat ivne. Ljudje 
Lorajo imeti pravico do različnega mnenja , 
[o razhčnega poht ičnega prepričanja.« . . . 
. . .mi pa smo pravzaprav seznanjeni le 
eDO samo resnico, z argumenti zgolj ene 
lati, kot tudi sam večkrat poudarjaš. Dru-
,j je ta emigrantska in torej prepovedana, 
[jvimo v državi, kot praviš , ki jo zaobsega 
ontrola s lehernega posameznika in v kate-
j ni mogoče najti zaželenega odnosa do 
finega sebe. Še vedno je preveč agresivno-
ti do drugačnih mnenj? 
i Je, čeprav gre na bolje. Še v e d n o veljajo 
pkoni, ki prepovedujejo kupovanje tako 
jienovane emigran t ske l i terature. Z a m e 
piigracija ni n ikakršna negat ivna skup ina 
jjdi. 
[Marsikaj pa se spreminja, zato t ud i pri naši 
bložbi t r enu tno t i skamo tri knjige. Gre za 
Wcoč strogo p repovedano trilogijo, knjige 
Bkolaja Tolstoya »Celovška zarota,« Matjaža 
Depca »Teharje so t l akovane s krvjo« in To-
[laža Kovača »V Rogu ležimo pobiti«. Te 
mjige so doslej lahko p reb i rah samo čez 
DCJO. 
Izšla bo tud i moja knjiga »Žive rane Teha-

y«, kjer gre p redvsem za pričevanja in moja 
azmišljanja ob tem.« 

Pravica do smrti 
Zgodovina še ni odgovori la na vprašanje 

ili je šlo med Angleži in našimi res za kup-
lijo z begunci, niti ni še ničesar razkrila 
f zvezi s temi dogodki. So bil i po tvojem 
legunci zamenjani za Koroško? 
Časovno se dogodk i ujemajo. 24. maja 1945 

•fi se pr ičeh part izani umika t i s Koroške , 24. 
naja pa j e bil v Slovenijo vrnjen prvi tran-
iport teh vojnih ujetnikov. Dejstvo je, da so 
« partizani in Angleži o neka te r ih s tvareh 
agotovo dogovarjali. Mislim, da bo, kot potr-
pjejo neka te ra pričevanja, k m a l u t u d i urad-
}0 potrjeno, da j e vse skupaj vodil Tito. 
Morda j e bilo vse skupaj povezano tud i 

ikupčijo za Kosovo. Leta 1941 je bilo n a m r e č 
^osovu obljubljeno, da se bodo ob ' koncu 

Vsem, ki so bili usmrčeni na 
i^eharjah, se bo moralo pri
mati, da so umrli. Zelo žalost
jo je, da se moramo v tej 
^ružbi še boriti za pravico do 
^mrti. Imena ljudi bodo mora
la biti zapisana in svojci bi 
morali dobiti tisto najbolj 
^skromno, torej mrliški list 

Mne l ahko sami odločali o t em, k o m u se 
bodo priključih, vendar te možnos t i niso do
bili. Koliko j e v t em resnice bo znano, ko 
bodo dani na vpogled d o k u m e n t i , ki so v Be
ogradu, Ljubljani ah v zasebnih rokah.« 

Predvsem borci se oglašajo, da o tako po
membnih zgodovinskih mejnikih piše neki 
Roman Leljak in zahtevajo, da svoje reče 
iradna zgodovina, ki seveda še n ima dosto-
>a do vseh arhivov. V zvezi s tem so znane 
lekatere uradne pobude. Kljub temu si 
'kupno z nekaterimi sklenil , da boš s tem 
lelom nadaljeval? 

»Ne spominjam se, da bi ka tero zgodovin
a h napak, če tako milo po imenu jem Dac-
lavske procese, akcijo 25 pos lancev itn., raz
krila u r adna zgodovina ali pa celo oblast, 
Orej partija sama. Vedno so to počeli t ako 
menovani svobodni strelci, seveda s pomoč-
0 nekaterih časopisov, ali pa so sama uredni
štva pričela pisati o tem. Ti so tud i prisilili 
Tadno poli t iko, da se o teh zadevah tud i 
'^ma izjasni.« 
Predvsem časopis Mladina je tisti , na ra-

katerega je partija pridobila kasneje 
•»arsikatero t o č k o . . . In kaj meniš o spravi? 
'^ejo o tem so dali nekateri borci NOB, kar 
^ po svoje razumljivo, saj je težko kaj takš-
"e&a pričakovati od poražencev. K temu 
"orda lahko pripnemo, če pogovor spet na-
'ežemo na Teharje, tudi pravico do smrti. 
^ tej, poleg osnovnih rojstnih podatkov, 
^^i tudi kraj pokopa.? 
»Vsekakor in to je mogoče le ena od stvari, 

^ bi ob vsem skupaj mora le biti sprejete, 
^sem, ki so bili u smrčen i na Teharjah, se bo 
l^oralo priznati , da so umrl i . Zelo žalostno je, 
s Se m o r a m o v tej družbi še boriti za pravico 

*o smrti. Imena ljudi bodo morala biti zapi-
l^na, svojci bi moral i dobit i t isto najbolj 
"^romno, torej mrliški list. 
Grobišča Teharje, Košnica, Griže, H u d a ja-

f'̂  pri Laškem, Zasip, Mar inska kapela. P o d 
plenico, Rikelnov in K h u b s o v k a m n o l o m 

Hras tniku, zapuščeni rudn ik v Dolu in 
^Puščeni rudn ik Ana; P rap ro tno in Mlinar-
'̂ ^ Janez, vsa ta grobišča je t reba obeležiti in 

dati svojcem vsaj to možnost , da ne bodo še 
naprej hodih skrivaj prižigati s v e č e . . . 

Mogoče v zvezi z Mlinarjevim J a n e z o m še 
ena zanimivost . P o vojni j e bila n a m r e č v tej 
vili bogata zbirka nekaj t isoč knjig, umetn in , 
ki so bile uk radene . V kleti Mlinarjevega Ja
neza je bila muči lnica, tam, Icjer danes stoji 

Omenja pa se tudi ime Egona 
Conradija, sedanjega general
nega direktorja Kompasa. 
Eden najhujših likvidatorjev 
je bil Franc Hrlje iz Zagorja, 
po svoji krutosti pa je bil znan 
tudi nek poročnik Tomo, kije 
v Grižah sam pobil 140 mlado
letnih fantov. 
s lavnostna t r ibuna Železarne Štore , kjer so 
torej verjetno tud i že imeli k a k š n e slavnost
ne govore, pa j e grobišče 140 ljudi!« 

Sprava torej pomeni premagati tudi 
osebno sovraštvo, ki je lahko tudi objek
t ivno? 

»To je zelo širok pojem in misl im da je 
p r edvsem za nas mlade zelo sprejemljiva. 
P reveč smo bili n a m r e č v vseh teh letih ,pita
ni ' zgolj z eno stranjo resnice. Mi želimo voj
no izključiti iz naš ih razmišljanj, predolgo je 
bila n a m r e č ta osnova v s e m u d rugemu . 

Dovolj j e različnih priredi tev, obletnic, ne
hajmo tud i že t iste najmlajše, s tare komaj 
nekaj let, vzgajati zgolj v d u h u n e k e revoluci
je, part izanstva. Nekaj j e že naredi la ZSMS, 
v ka te ro se bodo mladinci poslej vključevali 
prostovoljno. U p a m , da se bo v t em smislu 
spremeni la tud i p ioni rska organizacija in da 
se bodo koreni to spremeni l i tud i osnovno
šolski učbenik i . Vzemimo v roke samo prvo 
berilo, ki skorajda n ima s t rani brez slik parti
zanov.« 

Politična odločitev 
Družba pa se je tudi potrudila, da je iz 

grobov naredila navadno odlagališče, sme
tišče. Cinkarna vozi na to množično grobiš
če odpadne surovine. Znano je stal išče celj
skega društva za varstvo okolja, ki zahteva, 
da se to uredi, da se sadra prečrpa. 

»Danes o t em govoriti j e zelo težko. Depo
nija s e j e pričela gradit i leta 1971. Tisti, ki se 
je odločil za to, je »vedel zakaj, verjetno so na 
ta način želeli prekri t i to s r a m o t o — « 

Si mogoče govoril s katerim takratnih 
vodi ln ih v občinski strukturi ali v Cin
karni? 

»Da, a samo s Cinkarnarji , s projektant i , ki 
so poudar ih , a j e to bila povsem gospodarska 
odločitev. Moje mnenje je , da j e šlo tud i za 
poli t ično odločitev, n e glede na to, odkod je 
prišla, da se pač vse skupaj prikrije. A kot 
vedno tud i tokra t zgodovine ni bilo mogoče 
prikrit i . 

To kar celjsko d ruš tvo predlaga j e žal ne
mogoče . Grobišča so namreč že okoli 40 me
trov pod vodo, od takra t j e pre teklo več kot 
40 l e t . . . . 

Vendar , sedanji in bodoči rodovi morajo 
poznat i tudi to s ramotno plat naše zgodovi
ne, ki mora nekje nad tem jezerom in pri 
ostalih grobiščih dobit i spominska obeležja. 
- Naj se na tem, na Teharjah tud i napiše , k d o 
je dal grobišča prekri t i z umazan im jezerom. 

Po t r ebno pa je, da se j avno odlagahšče na 
tej lokaciji takoj uk ine in se tam uredi pri
merno okolje. Zelo m e mot i tud i d ruga depo
nija, ki je v nepos redn i bližini. Kraj, kot je 
Teharje, si t akšnega grobišča ne zasluži.« 

RADO P A N T E L I Č 

M u u u u u m a , 

č e n e s e v a 
Se bosta bloka Drapšfnova 7 In 9 v Celju 
znašla na smetišču? 

ž iv l jenje se je čez noč po
s tavi lo na glavo. Ljube štiri 
stene, ki so še pred kratkim 
pomeni le topel dom, so ne
nadoma postale vir zla in 
nesreče. Tisti hip, ko so sta
novalci blokov v Drapšino
vi ulici 7 in 9 v Celju izvede
li za rezultate meritev ra
dioaktivnost i v nj ihovih 
stavbah, je njihova vsakda
njost postala nasičena z mi
sl imi: KAKO J E MO
G O Č E . . . 

Razum še vedno težko do
j ame , čustva se razpirajo 
v paleti s t rahu, zgroženosti 
in panike . 

»Rezultati so za nas pome
nili pravi šok.« 

»Podatki so zastrašujoči.« 
»To, kar smo izvedeli, je 

grozljivo.« 
Takšne so prve misli sta

novalcev na Drapš inovi 9, 
v bloku, kjer so mer i tve po
kazale najvišjo koncent rac i 
jo becquerelov na kub ičn i 
mete r zraka, nekajkra t višjo 
od dopus tne . 

Blok stoji 27 let, neka ter i 
so v njem od vsega začetka, 
večina pa vsaj dese t let in 
več. 

»Ne razumem, k a k o so 
sploh dovolili izdelovati ope
ke iz radioakt ivnega mater i 
ala. Saj so vendar vedeli , da 
bodo iz njih zgrajene s tavbe, 
v kater ih bodo živeli tud i 
otroci,« o b u p a n o pr ipovedu
je ena od stanovalk, mat i 
dveh n ^ s t n i k o v . 

Odrasl ih ne skrbi za las tno 
zdravje, pres t rašeni so, kaj 
življenje v rad ioak t ivnem 
bloku pomeni za njihove 
ot roke. Kako je sevanje vpli
valo na genetski material . 
Posledice bodo morda v idne 
šele pri tretji, četrt i genera
ciji . . . 

Zdaj misli tud i d rugače 
dojemajo dogodke v hiši, na 
ka tere prej niso bili pozorni . 

»Ali veste, da smo pred leti 
iskali dokumentac i jo za naša 
dva bloka pa j e n i bilo mogo
če n ^ t i nikjer? K d o je skril 
načr te , k a m in zakaj?« 

»Stene so t akšne , da j ih 
ponekod malta sploh ne drži 
skupaj . Ko smo to ugotovih, 
se ni n ihče vprašal , kaj je na
robe z zidaki. Saj si n i smo 
mogli misliti, da bi bilo 
sploh mogoče gradit i z radio
akt ivnimi opekami.« 

»Šele zdaj razmišljam, da 
j e v našem bloku nenavadno 

veliko bolnih. L a h k o rečem, 
da ima v vsaki družini k d o 
resne težave z zdravjem. So
sed je umr l za r akom na plju
čih, več s t rank j e bilo operi
ranih, bolezni ščitnice, otroci 
so bo lehn i . . . « 

»Saa sem prišla v blok po
po lnoma zdrava. N e n a d o m a 
se mi j e poslabšal vid, dobila 
sem nepojasnjene alergije, 
je t ra mi nagajajo. . .« 

P o p rvem šoku pa so se 
stanovalci sedmice in deveti-
ce vendar le hi t ro zbrah in za-
čeh ukrepa t i . V soboto j e za
sedal hišni svet obeh blokov, 
skupaj s p reds tavnik i Kra
j evne skupnos t i in Druš tva 
za vars tvo okolja. 

Razgreta čus tva so najprej 
napovedovala bojkot stana-

Rezultati merjenj radio
akt ivnega sevanja v stav
bah, zgrajenih z EFE zidaki 
so pokazali dokaj različne 
koncentracije becquerelov 
v kubičnem metru zraka. 
V štirih primerih so znatno 
presegale dopustnih 100 be-
cquerelov, v dveh je bi la 
koncentracija tik pod mejo, 
v treh pa precej nižja. Ne
mogoče je oceniti , ali gre 
zgolj za nediscipl ino pri me
ritvah, ki zahtevajo nepre
zračene prostore, ali za še 
kakšne druge vpl ive v t ist ih 
zgradbah, kjer so bile kon
centracije višje. Vsekakor 
bo potrebnih še nekaj siste
mat ičnih meritev, preden 
se bodo zloglasni EFE zida
ki dokončno znašli na zatož
ni klopi. Če pa se bo to zgo
dilo, se bo sprožil tudi pravi 
plaz stanovanjskih vpra
šanj in osebnih stisk. Iz tega 
cenenega gradbenega mate
riala je namreč zgrajenih 
tudi vel iko zasebnih hiš. 
Najbrž bo marsikdo skušal 
takšno hišo tudi prodati. 
Kupci bodo morali biti po
zorni tudi na gradbeni ma
terial. 

rin in shode pred sedežem 
občine , a razum je navsezad
nje odločil, da bodo p r imer 
vendar le skušali rešiti v do
govoru z odgovornimi insti
tuci jami in organi. Tako so 
poslali poziv Skupšč in i obči
ne Celje, obč inskemu sindi
ka tu in socialistični zvezi in 
Samoupravn i s tanovanjski 
skupnos t i , da ukrepajo v naj
krajšem času. Pr izadet i sta
novalci zahtevajo, da j im ob čina omogoči p revent ivne 

zdravs tvene preglede, opra
vili pa bodo tudi popis vseh 
bolezni, ki so se pojavile 
v obeh blokih od vseli tve do 
danes . Stanovanjska skup
nost Celje naj bi po njihovih 
zahtevah omogočila mer i tve 
v vseh stanovanjih in v sem 
ogroženim zagotovila prese
litev v pr imerna , zdravju ne
škodljiva stanovanja. Imeno
vali so tud i odbor, ki bo sta
novalce blokov Drapš inova 
7 in 9 zastopal pri dogovorih. 

Kljub pres t rašenost i in 
zgroženosti , so nekater i vsaj 
na videz s t rpni : »Počakajmo, 
k ^ bodo pokazale meritve.« 

Drugi pa vzklikajo: »Čim
prej ven iz tega bloka.« 

Nekater i so že poiskali za
silna, m n o g o manj udobna , 
a vsaj zdrava prebivališča pri 
sorodnikih. Večina bo zaen-
kr t še ostala med radioaktiv
nimi zidovi. 

»Prepričani smo , da n a m 
bo širša d ružbena skupnos t 
pomagala razrešiti naš pro
blem. Navsezadnje i m a m o 
v ustavi in zakonih zapisane 
vse pravice, da živimo 
v zdravem okolju.« 

NADA K U M E R 

Republ išk i Zavod za 
vars tvo pri delu j e no
vembra opravil mer i tve 
v nekater ih s tavbah v Ce
lju, ki so bile zgrajene iz 
t ako imenovane E F E ope
ke, narejene iz pepela, od
padnega p roduk ta Šo
štanj ske te rmoelekt ra rne . 
Meri tve je naročilo celj
sko Druš tvo za varstvo 
okolja, k i j e dobl jenim re
zul ta tom dodalo tudi 
obrazložitve. Med stavba
mi, v kater ih so ugotavlja
li pr isotnost radioaktiv
nega radona v prostoru, 
j e bilo več zasebnih hiš in 
dva s tanovanjska bloka: 
Drapš inova 7 in 9. V pr
vem bloku je znašala kon
centracija becquere lov na 
kubičn i mete r zraka 94, . 
v d rugem pa kar 266. Po
vedati j e treba, da se me
ritve opravljajo v nepre
zračenih prostorih, kjer 
znaša dopus tna meja 100 
Bq na kubičn i me te r zra
ka. Strokovnjaki namreč 
računajo, da se z r edn im 
prezračevanjem koncen
tracije zmanjša na pov
prečje 40 do 50 Becquere-
lov. Vendar že tudi ta, do
pus tna meja, po ugotovi
tvah nekater ih študij v tu
j in, povzroča 4 do 15 od
s to tkov pljučnega raka. 
Vedet i m o r a m o tud i to, 
da predstavlja 40 Becqu-
erelov ali p re računano 
v dozo sevanja 1,2 m S v 
polovico tako imenovane-
ga naravnega sevanja, ki 
znaša po Černobi lu od 
2 do 2,4 m S v letno. 

Koncentraci ja becqu-
erelov v s tanovanjih v Ce
lju j e še posebej proble
matična, kajti Druš tvo za 
varstvo okolja ugotavlja, 
da j e s prezračevanjem to 
koncentraci jo skoraj ne
mogoče znižati. V umaza
n e m celjskem zraku j e 
namreč toliko nesnage in 
med njo tud i radioaktiv
nih delcev, da lahko zra
čenje stanje kveč jemu 
poslabša. Še posebej ne
pr imerno j e zračenje ob 
tako imenovanih toplot
nih inverzijah, t akšn ih 
dni pa i m a m o v Celju 
povprečno 150 dni na le
to. Druš tvo j e po tem, ko 
j e dobilo rezultat, priza
de te s tanovalce pozvalo, 
da zahtevajo mer i tve 
v vseh s tanovanjih ter 
preseli tev v us t rezne pro
store oziroma da tožijo 
prodajalce radioakt ivne
ga gradbenega materiala. 
Tudi Druš tvo samo bo 
pozvalo k opravljanju 
večjega števila mer i tev 
v prostorih, izmerili pa 
naj bi +udi pr isotnost ra
dona v celjskem zraku. 

Zadnja vest: 
s t anova lc i Drapš inove 7 in 9 so se na svojem zadnjem 

se s t anku vendar le izrekh za bojkot s tanarin. Dena r n ^ bi se 
zbiral na posebnem računu , namenjen pa n a j bi bil razreše
vanju nastalega položena. 

V torek se j e odbor s tanovalcev sestal tud i s p reds tavn ik i 
obč ine in s a m o u p r a v n e s tanovanjske skupnos t i . P o burn i 
razpravi so se dogovorih, kakšn i bodo prvi ukrepi : v mesecu 
dni n^j bi opravili še v se p o t r e b n e meri tve. K a k š n e b o d o in 
k d o naj bi j ih opravil bo odločila republ i ška sani tarna 
inšpektor ica , ki je tud i pristojna za t akšne razmere. V i s tem 
času naj bi opravih p reven t ivne zdravs tvene preg lede za vse 
pr izadete s tanovalce in pr ipravih tudi analizo zdravs tvenega 
stanja na podlagi njihovih zdravs tvenih kar totek. Za oba 
u k r e p a sicer še ni j a sno , k d o j u bo financiral, k ^ t i nikjer n i 
denarja namenjenega za tovrs tne posege. P o t e m ko bodo 
znani rezultati doda tn ih meri tev, bo s tanovanjska s k u p n o s t 
tud i izdelala h s to uprav ičencev za n a d o m e s t n a stanovanja, 
seveda v okviru zmožnost i s tanovanjskega fonda. 

Začenja se razkol med resničnost jo in resnico. 
Čim bolj se človek isti z zgodov insko stvarnost
jo, tem bolj se oddal ju je od resnice. Krist jan, ki 
se na mi lost in nemilost izroči zgodovin i , se 
mora prej ali slej odtu j i t i svojemu pravemu 
smislu. Človek ne more pri t i do č lovečnost i , ne 
da bi se navezal na nekaj večjega izven sebe. 
Že ču t im , da zgodov ina grozi č loveku huje od 
onostranstva. 
Potreseni nad d o g o d k i tiste noči žalujemo za 
nj imi in v imenu vseh rojakov izročamo slav
nostnemu spominu 

TRILOGIJO 
o POBOJU VOJNIH UJETNIKOV 
IZ LETA 1945 
VETRINJE - TEHAR.'E - ROG 

Nikolaj Tolstoy: CELOVŠKA ZAROTA 
Matjaž Klepec: TEHARJE SO TLAKOVA
NE S KRVJO 

Tomaž Kovač: V ROGU LEŽIMO POBITI 

PREDNAROČILNICA 
KNJIGE, ki so j ih doslej lahko prebiral i samo , 
čez mejo, k o n č n o tud i pr i nas. 
Izšle bodo pri ZALOŽBI ZA ALTERNATIVNO 
TEORIJO v Mar iboru . 
Če t r i log i jo naroč i te do 25. 12. 1989 na telefon 
(062) 29-355 (dopoldan) jo dobi te po ugodni 
ceni 800.000 d in . 
Žiro račun: 51800-678-81830 
Knj iga bo izšla predv idoma 20. 1. 1990. 



Odgovor 
v veselje 

»Ni življenjskega novinar
stva brez pravice do napake ; 
že zato, ker t iste, ki j ih s tore 
novinarji manj ,stanejo' kot 
t iste, ki j ih naredi jo d rug i 
, faktor j i ' . . . najbolj boleča re
šitev pa obljublja najboljši 
profesionalni izhod: opravit i 
revizijo lastnih a rgumen tov , 
names to podcenjevat i tuje«, 
j e nekoč zapisal F r a n e Barbi-
eri. Zato se na t em m e s t u 
opravičujem vsem, ki sem 
jih prizadel, užalil ali pa se 
zgolj ne strinjajo z mojo 
»diskvalifikacijo« novih zvez 
v komentar ju , objavl jenem 
na Radiu Celje v petek, prve
ga decembra . Zapisat i sem 
sicer hotel t am nekaj po
vsem drugega, pa sta ju t ra
nja nepozornos t in novinar
ska naglica opravili svoje. 
O b e n e m se Miru Gradiču in 
vsem, ki t ako pozorno 
spremljajo poročanje RC in 
pisanje NT zahvaljujem za 
t rud, ter j ih o b e n e m prosim, 
da so še bolj kr i t ični do mo
jega dela. Le z obojes t ransko 
krit ičnostjo b o m o n a m r e č 
prepr ičan še zadnje dvom
ljivce, da v p o d o b n i h napa
kah novinarjev te hiše ni ni
kakr šn ih skri t ih namenov . 

B R A N E PIANO, 
Celje 

Prelaganle 
bremen ali 
ostanki 
preživelega 

v praznični številki Nove
ga tedn ika (23. 11.) j e j avnos t 
bila seznanjena z razmišlja
nji celjskega EMO, da želi 
Samoupravn i s tanovanjski 
skupnos t i prodat i 830 s tano
vanj in s t em poplačat i svoje 
dolgove. V ses tavku je sicer 
zapisanih troje mnen j odgo
vornih delavcev oziroma 
funkcionarjev, EMO, Izvrš
nega sveta in S a m o u p r a v n e 
s tanovanjske skupnos t i . Iz 
mnenj j e razvidno, da je ta 
prodaja v precejšnji mer i za
vita v meglo pravnih , s tano

vanjskih in d rug ih mnenj . 
Ob vseh pomis lekih pa se 
porajajo tud i ekonomsko-
podjetniški , ki dajejo take
m u predlogu še d rugačno 
oceno. 

Da je EMO v škripcih, j e 
resnica že nekaj desetleti j . 
Zaradi svoje velikosti in »po
membnos t i« so nanj vedno 
pazile vse poh t i čne in oblast
ne s t ruk ture . Z injekcijami, 
ki so bile n ^ v e č k r a t finanč
ne manj pa kadrovske , se j e 
kolekt ivu pomagalo držati 
nad vodo. Razvojno sanacij
ski ukrep i in sveti pa so bili 
skoraj vedno s t reh v prazno. 
T e m u lahko oporekajo samo 
tisti, ki so pri t em tako ali 
d rugače pomagal i . Nedefini
rani cilji omogočajo spremi
njanja, ki s amo začasno iz
boljšujejo položaj. P red ne
davn im bi emajhrnico zaprli, 
zdaj znova govorijo o njej 
kot o proizvodnji , ki j ih lah
ko uvrst i v sam svetovni vrh. 
Razmišljanja in trdi tve, da si 
EMO ustvarja novo ime tud i 
na tujem, se mora odraziti 
v denarju in želji po sovlaga-
nju v ta kolektiv. P rav v t em 
g rmu tiči zajec, ki bi ga sku
paj z obč insko oblastjo in 
celjskimi podjetniki morali 
zgrabiti . To bi bil nov prispe
vek z j a sn im ciljem, ki bi bil 
lahko podč r t an z zeleno ali 
rdečo barvo. 

Toda ali j e zajec sploh v gr
m u ? Bojim se, da ga ni in da 
ga samo slut imo. To t rd im 
zato, ker sem prepričan, da 
bi v d r u g a č n e m pr imeru 
EMO ne razmišljal o prodaji 
s tanovanj . To razmišljanje 
pa niti ne bi vzelo v razmi
šljanje izvršno telo obč inske 
oblasti . Ljudje, ki delajo 
v oblas tn ih in izvršilnih or
ganih (res samo še manj kot 
pol leta) pač morajo iskati 
najboljše rešitve. Če ni naj
boljših (tuja vlaganja, razpis 
obveznic, notranje posojilo, 
delnice), se pač morajo zado
voljiti s t ist imi, ki navidezno 
rešujejo p rob lem v času nji
hovega manda ta . Taka reši
tev j e tud i podpora razmi
šljanju o odprodaj i stano
vanj. Seveda bi tud i to bila 
rešitev, če bi že odpravil i 
z dvorno poli t iko in sporazu
mevanjem. V podjetniš tvu 

bi se vedelo, k d o kupuje in 
zakaj kupuje . Pr i nas pa v ča
su, ko smo še daleč od eko
n o m s k i h s tanarin, t ako obre
menjevanje gospodars tva in 
pos redno delavčevega žepa 
pač ni dobra rešitev. Dobra 
tudi ni zato, ker s m o nespo
sobni p o d o b n e p r imere in 
p o n u d b e reševati ju t r i še za 
druga podjetja. Ne bi to bila 
prevel ika ob remen i t ev za 
občino? To bo pomeni lo še 
večji zastoj pri gradnji novih 
s tanovanj . Najbrž pa tud i pri 
d rug ih javnih delih. S t em 
denar jem bi l ahko zgradili 
več sto novih s tanovanj . 
S tem pa bi pomagal i tud i 
d rugim. Gradbinc i bi gradili, 
obr tn iki opravljah zaključna 
dela, t rgovci prodajali , brez
domci - ponavadi mladi - pa 
bi prišli do s tanovanj . E m o 
pa bi p roda l nove in nove 
garni ture posode , radiatorje 
in kot le za ogrevanje. To bi 
pomeni lo oživljanje obubo
žanega gospodars tva . 

Zato bi se veljalo zamisliti , 
k ako v EMO razreševati na 
d ruge nač ine p rob leme de
narja. So zares vse rezerve 
izkoriščene? Trg kapitala , 
de lovne sile in idej j e tu. Gi
bati se j e t reba v t em krogu. 
Prelaganje b r e m e n j e osta
nek preživelega. Prej to 
spoznamo, prej b o m o pred 
jasn imi cilji in na pravi poti . 

MILAN B R E C L 

Karate 
razhajanja 

Radio Celje j e v ponede
ljek, 13. 11. 1989 objavil in
tervju z dr. Rudi jem J a k h -
lom. Intervju j e izvenel t ako 
kot, da se j e od takrat , ko je 
dr. J ak h e l samovol jno zapu
stil naše druš tvo , čas ustavil . 
Za celotno osvetli tev nasta
lega p rob lema izvršni odbor 
»Društva za karate« podaja 
naslednjo izjavo. 

Druš tvo za kara te Celje de
luje že več kot 20 let. Med 
ustanovitelj i d ruš tva se na
vaja tud i dr. Rud i J ahke l , ki 
j e v prvi fazi odigral po
m e m b n o vlogo. V t em času 
j e osnoval novi stil in m u na
del ime »Jugokaj« ter ta stil 
vpeljal v naše d ruš tvo . Že po 

n e k ^ letih j e dr. J ak h e l za
pusti l naše druš tvo zaradi 
s lužbenih obveznost i in od
potoval v ZDA. V t em času 
so vodenje druš tva prevzeh 
trenerji Tramšek , Čretnik in 
Maruša, ki so ob soglasju ta
kra tnega izvršnega odbora 
druš tva sprejeh sklep, da 
druš tvo ponovno prevzame 
prvotni naziv, ki ga še nosi 
danes . V t em času se je dr. 
J ak h e l vrnil iz ZDA, vendar 
j e enos t ransko prekini l vsa
ko sodelovanje z naš im dru
š tvom, ker z naziva druš tva 
ni bilo več razvidno, da naše 
druš tvo goji »Jugokaj« stil. 
Kasneje, s p r ihodom novega 
trenerja pa je naše d ruš tvo 
zamenjalo tudi sti lsko obe
ležje. 

Naše druš tvo j e kl jub eno
s t r anskemu pretrganju sti
kov želelo navezati s t ike z dr. 
J a k h e l o m . Ob 15-letnici na
šega druš tva smo ga povabiU 
na obletnico druš tva in m u 
želeli podari t i zlato plaketo, 
vendar se vabilu ni odzval. 
Med t em časom je dr. J ak h e l 
organiziral n e u r a d n e sestan
k e z neka ter imi člani našega 
društva, ki pa so bili vsi po 
vrsti neuspešni . Ob 20-letni-
ci našega druš tva j e dr. Jak
hel želel organizirati t ekmo
vanje po njegovi zamisli, 
venda r v d ruš tvu n i smo pri-
staU na t akšen scenari j . Tek
movanje v počast i tev našega 
druš tva smo organizirali po 
lastni zamisli, dr. J a k h l a pa 
smo povabili na pr i redi tev in 
m u zeleh podeli t i priznanje, 
venda r se tekmovanja ni 
udeležil. 

Izvršni odbor našega dru
štva se prav tako sprašuje, 
kako lahko n e k d o ocenjuje 
delo v na šem druš tvu , če že 
več kot 10 let ni pr isoten na 
t reningih in sploh v celj
s k e m špor tu . Zlasti pa nas 
čudi , kako lahko ocenjuje 
delo našega sedanjega tre
nerja, ki ga ne pozna niti 
s špor tne , niti s č loveške pla
ti. Moramo pa poudari t i , da 
j e naš sedanji t rener večkrat
ni republ i šk i prvak v katah, 
udeleženec številnih semi
narjev d o m a in v tujini, de
mons t ra to r karateja in kan
didat za trenerja r e p u b h š k e 
reprezentance v ka tah . 

Nadalje bi radi poudari l i , 
da dr. J akhe l s t akšn imi zlo
namern imi izjavami dela 
škodo ce l j skemu športu, ki 
del s redstev vlaga tudi v na
še druš tvo . Za osvetli tev ce
lotnega p rob lema bi radi po
udarili , da j e dr. J a k h e l želel, 
da bi bilo v Jugoslavij i , pa 
tud i v tujini, č imveč k lubov, 
ki bi gojili »Jugokaj« stil, kar 
bi bilo razvidno že iz naziva 
k lubov. Ker smo v na šem 
druš tvu želeli delati drugače , 
smo spremeni l i naziv, č e m u r 
so sledili nekater i drugi klu
bi in s t em se j e dr. J a k h l u 
podr l koncept , po ka te rem 
bi nastajah »jugokaj« k lubi 
ko t »gobe po dežju«. Od tu 
tud i izvira tud i njegovo ne-
pomirlj ivo s tahšče do našega 
društva. 

Ob koncu bi še radi dodal i 
neko rek tno vedenje Radia 
Celje, ki j e smatra lo za nepo
m e m b n o , da nas vsaj obvest i 

o p lan i ranem intervjuju z dr. 
Rudi jem J a k h l o m . Prepriča
ni smo, da i m a m o pravico bi
ti obveščeni , če se govori 
o nas, sploh pa če poizkuša 
ocenjevati naše delo nekdo , 
ki v Celju ni pr i so ten že več 
kot deset let, zato se upravi
čeno sprašuje: z a k ^ tako. 

Druš tvo za kara te Celje 
l O druš tva 

Kar se vaših r a z h ^ a n j z dr. 
Rudi jem J a k h l o m tiče, j ih 
bos te morali razčistiti sami 
m e d sabo. Kar pa se t iče vaše 
pravice, da ste obveščeni , pa 
v a m je n ihče ne krati . Na
spro tno , celo veseli smo, če 
pos luša te naš radio. Popo lna 
utopija pa j e vaša »pravica«, 
da ste obveščeni o načrtova
n ih intervjujih, ki se tičejo 
vas oziroma vašega druš tva . 
Tega ne delajo nikjer na sve
tu, ker j e tudi p rak t ično neiz
vedljivo. 

Uredniš tvo 

PREJELI SMO 

Protest proti 
gonji 

Izvršni odbor p redseds tva 
OK S Z D L Žalec odločno 
protest i ra proti gonji, ki s o j o 
sredstva javnega obvešča
nja, poh t ične organizacije in 
nekater i forumi v Srbiji in 
Črni gori sprožili po odločni 
in legalni ter legit imni akciji 
Slovenije za prepreči tev mi
t inga resnice. Posebej ostro 
ocenjujemo n e o k u s n e in 
b ru ta lne napade , ki zadnje 
dni letijo na Milana Kučana 
in Janeza Kocjančiča. Poleg 
tega, da so takšni napad i pre-
sedan v polit ični praksi Ju 
goslavije, so tudi izpod vsa
ke civilizacijske stopnje, 
s ka te ro se tisti, ki napadajo 
omenjena tovarištva, tako 
radi hvalijo. 

Grob in pr imit iven napad 
Miloševiča na Slovenijo 
v govoru ob soglasni izvoh-
tvi za šefa s rbske države in 
reakcija RK S Z D L Srbije 
n a m dokazujeta, da mi t ing 
resnice ni bil le stvar nekega 
združenja, a m p a k je imel ze
lo razpoznavne organizatorje 
in cilje. Eno tno podp i ramo 
celotno s lovensko vodstvo 
v teh t renu tk ih in zahteva
mo, da se dos ledno držimo 
načelnih opredeli tev, ki smo 
j ih zapisah v Temeljni listini 
Slovenija 89. Dokažimo, da 
smo v temeljno listino zapi
sali res to, kar velika večina 
prebivalcev Slovenije želi in 
ne pus t imo se disciplinirati 
po kop i tu mit ingov in dife
renciacije v j u ž n e m delu Ju 
goslavije. 

Vse kar se po tem dogaja, 
je še en dokaz, da tudi zvezni 

organi niso več sposobni ali 
pa nočejo reagirati p red zah
tevami, ki pomeni jo začetek 
konca Jugoslavi je . Ne stri
n jamo se z ukrojevanjem Ju
goslavije z Miloševičevim 
vat lom in tega v Sloveniji tu
di ne b o m o dopust i l i . 

OK S Z L D Žalec 

Žaljivi napaili 
Komunis t i žalske občine, 

zbrani na p redkongresn i se
ji, smo ocenili t r enu tne poli
t ične razmere v Jugoslavij i 
in naša razmišljanja strnili 
v naslednjo izjavo: 

Napad i na Slovenijo so ta
ko nizki in žaljivi, da so glo
boko prizadeli naše naci
onalno in č loveško dostojan
stvo. Ti napad i n a m razkri
vajo prava ozadja prepove
danega mit inga in potrjujejo 
pravi lnost naše odločitve 
o njegovi prepovedi , ki jo je 
sprejela skupšč ina SR Slo
venije ko t izraz volje celotne
ga s lovenskega naroda. 
Ostro zavračamo vse napade 
na legi t imno izvoljene pred
s tavnike s lovenskega poli
t ičnega vodstva. Odločno 
obsojamo tud i grobo vmeša
vanje poli t ike s rbskega vod
stva v gospodarske in med
republ i ške odnose , ki bo 
imelo negat ivne posledice 
pri uresničevanju gospodar
ske in d ružbene reforme 
v Jugoslavij i . 

Kljub v s e m u pa želimo, da 
prevlada razum in da 
z ustvarjalnim dia logom in 
de lom ustvar jamo pogoje za 
ev ropsko kakovos t življenja. 

Udeleženci 
p r edkongre sne seje 

obč inske konference 
Z K S Žalec 

NAGRAJUJE ATKINE 
IZ2REBANCE 

Aticina zanica 
»Zamisel za današnjo zanko mi je dal prijatelj 
Gregor. Za takšne brihtne buče kot ste vi že ni 
pretežka. Zato pričakujem veliko rešitev. 

Vaša Atka« 

Dopisnice z odgovori pošljite na NOVI TEDNIK. 
Trg V. kongresa 3a, 63000 CELJE do torka, 19. decem
bra 1989. Med pravilnimi rešitvami bomo izžrebali 
nagrajenca AERO. 

V prejšnji številki ste morali poiskati rešitev: ATKA 
POJE. Kratek stavek ste sestavili tako, da ste preska
kovali po eno črko. Nagrado dobi: Klavdija Mohorko, 
Loka 134, 63223 Loka pri Žusmu. 

Ml iz Švice 
Preprost naslov MI nosi glasi

lo, ki so ga ob jubileju, 15-letnici 
izdali v jugoslovanski dopolnil
ni šoli v švicarskem mestu 
Amriswilu. V njem se predstav
ljajo učenci te šole s kratkimi 
spisi in pesmicami v sloven
skem in srbohrvaškem jeziku. 

Glasilo s simpatično rumeno 
naslovnico je zašlo tudi v ured
ništvo Otroškega vrtiljaka in 
odločili smo se, da tokrat izje

moma objavimo nekaj prispev
kov iz glasila. Upamo, da bodo 
Otroški vrtiljak prebirali tudi 
v Amriswilu, in da bo teh nekaj 
časopisnih stolpcev vsem tam
kajšnjim slovenskim učencem 
vzpodbuda, da se bodo še naprej 
marljivo učili materinščine. Iz
brali smo lahko, seveda, le ne
kaj prispevkov, vsem ki so pisa
li časopis pa lahko izrečemo 
priznanje za njihov trud in vzor
no delo. 

Kaj je domovina? 
To so modre reke, jezera, so 

gore visoke, travniki in zeleni 
gozdovi, ki doma šumijo naj
lepše. 

So polja bogata, hišica, v kateri 
bivata dedek in babica, je ljubeča 
mamica in skrbni očka in jaz. Do
movina smo mi vsi, vsi. . . 

Tako so razmišljali o domo
vini: 

ANDREJA KREMŽAR 
CLAUDIJA KREMŽAR 

JANI GYORI 
PETER NAJDENIK 
KRISTJAN KOSEC 
ROBERT JAMNIK 

Doma 
Zelo rada se vedno znova vra

čam v Slovenijo, kjer imamo lep 
dom. Tam živijo tudi naši sorod
niki in veliko prijateljev imam 
tam. Nikoli nimamo dovolj časa, 
da si povemo vse novice drug 
drugemu. Prijetne so urice, kijih 
preživljamo mladi skupaj in kar 
žal mi je, ko se moram vrniti na
zaj v Švico, kjer je moj drugi 
dom. 

ALEKSANDRA MARINIČ 

Morsifl prašičelc 
Edefiks 

Moj papi ima malo časa. Tudi 
ob sobotah dela. Eno soboto pa 
ni delal. Tudi jaz nisem imel šole. 
Zato smo se peljali v St. Gallen, 
v trgovino z živalmi. Tam sva si 
jaz in moja sestrica lahko izbrala 
morskega prašička. Odločila sva 
se za moškega. Dolgo sva izbira

la. Meni je bil všeč eden, njej pa 
drugi. Potem sva zagledala še 
enega, malega, sivo-belega z dol
go, razkuštrano dlako. Oba sva 
rekla, da ga vzameva. Dala sva 
mu ime Edefiks, ker tako predrz
no in srčkano gleda. Kupili smo 
mu tudi hlevček, hrano, slamo in 
žagovino. Tudi posodico za jesti 
in cucelj za vodo smo kupili. 
Midva sva obljubila, da bova skr
bela za njega. Vsi ga imamo radi, 
smešno pa je bilo, ko ga je papi 
imel na trebuhu in se mu je po-
lulal. KRISTIAN KOSEC 

SIMONA KOSEC 

Ob jubileju 
Ali veste, da imamo v Amriswi-

lu slovenski oddelek Jugoslo
vanske dopolnilne šole? K po
uku prihajamo redno vsak torek. 
Poučuje nas novi tovariš Poto-
čan. Za obletnico šole smo pri
pravili recital. Nastopali bomo 

. vsi učenci in učenke našega raz
reda. Veselim se, ker bom dekla-
mirala pesem Domovina, ki jo ze
lo ljubim. S sošolko Urško, Kar

men in Sandro bomo na piščali 
zaigrale slovenski napev Na 
oknu. 

NATALIE SMOLE 

Ljubljana 
Ljubljana je glavno mesto Slo

venije. Iz Ljubljane je moja ma
ma in tam imam tudi babico. Ka
dar smo pri babici, vedno obišče
mo živalski vrt. Je sicer majhen, 
a mi je všeč, ker ima veliko zele
nja. Leži ob vznožju Rožnika, ki 
je znana izletniška točka. Z Rož
nika se lepo vidi na drugi hrib, 
kjer stoji starodavni Ljubljanski 
grad. Z razglednega stolpa se vi
di zelo daleč naokrog. Babica nas 
pelje tudi na nebotičnik, ki je bil 
včasih najvišja stavba v Ljublja
ni. Prav na vrhu je kavarna, kjer 
imajo dober sladoled. Bil sem tu
di v prirodoslovnem muzeju, 
kjer sem videl mnogo zanimivih 
izkopanin: lesen čoln prvotnih 
prebivalcev Ljubljane, ki so ga 
izkopali na ljubljanskem barju, 
razno orodje in staro orožje, na
rodne noše, nagačene živali, sta
re knjige... Kadar pridem k ba
bici v Ljubljano, vedno odkrije
mo kaj novega in zanimivega in 
mi nikoh ni dolgčas. 

ROBERT JAMNIK 

Moj ateic 
Moj ati se je rodil v Maribom. 

Ko je bil star 22 let, je odšel v Švi
co. Za njim je prišla tudi mamica. 
Oba z mamico hodita vsak dan 
v službo. Ko pride iz službe, po
maga mamici in popazi na bratca 
Simona. Če se pri hiši kaj pokva
ri, zna vse popraviti. Pri delu mu 
rad pomagam. Vedno najde čas, 
da se pogovarja o avionih in avto
mobilih. Če nisem priden, me 
krega. Mojega ateka imam rad, 
ker tako lepo skrbi za našo dru
žino. 

PETER NAJDENIK 



NOČNE 
CVETKE 

• Časi se spreminjajo; 
včasih so metaU petarde 
mladi objestneži, zdaj so se 
tega lotile tudi starejše go
spe. Miličniki so imeli pre
cej težav, da so jo prepriča-
h, da to ni prav. 

• Prejšnji torek so se 
v bifeju Ingrad na Ljub
ljanski cesti steph David 
K., Branko J., Jože P., Mi
lan K. in Leon B. Bil je to 
kar dober pretep, saj so vsi 
že izkušeni pretepači, ki so 
se že večkrat srečali z milič
niki. Dva sta tudi uspela 
uteči miličnikom, a so ju 
naknadno prijeli, tako da 
se bo druščina znašla sku
paj spet pri sodniku za pre
krške. 

• Bivši zakonski možje 
znajo biti včasih tudi nepri
jetni. Anica C. iz Cinkarni-
ške 10 se Jožeta C , bivšega 
moža, ni mogla rešiti dru
gače, kot s pomočjo milič
nikov. Ker je bil Jože pre
cej pod paro in se nikakor 
ni hotel pomiriti, je moral 
v prostore za treznenje. 

• Spet se je »prebudil« 
Anton K. Prejšnji teden je 
razgrajal in pljuval v trgov
ce v trgovini Mercator na 
Hudinji, potem pa se pre
stavil še v restavracijo 
v Novo vas. Miličniki, ki iz 
izkušenj vedo, da se takšni 
pivski pohodi Antona K. ne 
končajo tako kmalu, so ga 
preventivno vtaknili v pro
store za treznenje. 

• Alojz N. je prišel že vi
njen v bistro »As« na 
Ostrožnem. Natakarica mu 
je kljub temu uslužno toči
la alkoholne pijače, konča
lo pa se je tako, da se je 
Alojz začel pretepati, ker 
očitno ne prenaša najbolje 
alkohola. K sodniku za pre
krške bosta morala oba 
- Alojz zaradi pretepanja, 
natakarica pa zato, ker je 
zamižala na eno oko pred 
napisom »vinjenim ose
bam ne točimo alkohola«. 

• Daniela G. bo obisk 
pri Bernardi H. precej dra
go stal. Daniel je prišel ne
povabljen, potem pa ni ho
tel oditi in je bil celo neko
hko nasilen. Bernardi so 
morali pomagati miličniki, 
Daniel pa bo moral pred 
sodnike zaradi kaznivega 
dejanja kršitve nedotaklji
vosti stanovanja. 

• Melhior B. iz Škapino-
ve si je pokvaril sobotni ve
čer in še nedeljsko jutro, ko 
je precej vinjen razgrajal 
doma. Ker se ni hotel umi
riti, so ga miličniki vtaknih 
v prostore za treznerue, po
tem pa ga v nedeljo zjutraj, 
ko vsak rad malo poleži, 
dvignili s pograda že ob 
treh zjutraj. Ni čudno, da 
v ta »hotel« hodijo »gostje« 
samo pod prisilo. 

• Domačo posteljo je za
menjal za pograd tudi Sta
nislav F. iz Trnovelj, ki je 
pijan vlamljal v ženino 
splanico. Stanislav, ki ima 
na postaji milice tudi že kar 
debel dosje, se bo potil 
pred sodniki in javnim to
žilcem; miličniki so ga na
mreč ovadih zaradi kazni
vega dejanja nasilništva. 

S.Š. 

Sodni epilog nesreče s štirimi mrtvimi 
Na celjskem viš jem sodiš

ču je dobila sodni epi log 
prometna nesreča, ki se je 
pripetila 31. januarja leta 
1986 v bližini Laškega. Trči
la sta avtobus in tovornjak 
s priklopnikom, ki ga je vo
zil Davorin Okrajšek iz Tr
žišča. V nesreči so umrli šo
fer in trije potniki v avto
busu. 

Višje sodišče, ki j e obrav
navalo pri tožbe na prvosto
penjsko sodbo, j e de lno ugo
dilo j a v n e m u tožilcu in 
Okrajšku izreklo strožjo ka
zen - names to pogojne m u je 
izreklo nepogojno kazen leto 
dni in 3 mesece zapora. 

Nesreča se j e pripet i la ob 
5.20. uri, ko j e Davor in 

Okrajšek vozil po zasneže
n e m in spolzkem klancu 
navzdol in s prevel iko hi
trostjo zapeljal v desni ovi
nek v bližini Laškega. Zaradi 
tega j e prikolico, ki je bila 
polno naložena z zdroblje
nim s iporeksom, zaneslo na 
levo s t ran ceste v t r enu tku , 
ko j e iz nasp ro tne smeri pri
peljal delavski av tobus poln 
potnikov. Prikolica j e avto
bus prerezala po celotni boč
ni strani , večino potn ikov pa 
j e vrglo iz avtobusa . Umrl i so 
voznik av tobusa in trije pot
niki, štirje potnik i so bili hu
je ranjeni, trije pa lažje. 

Prvos topenjsko sodišče 
v Celju j e Davorina Okrajška 
obsodi lo za h u d o kaznivo de

janje zoper varnos t javnega 
prometa na pogojno kazen 
leto dni in tri mesece zapora 
za pre izkusno dobo t reh let. 
Sodišče je pri t em ko t po
m e m b n o olepševalno okhšči-
no štelo, da Okrajšek pred 
t em še ni bil kaznovan pred 
sodiščem, upošteval i pa so 
tudi odmaknjenos t dogodka 
in slabe vozne razmere , ki so 
bile takra t na cesti. 

Višje sodišče v Celju j e 
menilo, da kl jub vsem olaj
ševalnim okol išč inam ni raz
logov za pogojno kazen. Viš
j e sodišče j e dalo večjo težo 
grozljivim posledicam nesre
če (štirje mrtvi), poleg tega 
pa je menilo, da bi Okrajšek 
kot izkušen voznik mora l ve

deti, kako nevarna j e l ahko 
zasnežena in poledenela ce
sta. Zato bi moral us t rezno 
zmanjšati hitrost , ne pa da j e 
vozil s približno 6 0 ki lometr i 
na uro (po mnenju izveden
ca), saj bi bila t akšna hi t rost 
p r imerna v normaln ih voz
nih razmerah. Obtoženec tu
di ni bil najbolj vzoren voz
nik; pred sodiščem prej res 
ni bil kaznovan za p r o m e t n e 
delikte, zato pa je bil štiri
kra t pri sodniku za p rekrške . 
Vse te okohščine , men i senat 
višjega sodišča, kažejo na to, 
da to kaznivo dejanje ne le 
predstavlja nezna tne druž
bene nevarnost i , zato j e pri
merna nepogojna kazen - le
to dni in 3 mesece zapora. 

• S .Š . 

otrok huje ranjen 
Prejšnji torek popo ldne , 

pribl ižno ob 16. uri j e na ma
gistralni cesti v Ša leku 27-
letni Bernard Krivec iz Misli-
nje z av tomobi lom zbil 
osemle tnega Sašo M. Otrok 
j e prečkal cesto izven preho
da za pešce, voznik pa kl jub 
zaviranju ni mogel prepreči t i 
nesreče . Huje ranjenega fan
ta so prepeljali v celjsko bol
nišnico. 

Trčil 
v mopedista 

Na Kidričevi cesti v Tito
v e m Velenju s e j e prejšnji te
den pripeti la hujša promet
na nesreča, ko je 14-letni Bo
ris A. iz Andraža n e n a d o m a 
zavil v levo. Boris j e sicer 
z roko nakazal s p r e m e m b o 
smeri , a že takoj na to zavil, 
t ako da j e 23-letni Mart in 
Repnik , k i j e z osebn im avto
mobi lom prehi teval moped i 
sta, zadel v nogo 17-letnega 
sopotnika na m o p e d u Karla 
Pr ivška. Pr i t em sta oba 
z voznikom m o p e d a padla 
po cestišču, Pr ivšek pa se j e 
huje ranil . 

Pet ranjenih 
v nedeljo dopo ldne se j e 

pripeti la hujša p rome tna ne
sreča na žalski obvoznici , ko 
j e 69-letni Jos ip Kar in iz Ce
lja v križišču hotel zaviti v le
vo proti Šempe t ru . Pr i t em 
je izsilil p r ednos t 31-letni 
voznici osebnega avtomobi
la Jul i jani Marš iz Griž. Pri
šlo je do čelnega trčenja, 
v ka te rem so se voznik Ka
rin, njegov 49-letni sopotn ik 
Karel Bezgovšek in sopotn ik 
iz d rugega avtomobi la 37-let-
ni Jože Marš huje ranili, Ju -
rijana Marš in ot rok M. M. pa 
sta se lažje ranila. 

Ceijsifi pajeif že krepico zamuja 
Nered na ulicah - Pešci potegnili najkrajši konec 

Prihod pajka v Celje že 
lep čas napovedujejo, tačas 
pa se je v Celju še bolj raz
bohoti lo nepravi lno parki
ranje. Na ul icah je nemogo
ča gneča, najkrajši konec pa 
so potegnil i pešci , ki so j ih 
vozniki marsikje že pregna
li s pločnikov. 

Miličniki so bolj ko t ne ne
močni , saj je kazen za napač
no parkiranje smešno nizka 
- 15 t isoč dinarjev in jo infla
cija še kar naprej u s p e š n o 
nažira. »Urejeno« parkiranje 
na Trgu V. kongresa j e že 
dražje - 20 tisoč dinarjev, za
to tisti, ki hoče kaj pr ihrani t i 
- nepravi lno parkira . 

Obč inska straža, ki ta h ip 
skrbi za izvrševanje k a k š n i h 
t r ideset ih obč insk ih odlo
kov, j e še bolj nemočna . Ne 
samo, da ima drugega do
volj, tud i iz povsem prakt ič
nih razlogov se ne ukvarja 
s p r o m e t n i m (ne)redom; kaz
ni, k i j i h lahko občinski stra
žarji zaračunajo nepos luš
n im voznikom, znašajo 1.500 
dinarjev. 

Vozniki so se t akšn im raz
m e r a m hitro in u s p e š n o pri
lagodili. Začeli so parki ra t i 
tudi na Tomšičevem trgu, ki 
j e namenjen samo pešcem, 
»moda« nepravi lnega parki
ranja pa se nezadržno širi. 

P r ihod pajka je bil napove
dan že pred časom. Najprej 
so se pristojni ogrevali za na
k u p lastnega pajka, na to ne
kaj časa za najem ljubljan
skega, ki bi vozil v Celje dva
kra t na teden, nazadnje pa se 
le spet odločili za lastnega, 
celjskega. Občina, obč inska 
k o m u n a l n a s k u p n o s t in Zve
za šoferjev in av tomehani -
kov so ga vplačali že 1. sep
tembra , toda po t em so se za
čele telefoniade z Marijabi-
strico na Hrvaškem. Tam j e 
namreč delovna organizaci
ja, k i j e edina pri nas registri
rana za testiranje tovrs tn ih 
vozil. 

Vse kaže, da bo po skoraj 
t reh mesec ih obljub pajek le 
prišel v Celje še p red nov im 
letom. Z njim bo upravljal 
ZŠAM. Pripravljeni so vsi 
po t rebn i občinski akt i za od
voz vozil, v vprašanje ustav
nost i pajka, ki so ga sprožili 
mladinc i v Ljubljani, pa se 
v Celju zaenkra t ne spuščajo. 

Cena odvoza vozila bo 
2 milijona - dovolj, da bodo 

vozniki začeli bolj razmišlja
ti, kje bodo parkirali . Naj
večja »prednost« te cene pa 
je , d a j o bodo višali vzpored
no z rastjo inflacije. Divjemu 
parkiranju v Celju se torej 
obeta konec , zdaj j e na vrsti 
d rugo vprašanje - k d o in kje 
bo zagotovil dovolj urejenih 
parkir išč za vse, ki bi radi 
z av tomobi lom v Celje. 

S. ŠROT 

Najbolj pogumni (oziroma predrzni) vozniki so že zavzeli i 
Tomšičev trg v Celju. p^to: EDO EINSPIELER \ 

Z lopato nad moža 
Prejšnji čet r tek sta se 

v s tanovanju v Tepanju hu
do sprla zakonca 62-letni Jo 
že in leto dni mlajša Zofija 
J . Prišlo je tudi do pretepa, 
v ka terem je Zofija pograbi la 
lopato in večkra t udari la mo
ža, tako da so ga v kr i t ičnem 
stanju prepeljali v celjsko 
bolnišnico. 

s ceste v drevo 
Prejšnji torek zvečer j e 28-

letni Or lando Sodin iz Stra
nic vozil po lokalni cesti 
v Socki. Zaradi prehi t re vož
nje j e vozilo zaneslo s ceste, 
v drevo. Voznik s e j e v nesre
či huje ranil in so ga odpelja
li v celjsko bolnišnico. 

POROČA 

Celjski pokhcni gasilci so 
prejšnji četrtek gasili v Cinkar
ni, kjer so zaradi neprevidnosti 
pri varjenju oziroma rezanju 
zagoreli magnezijevi opilki. 
Naslednji dan pa jo je zagodla 
elektrika, ko je zaradi kratkega 
stika zagorelo na Zelenici 9. 

Bolj, ko se bhža novo leto, 
bolj je »vroče« na davčni upra
vi. Seveda ni dokazano, da se 
je prav zaradi te »vročine« 
prejšnji teden večkrat sprožila 
avtomatska naprava za javlja
nje požarov, ostaja pa dejstvo, 
da so bih gasilci najpogostejši 
obiskovalci davkarije, čeprav 
njihovi dohodki še zdaleč niso 
takšni, da bi podlegli davčnim 
predpisom. 

Sicer pa je bil to kar običajen 
gasilski teden - na Goriški 6 in 
Linhartovi 8 so odpirali vrata, 
opravili so 8 prevozov pitne 
vode in 12 cestnih reševanj. 

Komisija za delovna razmerja 

SLOVIN DO IBP TOZD ŽALEC 
63310 ŽALEC, Celjska 8 
objavlja 
prosta dela in naloge: 

avtoklepar - avtoiičar 
Poleg splošnih pogojev mora delavec izpolnjevati še 
naslednje: 
- da ima zakl jučeno IV. stopnjo strokovne izobraz
be, smer avtoklepar ali avtoiičar 
- 2 leti delovnih izkušenj na avtokleparskih in avtol i -
čarskih delih 

Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas, s po
skusnim delom dva meseca. 

Vloge z dokazil i o izpolnjevanju objavl jenih pogojev 
sprejemamo na gornj i naslov do 22. 12. 1989. 

Industrija kovinskih izdelkov in 
opreme »ALPOS«, p. o., Šentjur 
pri Celju 
OBJAVLJA 

JAVNO LICITACIJO 
za odprodajo osnovnih sredstev: 
osnovno sredstvo: izklicna cena: 
- poč i tn iška prikolica ADRIA 50.000.000 din 
- stroj za razrez cevi 6 E W 0 z več žagami z mož
nost jo rezanja cevi od e 10-028 x 2 m m 

120.000.000 din 
- 5 kom elektromotor jev »Sever« Subot ica 

30.000.000 din po kom 
- vrta lni stroj t ip »ŠARLAH« od 3-20 m m 

1.000.000 din 
Licitacija bo dne 20. 12. 1989 ob 11.00 uri v jedi lnici 
obrata družbene prehrane podjetja »ALPOS«. 
Interesenti naj pred pr ičetkom licitacije položijo kav
cijo v višini 10% od izklicne cene v blagajni podjetja, 
ki se j im po končani l icitaciji vrne. 
Licitacijo bo izvedla imenovana komisi ja za izvedbo 
licitacije. 
Ogled je možen 2 uri pred pr ičetkom licitacije in 
sicer: 
- za počit , pr ikol ico in stroj za razrez cevi ter vrtalni 
stroj na sedežu podjetja v Ul. Leona Dobrot inška 2 
- za elektromotorje pa v obratu na Ul. Kozjanskega 
odreda 25, Šentjur pri Celju. 



V Umagu Aero poražen 
Najbolj pr ičakovano roko

metno srečanje v 2. ZRL v 11. 
kolu je bilo prav gotovo sre
čanje med Aerom Celje in vo-
dečo ekipo Is t ra tur is t iz Uma-
ga. Celjani so bili ob obe toč
ki, saj so srečanje izgubili 
22:19 (11:9). Zmaga je glede na 
igro zasluženo ostala v Uma
gu, saj Celjani v soboto niso 
pokazali vsega kar zmorejo in 
znajo. Izjemi sta bila le Bošt
jan Strašek in Silvijo Ivan-
dija. 

Celjane so v Umag spremlja
li tudi navijači, ki so z vzpod
bujanjem skušali prispevati 
k zmagi Aera. Sicer pa so celj
ski rokometaši zapravili preve
liko priložnosti za zadetek, ne
kajkrat so zastreljali sedemme-
trovke, igralci Istraturista pa 
so postavili predvsem čvrsto 
obrambo, pri čemer jim je do
datno pomagal še njihov vratar 
Valenčič in tako so ves čas sre
čanja vodili domačini. 

Celjani so dve koli pred zak
ljučkom jesenskega dela pr
venstva na lestvici drugi 
z osemnajstimi točkami, vode
ča ekipa Istraturista pa ima 
dvaindvajset točk. 

Lino Červar, t rener Is tratu
rista: »Tekma je bila trda, obo
ji so igrali precej dobro. Mislim 
da sta se pomerili ekipi, pri ka
terih precej odloča tudi sreča, 
danes pa so bili naši igralci 
verjetno malo boljši. Menim, 
da smo zasluženo zmagali. 
V Celju bomo na povratni tek
mi dokazah, da naši rezultati 
niso bih naključni ali pridob
ljeni kako drugače, ampak da 
smo vse tekme do sedaj zares 
zasluženo dobili.« 

Ante Kostelič, t rener Aera: 
»Danes smo igrali slabo, odlič
no je svojo nalogo opravil le 
vratar Strašek. Tistega kar bi 
morah, nismo izpolnili. Me
nim, da bomo v povratni tekmi 
imeli več priložnosti za zmago. 
Res, da smo izgubili s tremi 
zadetki razlike, vendar bomo 

to lahko nadoknadih v Celju. 
Tudi za preboj na prvo mesto 
še ni nič izgubljenega. Obnaša
nje domačinov pa sodi v nji
hov image in zato nad njim niti 
nisem presenečen. V Celju bo
mo Istraturist premagali, ven
dar v trdem športnem boju, 
brez barvanja avtobusov in po
dobnih izpadov.« 

Rokometaši Šoštanja so v 2. 
zvezni ligi v 11. kolu kot no
vinci doma dosegi že šesto 
zmago. Tokrat so premagali 
Mehaniko 28:26, najboljši stre
lec pa je bil Šerbec, ki je dal 
8 golov. Tako so šoštanjski ro
kometaši, ki verjetno z igrami 
in zbirom točk presenečajo ce
lo sami sebe, na odličnem četr
tem mestu za tremi favoriti za 
prvo mesto Istraturistom, 
Aerom in bjelovarskim Parti
zanom. V soboto, 16. decembra 
bo pravi republiški derbi v ve-

hki dvorani hale Golovec v Ce
lju, kjer se bosta srečala Šo
štanj in Aero. Prvi poskuša na
daljevati uspešno pot v tej ligi, 
drugi popraviti spodrsljaj iz 
Umaga in še držati korak 
z vrhom. 

Uspešne so bile tudi roko-
metašice Velenja, ki so doma 
po ogorčenem boju v 2. zvezni 
ligi po dveh podaljških le pre
magale ekipo MTC iz Čakov-
ca 29:28 (25:25, 21:21, 11:11). 
Odlična je bila Zidarjeva, ki je 
dala kar 13 golov, sicer pa je 
bila to tekma živcev, ki so jo 
dobile domačinke. Velenjčan-
ke so po 11. kolih na šestem 
mestu, za vodilno ekipo Zame
tom pa zaostajajo za pet točk. 
V prihodnjem kolu, v soboto, 
16. decembra, jih čaka neugod
no gostovanje pri Podravki 
v Koprivnici, ki je na drugem 
mestu. NG, TV 

Kegilavke E M O med vodilnimi 
Kegljavke EMO Celje so v na

daljevanju zvezne lige dosegle 
novi pomembni zmagi. Najprej 
so v Varaždinu premagale Var-
teks 2460:2634, nato pa še v Ko
privnici Podravko 2418:2423. Na 
prvem dvoboju je bila najboljša 
Gobčeva, ki je podrla 455 keg
ljev, za njo pa Mikac 451, Kardi-
nar in Petak 449 itd., na drugem 
pa Kardinar 430 pred Grobelnik 
417 kegljev itd. Kegljavke EMO 
so s sedmimi tekmami (šest 
zmag in en poraz) in štirimi ne-
odigranimi že na 3. mestu. V so
boto gostujejo v Zagrebu, kjer se 
bodo srečale z ekipo Autohrvat-
ska, ki je trenutno z dvema tek
mama več šele na šestem mestu. 

V moški republiški ligi so keg-
Ijači EMO Celje gostovali pri Hi-
dru ter izgubili 5128:5121. Odli
čen je bil Nareks, ki je podrl 934 
kegljev. Emovci so po 8. kolu na 
8. mestu, v prihodnjem kolu pa 
bodo v soboto, 16. decembra na
stopili doma v Golovcu proti eki
pi Triglava iz Kranja, ki je na 7. 
mestu. 

V 2. republiški ligi za moške je 
Tekstilna v Preboldu premagal 
Šoštanj s 4883:4757. 

Boris Kompan, predsednik 
kegljaškega kluba Hmezad Ža
lec: »Tudi po 6. kolu smo v 2. 
republiški ligi vzhod ostali nepo-
raženi pa čeprav smo gostovali 
na vročem kegljišču v Krškem, 
kjer smo premagali domačine 
5149:5192. Za našo ekipo so na
stopili: Kačič (bivši državni re-
prezentant), ki je podrl 858 keg
ljev, Kompan 861, Ramšak 821, 
Rotar 849, Gmajner 899 in Lešnik 
896. Še vedno vodimo z dvema 
točkama prednosti pred Fužinar-
jem z Raven, s katerim se bomo 
v derbiju srečali v soboto, 16. de
cembra ob 16. uri na kegljišču 
v Žalcu. Sicer pa se naše društvo 
pripravlja tudi za tradicionalni 
novoletni turnir, ki bo na našem 
kegljišču v soboto, 23. decembra 
od 12. ure dalje, nastopile pa bo
do odlične ekipe Konstruktorja 
iz Maribora, Gradisa iz Ljublja
ne, trboveljskega Rudarja in nas 
kot domačinov.« 

TV 

Okrogla miza 
o celjskem 
plavanju 

Na pobudo vodilnih de
lavcev plavalnega kluba 
Klima Neptun in predstav
nikov športnega uredni
štva pri Novem tedniku in 
Radiu Celje bodo jutri, 
v petek, 15. decembra ob 
18. uri pripravili v sejni so
bi ob zimskem bazenu Go
lovca okroglo mizo z eno 
samo delovno točko, kako 
v bodoče z razvojem celj
skega kvalitetnega in tudi 
množičnega plavanja. Ta 
športna disciphna je pred 
leti po destletju neaktivno
sti doživela pravi preporod 
in klub se je kot zvezda na
enkrat uvrstil v sam vrh 
slovenskega in tudi jugo
slovanskega plavanja. Nato 
se je začel osip. Najprej so 
vrste kluba zapustile odlič
ne mlade plavalke in tudi 
cela vrsta nadarjenih pla
valcev je nerazumljivo pre
nehala z delom. Do zame
njav je prišlo tudi v vod
stvu kluba. Mnogi starši so 
z odhodom svojih otrok tu
di sami zapustih klub. To je 
vsekakor nerazumljivo, saj 
znova predstavlja ozko gle
danje nekaterih, da so 
v klubu do takrat, ko nji
hov otrok uspeva. Preko 
njega si utrjujejo tudi svoje 
ime. To pa je povsem na
pačno! 

Zdaj je klub ostal s tremi 
vrhunskimi plavalci in brez 
pravega trenerja, stalno 
i m ^ o probleme z bazeni 
(tako pozimi kot poleti), ne
kaj pa poskušajo z najmlaj
šimi. Ta pot pa je dolga in 
vprašanje je, kdaj bomo 
znova imeli takšno genera
cijo, kot smo jo imeh in 
smo jo po čudni poti zapra
vili. O vsem tem in še čem 
drugem bo tekla beseda na 
jutrišnji okrogh mizi. 

T.VRABL 

Košarkarice Korsa Rogaške 
so drugič izgubile. Na Reki so 
bile boljše domačinke za pet 
točk, 80:75. 

Polčas so Slatinčanke dobile 
za točko (34:33). Kasneje so se 
še bolj razigrale in visoko po-
vedle v 28. minuti 57:43. Štiri
najst točk prednosti za Kors pa 
ni zadostovalo za zmago, kajti 
domačinke so dosegle 15 točk 
zaporedoma, Kors le eno, in re
zultat je bil izenačen na 58, psi
hična prednost pa poleg doma
čega terena seveda na strani 
Rečank. Kors je po porazu pa
del na tretje mesto na lestvici 
in ima isto število zmag kot 
pred njim ekipi Sphtske trgo
vine in Rijeke, tako da ni še nič 
izgubljeno. Strelke Korsa na 
Reki: Pešič 12, Virant 14, Cve
ta Jezovšek 19, Andreja Jezov-
šek 2, Kokolj 6, Ciglar 10 in 
Jurše 13. 

V moški republiški ligi so 
Celjani še vedno neporaženi. 
V Domžalah so premagal i eki
po Heliosa 82:77. S to zmago si 
je Celje pri igralo veliko pred
nost pred zasledovalceina He-
liosom in Slovanom, ki s ta 
v tem kolu oba tretjič izgu
bila. 

Celjani so nastopili oslablje
ni, brez Sušina in Pucka, ki 
imata zaradi zvinov gležnjev 
nogi v mavcu, ter brez kazno
vanega Aničiča, ki pa bo v so
boto proti svoji bivši ekipi Ro
gaški že nastopil. Dodajmo še, 
da je Gole (10) nastopil bolan, 
s povišano temperaturo, tako 
da je glavno breme morala no
siti peterka Cerar 3, Urbanija 9, 
Buntič 19, Medved 14 in Pipan 
29, ki je bil glavna tarča doma
če obrambe, katera ga je mora
la nepravilno zaustavljati, le-ta 
pa je nasprotnikov koš polnil 
s prostimi meti. Kot so napo
vedovali v celjskem klubu, je 
Zagrebčan Buntič najbolje 
odigral proti kvalitetnemu tek
mecu, saj je dosegel 19 točk, 
največ doslej za Celje, izkazal 
pa se je tudi s kritjem najne
varnejšega košarkarja Heliosa 
Kovačiča, ki je uspel doseči le 
14 točk, sicer pa je njegovo 
povprečje okoli 30. V nasled
njem kolu bodo Celjani gostili 
Rogaško, ki je ugnala moštvo 
Novolesa 95:90 (49:44). Čeprav 
so Slatinčani ves čas vodili, so 
si zmago zagotovili šele v zad
nji minuti, koše pa so dah: Voh 
17, Kidrič 9, Sedminek 1, Čo-
vič 19, Tabak 7, Unferdorben 
U m V o l a r i č i Z L . _ . . 

Comet je zadnje štiri tekme 
dobil s skupno prednostjo sed-
mih točk. Tokrat je doma pre-
magal Ilirijo 71:70 (36:40), 
Gostje iz Ljubljane so imeli 
priložnost za zmago 13 sekund 
pred koncem srečanja, a je nji
hov najboljši branilec Jelnikar 
zgrešil. Comet je s petimi zma
gami sedmi na lestvici, v sobo-
to pa bo gostoval pri ID Jezici, 
ki je zadnja. In še strelci Come-
ta: Šešerko 3, Šmid 33, Mlakar 
9, Šrot 4, Železnikar 12 in P c 
kom 10. 

V ženski republiški ligi je 
Comet izgubil na gostovanju 
pri Šentvidu 72:59. Največ ko-
šev za Comet so dale Narandža 
14 in Zdovc 13. Sedmouvršče-
ni Comet bo v naslednjem ko
lu gostil v Slovenskih Konji
cah ljubljanskega Slovana, ki 
je mesto za njim. 

V II. republiški ženski ligi 
so košarkarice Metke v Hrast
niku nadigrale domačo ekipo 
kar s 72:20. Ob odsotnosti pr
vega trenerja Kusiča je Celjan-
ke vodil Mišo Cilenšek, največ 
košev pa so dale Andreja Vo-
dopivec 22, Čuješ 18 in Hajdi-
njak 10. 

V I I . republiški moški ligi je 
v lokalnem derbiju v Laškem 
domači Zlatorog uspel ugnati 
ekipo Šentjurja 83:67 (45:44), 
največ košev za zmagovalce pa 
sta dosegla Blatnik in Lapor-
nik po 19. Polzela je v domači 
telovadnici premagala Zagorje 
109:96 (56:44), najboljši strelci 
pa so bili Turnšek 34, Benčan 
29 in Cizej 22. 

DEAN ŠUSTER 

Zaključek v začetku 
januarja 

z odbojko so se v žalski občini 
zaključile letošnje sindikalne 
delavske športne igre. V zadnji 
disciplini je nastopilo kar 34 
ekip, tekmovanje pa je bilo v te
lovadnici OŠ v Šempetru in 
v domu Krajanov na Gomil-
skem. 
. Vrstni red mlajši člani: 1. SIP 
Šempeter, 2. OOS delacev pri 
obrtnikih, 3. AERO Šempeter; 
starejši člani: 1. SIP Šempeter, 2. 
Juteks Žalec, 3. Tovarna noga-
svic Polzela; veterani: 1. Sigma 
Zabukovica, 2. OOS delavcev pri 
obrtnikih, 3. Juteks Žalec; člani
ce: 1. Tovarna nogavic Polzela, 2. 
Strojna Žalec, 3. Tekstilna tovar
na Prebold. Slovesen zaključek 
iger bo v začetku januarja pri
hodnjega leta. 

. T.TAVČAR 

Dobitniki knjige Leona Štuklja 
v nagradni igri Partizan številka 14 smo objavili vprašanje, 

kdo je avtor knjige »Mojih sedem svetovnih potovanj«. Dobih 
smo 67 dopisnic z odgovori, kjer je bilo 56 pravilnih, avtor pa je 
naš nekdaj znani in mednarodno priznani telovadec Leon Štu-
kelj. Sponzor oddaje o podehtvi priznanj je bil Franc Čurin, 
vodovodno instalaterstvo iz Celja, Šlandrov trg 7, ki je izžrebal 
tri dobitnike nagrad: 1. Marija Drešček, Ul. 29. novembra 24, 
Celje, 2. Olga Rajtmajer, Trubarjeva 53/a, Celje in 3. Martin 
Korže, Okrogarjeva 7/XI, Celje. Vsi omeryeni nagrajenci bodo 
dobili nagrade po pošti. 

V nagradni igri Partizan lahko sodeluje vsak, ki obkroži pra
vilni odgovor na vprašanje, objavljeno v Novem tedniku in ga 
izključno na dopisnici vrne do predvidenega roka; vsi pravilni 
odgovori pa bodo upoštevani v žrebanju DVAKRAT. Prvič vsak 
mesec za mesečne tri nagrade naših sponzorjev, drugič pa maja 
prihodnje leto, ko bo žrebana glavna nagrada. 

M.TREBIČNIK 

Nagradna igra Partizan 15 
Katero partizansko telovadno društvo na celj
skem območju je v zadnjem času dobilo nove 
športne objekte (telovadnico) in je ob tem 
izredno aktivno, saj je za dobro delo dobilo že 
vrsto republiških in državnih priznanj. 

Partizan Vojnik 
Partizan S k a l e pri T.Velenju 
Partizan Frankolovo 

Odgovore sprejemamo do petka, 2 2 . decem
bra, nagrajuje pa ansambel Avsenik v novi 
zasedbi! 

NA KRATKO 

Odlična Špela Pere 
v Coloradu Springsu je bilo le

tošnje mladinsko svetovno pr
venstvo v umetnostnem drsanju, 
kjer je edina iz Jugoslavije nasto
pila tudi petnajstletna Špela 
Pere. Med 30 tekmovalkami je 
upravičila svoj nastop, saj je 
osvojila v predtekmovanju ena
indvajseto mesto ter tako za eno 
samo mesto zgrešila nastop v fi
nalu. To je lep uspeh predstavni
ce umetnostnodrsalnega in ko-
talkarskega kluba Tkanina Celje. 

METKA HLADIN 

Strelstvo 
v Jugoslaviji 

v Sarajevu je bilo 1. kolo jugo
slovanskega pokala z zračnim 
standard orožjem, kjer so s celj
skega območja sodelovali tudi 
predstavniki strelskih družin iz 
Rečice pri Laškem in T. Velenja. 
Rezultati članice posamezno: 8. 
Helena Lavrinc, 9. Ksenija Ma
ček, 14. Valerija Kufner, vse SD 
Rečica pri Laškem. Vse so tudi 
izpolnile normo za nastop v 2. 
kolu jugoslovanskega pokala. 

Na istem tekmovanju sta bila 
Janez Štuhec iz T.Velenja 11. in 
Rečičan Damjan Sajovic 31., na
stopila pa sta z zračno standard 
pištolo. 

V nedeljo, 10. decembra je bilo 
na strelišču v Rečici pri Laškem 
5. kolo občinske hge s serijsko 
zračno puško. Organizatorje bila 
SD A. Kerše Pivovarna Laško, 
zmagala pa je SD T. Bostič Z. 
most pred SD S. Rozman Laško, 

SD D. Poženel Rečica pri La
škem, SD A. Kerše Pivovarna 
Laško, SD Celjska četa Male 
Brezje itd. Nastopilo je rekordno 
število ekip 17 s 66 tekmovalci. 
Med posamezniki so na tem tek
movanju bili najboljši Boris Go-
rišek, Janez Sašek, Damjan Pa-
der. Roman Erazem, Toni Kožar 
itd. VINKO LAVRINC 

V občinski ligi vodi 
Kovinar Štore 

Tudi v 2. kolu občinske strel
ske lige Celje je Kovinar Štore 
zmagal pa tudi med posamezni
ki je bil najboljši njihov član 
Branko Malec. Po dveh kolih ta
ko vodi Kovinar Štore I pred SD 
Celje, 3. kolo bo ponovno na stre-
Ušču Ingrada v Celju 9. januarja. 

TONE JAGER 

Lanski prvak tudi 
letos prvi 

Na Polzeli so pripravili tam
kajšnji šahisti četrti, zadnji tur
nir v letošnjem letu za naslov 
občinskega prvaka Žalca. 
V glavni finalni skupini je zma
gal Dušan Brinovec pred Stane-
tom Skokom, Karlijem Turkom 
itd. V B skupini je zmagal Mitja 
Urisek ml. pred Francijem Zalez-
nikom itd., v C skupini pa sta 
bila najboljša Halajaj in Galtner, 
oba ŠK Polzela. 

Po vseh štirih turnirjih za ob
činsko prvenstvo Žalca v šahu je 
zmagal lanski prvak Jože Zorko 
iz ŠK Žalec pred Stanetom Sko
kom iz ŠK Savinjčan iz Šem
petra. JOŽE GROBELNIK 

Vodijo karateisti 
Žalca pred 
Petrovčami 

V 3. kolu regijske karate lige, 
ki je bilo za celjsko območje 
v Rogaški Slatini, so bili dose
ženi naslednji rezultati: Žalec 
- DK Celje 5:0, Oplotnica - Pe-
trovče 4:6, 88 Rogaška - Petrovče 
4:6 in DK Celje - Petrovče 4:6. Po 
3. kolu vodita s po šestimi točka
mi Žalec in Petrovče. sledijo s po 
štirimi 88 Rogaška Slatina in DK 
Celje. Oplotnica nastopa izven 
konkurence. 

S tem je končan jesenski del 

prvenstva, z drugim delom pa 
bodo nadaljevah v prvi polovici 
januarja prihodnje leto, ko bo pr
vo kolo v Petrovčah. V Rogaški 
Slatini so bUi najuspešnejši tek
movalci: vse borbe je dobil Ne-
deljko Bikič iz Žalca, za njim pa 
so bili najuspešnejši Boro Sredic 
iz Žalca, Marko Koželj iz Petrovč 
in Mirko Hudovernik iz Žalca, 
nam je sporočil njihov prvi tre
ner in vodja Silvo Maric ter še 
povedal, da fantje do konca leta 
ne bodo počivali, kajti tik pred 
koncem leta bodo v Žalcu pripra
vili tradicionalni turnir v počasti
tev krajevnega praznika Žalca in 
dneva JLA. 

Kdo bo najboljši? 
Proglasitev najboljših celjskih 

športnikov in športnic, ekip in 
trenerjev za leto 1989 bo 19. janu
arja prihodnje leto v Celju. Po 
besedah delavcev pri ZTKO Ce
lje in TKS Celje so se v Aeru 
odločili, da sprejmejo v svoje vr
ste najboljše slovenske športni
ke. To sta med drugim obljubila 
tudi direktor Aera Zvone Hudej 
in ljubitelj športa Drago Vračun, 
vsem pa so se vsaj načelno pri
družili tudi ostjdi člani kolektiva, 
ki se z rekreacijo veliko ukvar
jajo. TV 

Derbi so dobile 
Celjanke 

Republiška ženska odbojkar
ska liga 9. kolo: derbi je bil 
v Gornjem gradu, kjer so odboj-
karice Ljubno Glin izgubile s Ce-
Ijankami 1:3, medtem ko je v isti 
ligi Topolšica Kajuh izgubila 
s Fužinarjem 3:1. Lestvica: 3. Ce
lje, 5. Topolšica Kajuh, 7. Glin 
Nazarje itd. Prihodnje kolo: Pi
onir - Celje, Topolšica Kajuh 
- Paloma Branik II in Ljubno 
Glin - Koper Cimos. 

Republiška moška odbojkar
ska liga 9. kolo: Braslovče so na
nizale osmi poraz z Agroplodom 
Ljutomer v gosteh 3:0, Topolšica 
je izgubila s Fužinarjem v gosteh 
3:0, Šempeter pa je doma prema
gal Mežico, 3:1. Lestvica: 7. To
polšica, 8. Šempeter in zadnji, 12. 
Braslovče. 10. kolo bo na spore
du 16. in 17. decembra: Braslov
če se bodo doma pomerile z dru-
gouvrščeno ekipo Tovil Olimpija 
iz Ljubljane. Topolšica bo tudi 
doma igrala s tretjeuvrščenim 
Bledom, Šempeter pa gostuje pri 
Agroplod Ljutomeru. TV 

Hokejske vesti 
članska ekipa HK Cinkarna 

Celje je v nadaljevanju 1. 
B zvezne hokejske lige gostova
la v Ljubljani in nepričakovano 
visoko izgubila z drugo ekipo 
Olimpije, ki v tej ligi nastopa 
izven konkurence, 11:2 (4:1, 0:1, 
7:0). 

Strelca za Cinkarno sta bila 
Perčič in Milidragovič. 

Kazenske minute: Cinkarna 27 
(več kot eno tretino celotne tek
me so igrali z igralcem manj), 
Olimpija 16. Tekmo sije ogledalo 
okoli 100 gledalcev. Poraz Cin-
karnaijev ni hud, če pomislimo, 
da so v Ljubljano pripotovali 
s štirinajstimi igralci. Domači
nom so se dobro upirali v 1. in 2. 
tretjini, nato pa kljub mlademu 
vratarju in njegovim neizkušeno
stim, vendar dobrim obrambam, 
doživeli katastrofalen poraz. Ob 
vsem so celjski igralci začeli ob 
koncu tekme nerazumljivo igrati 
grobo, zato je bil tudi izključen 
oz. disciplinsko kaznovan 
Ostrožnik. 

Pionirji Cinkarne so gostovali 
na Jesenicah in izgubih 8:3, tret
jine 4:0, 4:0, 0:3. Strelci za Cin
karno so bili Kolar, Poznič in Vo-
ler. Celjski pionirji so igrali do
bro vso tekmo, vendar so bUi 
premalo samozavestni. Posebej 
lepo so zaigrali ob koncu tekme, 
ko so zadnjo tretjino dobili s kar 
3:0. 

MARJAN SORŠAK 

Odlični judoisti 
v Uubljani 

V Ljubljani je bilo tradici
onalno mednarodno tekmova
nje v judu za pokal Nagaoka, 
kjer je nastopila tudi skupina 
enaindvajsetih judoistov I. Re-
ya iz Celja. Mladinci in pionirji 
so se pomerili med seboj, člani 
pa posebej. Poglejmo rezultate 
celjskih predstavnikov: mladinci 
- pionirji kategoria do 34 kg 1. 
Denis Mahmutovič, do 38 kg 1. 
Jernej Petrak, 2. Mitja Bevc, do 
42 kg, 3. Marjan Bednički, do 49 
kg 3. Rok Košir, do 77 kg 3. Mile 
Sadžak, do 34 kg 5. Klemen Fer-
jan, do 69 kg, 5. Peter Bevc, ekip
no pa so bili Celjani drugi za Im-
polom iz Slovenske Bistrice. 
Med člani je osvojil iz Celja 1. 
mesto Štefan Cuk v kategoriji do 
65 kg. TV 



Lojtrca domačih - prazniic aii post 
Zaključna prireditev le

tošnje »Lojtrce domačih«, 
ki jo je minulo soboto 
v dvorani Golovec v Celju 
priredil Radio Ljubljana, je 
pokazala vse dobre in s labe 
strani naše narodnozabav-
ne glasbe. Po eni strani je 
prireditev izzvenela kot 
praznik te glasbe, po drugi 
pa je pokazala tudi postne 
navade v tej glasbi. 

V zaključni del te priredi
tve se n a m r e č ni uspe lo uvr
stiti vrsti kakovos tn ih an
samblov, ki na t a k š n o prire
di tev vsekakor sodijo. So pa 
v soboto v dvorani Golovec 
nastopil i ansambl i , ki j im je 
bolj ali manj uspela ena sa
m a sk ladba in so se zato uvr
stili v finale. Tudi nov način 
glasovanja, ki j e n e k a k š n a 
kombinaci ja zbiranja glasov 
lokalnih radijskih postaj in 
bra lcev neka te r ih časopisov, 
še vedno omogoča kupova
nje t eh glasov na t akšen ah 
d rugačen način. Zato tud i 
a n s a m b h z vse večjim neza
upan jem spremljajo dogaja
nja na in ob Lojtrci. 

Zakl juček letošnje »lojtr
ce« je pravzaprav izzvenel ta
ko kot mora . Tud i s t rah p red 
igranjem v živo j e bil odveč, 
saj je večina ansamb lov ko
rek tno izvedla svoj nas top . 
Seveda pa s e j e tu že poznalo 
profesionalno nas topanje 
posameznih ansamblov , ki 
vedo kaj j e t reba naredi t i na 
odru razen, da dobro odigra
jo svoj p rogram. 

V p rvem delu pr i redi tve so 
mesečni zmagovalci »lojtr
ce« zaigrali po dve skladbi . 
V t em delu ni nastopi l an
sambe l Lojzeta Slaka, ki j e 
m e n d a dokončno razpadel . 
Tako so obiskovalci v dvora
ni Goloveo in žirije lokalnih 
radijskih postaj izbrale naj 
na rodnozabavno melodijo 
med deve t imi sk l adbami in 
ta naslov prisodile skladbi 

Reci, ali verjameš, s ka te ro 
se j e na to pr iredi tev uvrsti l 
Alpski kvintet . Glasbo za to 
sk ladbo je napisal Oto Pest -
ner , besedilo pa Tatjana Ro-
došek. 

Medtem, ko je komisi ja 
preštevala glasove, pa j e 
v dvorani nastopi l an sambe l 
Slovenski muzikantje , ki sla
vi 25 letnico svojega delova
nja. Ravno ta del pr i redi tve 
j e bil po mnenju mnog ih obi
skovalcev najboljši, saj j e bil 
p rogram pester in zanimiv 
ter odl ično naš tudi ran . 

Ob t em je t reba zapisati , da 
sta p rogram povezovala Ma
ja Kirar in J a n k o Ropret , da 
je za šalo poskrbe l F ranc Pe-
s to tn ik-Podokničar in da so 
za razgibano dogajanje na 
odru in pred njim poskrbel i 
člani Folk lorne skup ine 
F rance Prešeren iz Celja. 

Na vdušeni oboževalci narodnozaba vne glasbe so se odpra
vili v Celje kot na kakšno nogometno tekmo, s transpa
renti, glasbili in veliko dobre volje. Najbolj glasna je bila 
skupina iz Mengeša - »evropskega glasbenega središča«. 

Dvorana Golovec je bila polna na obeh predstavah, kar dokazuje, da jo lahko napolni 
samo še narodnozabavna glasba. 

Oto Pestner z Zlatim petelinom, kot priznanjem za naj
boljšo skladbo letošnje »Lojtrce domačih«. 

Na kratko o(b) »lojtrci«: 
• Mnogi obiskovalci v dvo
rani Golovec so bili razočara
ni ker ni nastopi l ansambe l 
Lojzeta Slaka, saj bi bila 
sk ladba Ni ti mar , v r i tmu 
tanga, prava popes t r i tev pri
redi tve. P o besedah organi
zatorjev j e težko verjeti, da 
bo ta ansambe l sploh še ob-
s t ^a l , saj so notranje razprti
j e prevel ike; 

• Maja Kirar, ko t povezo-
valka prvega dela pr i redi tve , 
ni imela svojega dne , saj s e j e 
kar naprej moti la in se ni 
mogla odločiti ali bi govorila 
s lovensko ali na rečno slo
venščino; 
• P o daljšem času se j e na 
»lojtrci« pojavil zopet Edvin 
Fliser, ki j e sicer odl ično za
pel sk ladbo Mateja Kovačiča 
Tebi , m a m a najdražja, ven
dar ni znal na pame t teks ta 
pesmi in ga je preveč oči tno 
bral z dlani; 

• Oto Pes tne r je po priredi
tvi izjavil, da je zelo zadovo
ljen, ker je zmagala njegova 
skladba Reci, ah ver jameš, 
saj j e bilo več odl ičnih 
skladb, ki bi si tud i zaslužile 
zmago; 

• Brane Golob, novinar Sto
pa, pa j e dejal, da bi si že 
enkra t moral i izmisliti način 
glasovanja, ki bi pokazal pra
vo v rednos t posamezn ih 
sk ladb in njihovo priljublje
nost, hkra t i pa bi prepreči l 
navijaško kupovanje glasov; 
• Posamezni ansambl i so 
s sabo pripeljali svoje obože
valce tud i z avtobusi . Tciko 
so navijači ansambla Nika 
Zajca zasedli vzhodno tribu
no, ansambla Nagelj del par
terja, skupin ica oboževalcev 
mladega Mateja Kovačiča, 
pa se j e postavi la ka r na bal
kon za oder. 

IVlaJda Petan v novi glasbeni preobieki 
Pred dnevi je izšla kaseta 

Celjanke Majde Petan, ki jo 
je tokrat obarvala s črnsko 
duhovno glasbo, posvet i la 
pa jo je Mahaliji Jackson, 
popularni črnski pevki to
vrstne glasbe. Gre za drugo 
kaseto Majde Petan, ki na 
zabavnoglasbenih odrih na
stopa že vrsto let, saj je b i la 
včas ih članica popularne 
skupine Ultra, zadnja leta 
pa se je odloči la za sol ist ič
no kariero. 

Majda j e za svojo kase to 
»Tribute to Mahalia« izbrala 
sk l adbe iz bogate zakladnice 
č rnske d u h o v n e glasbe, ki 
j ih j e posveti la največji črn
ski pevki gospelov in spiritu-
alov Mahaliji J ackson . D o 
sedaj smo bih Slovenci vaje

ni v g lavnem le New Swing 
Quarteta kot izvajalca tovrst
ne glasbe, Majdina kaseta pa 
VTiaša zanimivo in prijetno 

poživilo v to v Sloveniji za 
m o š k e »rezervirani« zvrst 
glasbe. 

Sicer pa j e pri Majdini ka
seti imel prs te vmes tud i 
New Swing Quartet , še pose
bej Oto Pes tner , ki j e produ-
cent in aranžer vseh sk ladb 
na kaseti . Kase to so posneli 
v s tudiu Metro v Ljubljani, 
pri snemanju pa so s svojimi 
vokali sodelovali še Oto 
Pes tner , Marjan Pe tan , Alen
ka Godec , Sonja Kos in Drar 
gica Kladnik, ter glasbeniki 
Tomaž Kozlevčar, Miran Ju -
van, Djuro Penzeš in Ra tko 
Divjak. 

Že med sneman jem se j e 
Majda Pe tan dogovorila 
z glasbeno hišo H e h d o n za 
snemanje še t reh kase t s po
d o b n i m repertoar jem. Kase

ta j e v teh dneh že na policah 
prodajaln s kase tami in ploš
čami, do ušes poslušalcev, 
pa bo prav gotovo prodr la še 
ta mesec . Sk ladbe »In the 
u p p e r room«, pa »Come to 
Jesus« in še ostalih osem, pa 
si bos te verjetno radi prav 
k m a l u vrteli ali j ih celo pre
pevali . 

N . G . 

Koncert New 
Swing Ouarteta 

ž a l s k a osrednja ce rkev se 
j e znOva izkazala kot izjemen 
pros tor za lep glasbeni večer. 
V povsem polni glavni dvo
rani velike cerkve se je z bo
žičnimi pesmimi z vsega sve
ta predstavi l New Swing 
Quartet . To je bil njegov prvi 
koncer t v sklopu koncer tov 
ob koncu letošnjega leta, po
slušalci pa so ga izredno lepo 
sprejeli. Žal je bilo v cerkvi 
izredno hladno, kar je moti lo 
pevce, p redvsem pa instru-
mental is te , ki so nastopal i 
kar v svojih zimskih oblači
lih, da so zdržali celoten kon
cert. V kvar te tu so prepeval i 
Dare Hering, Oto Pes tner , 
Tomaž Kozlevčar in Marjan 
Pe tan . Žalsko cerkev pa bi 
tud i v bodoče kazalo še več
kra t izrabiti za t akšne in po
d o b n e koncer te , ki so med 
l judmi vse bolj priljubljeni 
in to ne samo zaradi dobr ih 
nastopajočih skupin ali po
sameznikov, t emveč tudi za
radi neverjetne akus t ike pro
stora, ki samo še dopolni iz-
v ^ a n j e . 

T . V R A B L 

Oživljanje narečne popevke 
Po enoletnem premoru bo 

letos zagnanim štajerskim 
glasbenim de lavcem zopet 
uspelo organizirati Fest ival 
narečne popevke, včas ih ta
ko popularno Veselo jesen. 
Veliko zaslug za to ima prav 
gotovo Zdravko Geržina, 
nekdanji sekretar Harmoni
je iz Maribora, ki je zdaj 
ustanovil privatno agen
cijo. 

Na razpis za ta festival so 
skladatelji letos poslali 86 
skladb, med kater imi so iz
brali 16 narečnih popevk . 
Avtorji so znani skladatelji 
Boris Rošker , Bojan Ada
mič, Edvin Fhser, A n d r ^ 

Grabar in drugi . Tudi izvajal
ci so ljubiteljem tovrs tne 
glasbe poznani , saj bodo na 
tej prireditvi prepevali Ivo 
Mojzer, Nace J u n k a r , D u o 
Kora, B r a n k a Kraner , Zvone 
Kumar , sestri Pot rč , Edvin 
Fliser ansambla Obvezna 
smer in 12. nads t ropje ter 
drugi . 

P r i r ed i t ev bo v soboto, 16. 
tega meseca v dvorani Tabor 
v Mariboru. Ljubitelji nareč
ne popevke pa si bodo lahko 
festival ogledali ali na javni 
generalki , ki bo ob 16. uri ali 
pa na festivalskem večeru, ki 
se bo pričel ob 19.45 uri. Ti--
sti, ki ne bodo mogli v dvora

no Tabor, pa bodo lahko fe
stival spremljali na valovih 
MM 2 in d rugem programu 
Radia Ljubljana. 

Seveda takšnega festivala 
ni brez nagrad. Tako bodo 
podelili tri nagrade občin
stva (prva nagrada Zlati klo-
potec), tri nagrade za najbolj
še narečno besedilo, pa na
grado za najboljši a ranžma 
in najboljšega debi tanta . 

Festival na rečne popevke 
bo torej obogati l p o n u d b o 
s lovenskih popevk, ki bodo* 
izšle tudi na kaseti , k a k š n e 
pa bodo sk ladbe pa bo t reba 
počakat i do festivala. 







ZDRAVILNE fiASTLINE 

Vodenična roža 
Vodenična roža ali krvomočnica (Cheledonim 

majus L.) je starodavna zdravilna rastlina. Spada 
v družino makovk (papaveraceae), ki združuje okoli 
640 vrst. Te so razdeljene v 41 rodov. Vodenična roža 
je poznana le ena s pogost imi spremembami oblike 
in vel ikost i cvetov, l istov in socvet i j . 

J e trajno zelišče s k ra tko razrastlo koreniko . Steblo 
j e pokončno , do 50 cm visoko, razrastlo in redkodla-
kavo. Pri t l ični in s tebelni listi so enaki , pe rna to razcep
ljeni. L is tne k rpe so jajčaste in n e e n a k o m e r n o nazob
čane, zgornje pecljate, spodnje pa sedeče. Lis tne 
p loskve so zgoraj m o t n o zelene, spodaj pa sinje zelene. 
Dolgopecljati cvetovi se združujejo v malocve tne 
kobule . Plod j e podolgovata , lusku p o d o b n a mnogose-
m e n s k a glavica. Vsi deli rast l ine vsebujejo oranžnoru-
men i mleček. Vodenična roža cveti od maja do sep
t embra . Najdemo jo po senčna t ih in zapuščenih krajih, 
po zidovju in v bližini naselij po vsej Sloveniji. 

Rast l inski mleček vsebuje več različnih alkaloidov 
kot so hel idonin, homohel idonin , sangvinar in , heli-
doksant in , protopin, a lokr iptopin in sparcein. V kore
nini pa je alkaloid koktizin. 

Nekater i teh alkaloidov so si sorodni m e d seboj in 
podobn i opiju. Največja količina alkaloidov je nakopi
čenih v nezrelih plodovih, vendar so zrela semena brez 
alkaloidov. Poleg teh snovi na jdemo v mlečku še pro-
teol i t ične fermente, v zehšču pa e ter ično olje, sapo-
nine , karo t ino ide in neka na srce delujoča snov. P o 
količini akt ivnih snovi najbolj izstopa alkaloid helido
nin. Ta uč inkuje lahno omot ično in pomirjevalno, 
zmerno lajša bolečine in de loma p o d o b n o kot papave-
rin pomirja in blaži krče. Hel idonin in nekater i drugi 
alkaloidi, ki so v rastlini, učinkujejo poleg tega razku-
ževalno, p r e d v s e m proti s taf i lokokom - pogos t im pov
zročiteljem gnojenja. Mleček v preveliki količini 
deluje dražeče na neka te r ih mest ih . L a h k o povzroči 
zastrupi tve, če g a uporabl jamo preveč notranje ah pa 
če pr ide skozi rane ali kožo v notranjost telesa. Alka
loid he l idonon je podoben s t rup kot kolhicin iz jesen
skega pod leska in zavira del i tev celic. 

P r ip ravk i iz voden ične rože tudi pomirjajo krče 
bronhijev, črevesja in žolčnika ter pospešuje izločanje 
žolča. Ker učinkujejo tudi na srce, rahlo dvigajo krvni 
tlak. 

Zunanje lahko mleček prev idno uporabl jamo proti 
b radav icam. Pri neka te r ih l judeh bradavice izginejo 
v nekaj dneh , če j ih večkra t namažejo s svežim 
mlečkom. 

Voden ično rožo uporabl jamo vedno v mešanic i 
z d rug imi zdravilnimi rast l inami. S svojimi akt ivnimi 
snovmi n a m r e č podpi ra delovanje drugih zdravilnih 
rastl in proti želodčnim, črevesnim in žolčnim krčem. 

Danes j e tud i farmacevtska industr i ja pripravila 
nekaj zdravilnih pr ipravkov, ki vsebujejo tudi alkalo
ide voden ične rože. 

B O R I S JAGODIC 

Odpiramo pravno 

Na Novem t edn iku smo se 
odločili, da b o m o za svoje 
bralce od novega leta naprej 
odprl i t ud i p ravno posveto
valnico. Brezplačne p ravne 
nasve te b o m o objavljali na 
tej strani, naš s t rokovnjak pa 
bo odgovarjal na vprašanja 
z vseh področij prava. 

Da bo lahko pravni nasve t 
našega s t rokovnjaka čimbolj 
kor is ten in a rgument i ran , 
naj bo tudi vaše vprašanje 
kar najbolj na tančno zastav
ljeno in opisano. 

»Vstopnica« za t edn ikovo 
pravno posvetovalnico j e ku
pon, ki ga objavljamo, vpra

šanja pa pošljite na naslov: 
Novi tednik , Trg V. kongresa 
3a, Celje. 

MODNI KOTIČEK 
pripravlja VLASTA ARČAN-CAH 

Z a veiilce in maie 
slovesnosti 

Zima je čas, ki poleg mra
za, snega ter ostal ih radosti, 
pa tudi nevšečosti , prinaša 
največ kulturnih priredi
tev, takšnih ali drugačnih 
zabavnih srečanj, ve l ikih in 
malih s lovesnost i . 
Poleg tega pa večno sk rb in 
slabo voljo ob pogledu na 

odpr to omaro. Če n e marate , 
ali pa vam ne pristojijo sijoči 
in pompozn i model i , si lahko 
čisto vsakdanja oblačila 
z manjš imi popravki in do
da tk i p reuredi te v svečanej-
ša, celo za t akšno priložnost, 
kot j e silvestrovo. 

• Klasično k ro jenemu 
suknjiču zašijemo nove ža
me tne ali sa tenas te reverje 
in enako krilo pol jubne dol
žine. _ 

• Š i rokim pižama h lačam 
se poda ročno pleten, kot bo-
lero kra tek pulover iz mo-
herja, v pasu pa zavežemo 
svileno pentljo v kont ras tn i 
barvi. 

• Enos tavno obleko z dra-
pi ranim kri lom dopo ln imo 
z zrelo izrezanim telovni
kom, posu t im z bleščicami. 

Pa barve? Morda bo katera 
bralka opazila, da večkrat , 
morda že kar prevečkra t da
j em privilegij črni barvi, ven
dar sem tudi tokra t »krita«. 
Vsi kreatorji, ki v svetu mo
de t r enu tno kaj veljajo, so 
enoglasno potrdili , da je le
tošnja princeza Silvestrove-
ga vsekakor črna barva. Da 
pa e legantne , prefinjene in 
nad ostal imi barvami vzviše
ne č rn ine ne bi nepoučen i 
zamenjali za žalno barvo, so 
jo osvetlili s kon t ras tn imi 
dodatki , nak i tom in blešči
cami. 

K vsemu t emu pa vam že
lim, da bi sami dodali še veli
ko mero opt imizma in dobre 
volje, ki jo b o mo ob p rehodu 
v novo leto gotovo potrebo-
vah. SREČNO! 

RECEPT TEDNA 

Juha s testeninami In ohrovtom 
Potrebujemo: 600 g ohrovta, eno čebulo, 2 žlici olja, malo^ 

naribanega muškatnega oreščka, 2 l itra mesne juhe, 150 g 
jušnih testenin, žl ico sesekljanega peteršilja, sol, poper in 
2 žlici naribanega kozjega sira. 

Ohrovtu ods t ran imo kocen in ga zrežemo na ozke t rakove. 
Čebulo sesekl jamo in prepraž imo na olju. D o d a m o na tra
kove zrezan ohrovt in vse duš imo do mehkega . Zač in imo 
z m u š k a t n i m oreščkom in prili jemo j u h o . Vse naj se počasi 
k u h a pol ure, naka r v k u h a m o j u š n e tes tenine . Ko so mehki , j 
j u h o po okusu še posol imo in p o p o p r a m o in pot resemo-
s peterši l jem in nar iban im kozjim sirom. 

Nova Mavrica 
v ponedel jek 18. decem

bra p r i čnemo z novim nizom 
predprazničn ih opo ldansk ih 
mavric! 

V njih vam b o m o pred
stavljali t rgovske hiše, go
stišča in tud i d ruge delovne 
organizacije, ki so vam pri
pravile vse za novole tne na
k u p e in razvedrilo. 

V mavr icah vas seveda 
spe t čaka k u p lepih nagrad, 
prav gotovo pa bodo najbolj 
mične tiste iz »zlate vezi« 

vseh mavr ic , kjer bo Vili 
Kragolnik, zlatar iz Celja, 
vsak dan nagradi l po enega 
bralca NT in enega poslušal
ca RC. Bralci mora te ugoto
viti, kol iko zlatarjev šteje 
družina Vilija Kragolnika, 
poslušalci pa bos te reševali 
vprašanja vsak dan sproti! 

Zadnji dan 25. decembra 
pa čaka tistega, ki bo odgo
voril na malo zahtevnejše 
vprašanje supe r nagrada leta 
- bril jantni prs tan! 



TV SPORED 
NEDEUA, 17. 12. 89 
Program: LJ1 

7.55-23.25 TELETEKST RTV UUBLJANA; 8.10 VI
DEO STRANI; 8.20 OTROŠKA MATINEJA: 8.20 ŽIV 
ŽAV; 9.10 A.LIndgren: PIKA NOGAVIČKA, ponovi
tev švedske nanizanke, 13/21; 9.40 EPP; 9.45 Ma-
donna di Campiglio: SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU, SLALOM (M), prenos 1. teka, 
Reporter: Marko Rozman; 10.45 J. Goldman: ANA
STAZIJA, ponovitev 4. zadnjega dela ameriške na
daljevanke; 11.30 KMETIJSKA ODDAJA TV ZA
GREB; 12.30 DOMAČI ANSAMBLI: ANSAMBEL 
ZRELO KLASJE; 12.50 EPP; 12.55 Madonna di 
Campiglio: SVETOVNI POKAL V ALPSKEM SMU
ČANJU, SLALOM (M), prenos 2. teka, Reporter: 
Marko Rozman; 13.45 J. Dieti: VELIKO SEDLO, če
škoslovaška nadaljevanka. 7/9; 14.50 KOLO SRE
ČE, ponovitev; 16.25 EP VIDEO STRANI, 16.30 TV 
DNEVNIK 1; 16.45 POSLOVNE INFORMACIJE; 
16.50 ŠE SE DOGAJAJO ČUDEŽI, ameriško-itali-
janski f i lm; 18.15 DOMAČI ANSAMBLI: ANSAM
BEL NIKA ZAJCA; 18.45 RISANKA; 18.55 EP VIDEO 
STRANI; 19.00 TV MERNIK; 19.15 TV OKNO; 19.22 
EPP; 19.30 TV DNEVNIK 2; 19.55 VREME; 19.59 
ZRCALO TEDNA; 20.15 EPP; 20.20 I. Tavčar-J. Ga-
le: UUBEZEN NAM JE VSEM V POGUBO, TV na
daljevanka, 2/3; 21.10 SUPER 3 x 3 ; 22.40 EPP; 
22.45 TV DNEVNIK 3; 23.10 VREME; 23.15 VIDEO 
STRANI 

PONEDEUEK, 18. 12. 89 
Program: LJ1 

9.45-13.25 in 15.45-23.45 TELETEKST RTV U U B -
UANA; 10.00 VIDEO STRANI; 10.10 TV MOZAIK: 
10.10 UTRIP; 10.25 ZRCALO TEDNA; 10.40 TV 
MERNIK; 10.55 OČI KRITIKE; 11.25 SUPERGIRL, 
ameriški f i lm; 13.15 VIDEO STRANI; 16.00 VIDEO 
STRANI; 16.10 TV MOZAIK: ZRCALO TEDNA; 16.25 
EP VIDEO STRANI: 16.30 TV DNEVNIK 1; 16.45 
POSLOVNE INFORMACIJE; 16.50 TV MOZAIK; 
16.50 UTRIP; 17.05 DA NE BI BOLELO: MOJ 
OTROK MORA V BOLNIŠNICO; 17.30 OČI KRITI
KE; 18.00 EP VIDEO STRANI; 18.05 SPORED ZA 
OTROKE IN MLADE: 18.05 RADOVEDNI TAČEK: 
ŽERJAV; 18.25 ZGODBE, oddaja TV Zagreb, 7/9; 
19.00 RISANKA; 19.10 TV OKNO; 19.18 DOBRO JE 
VEDETI; 19.22 EPP; 19.30 TV DNEVNIK 2; 19.55 
VREME; 19.59 EPP; 20.05 ŽARIŠČE; 21.05 EPP; 
21.10 Palma Katalinič: RAZBITA VAZA, drama TV 
Zagreb; 22.25 TV DNEVNIK 3; 22.35 VREME; 22.40 
EP VIDEO STRANI; 22.45 ČLOVEK IN GLASBE, 4. 
Oddaja; 23.35 VIDEO STRANI 

TOREK, 19. 12. 89 
Program: LJ1 

9.45-11.35 in 14.40-23.30 T E L E T E K S T R T V L J U B 
L J A N A ; 10.00 V I D E O S T R A N I ; 10.10 T V M O Z A I K : 
Š O L S K A T V ; 10.10 Z G O D B E IZ Ž I V L J E N J A R A S T 
L I N : L J U B E Z E N C V E T O V . 5. oddaja; 10.35 P A M E T 
J E B O U Š A K O T Ž A M E T : B A R V I L A Z N A J O T U D I 
P L E Z A T I ; 10.40 Š A H , 6. oddaja: Š A H V J U G O S L A 
V I J I ; 11.05 A N G L E Š Č I N A , 30. lekcija; 11.25 V I D E O 
S T R A N I ; 14.55 V I D E O S T R A N I ; 15.05 T V M O Z A I K : 
Š O L S K A T V , T U J I J E Z I K I : A N G L E Š Č I N A , 30. lekci
ja; 15.25 Ž A R I Š Č E , ponovitev; 16.25 E P V I D E O 
S T R A N I ; 16.30 T V D N E V N I K 1; 16.45 P O S L O V N E 
I N F O R M A C I J E ; 16.50 T V M O Z A I K : Š O L S K A T V ; 
16.50 Z G O D B E IZ Ž I V U E N J A R A S T L I N : L J U B E 
Z E N C V E T O V , 5. oddaja; 17.15 P A M E T J E B O U Š A 
K O T Ž A M E T ; 17.20 Š A H , 6. oddaja: Š A H V J U G O 
S L A V I J I ; 17.45 E P V I D E O S T R A N I ; 17.50 S P O R E D 
Za O T R O K E I N M L A D E : 17.50 L O N Č E K , K U H A J : 
K U H A N A R I B A ; 18.00 Z B I R A J M O S T A R P A P I R , za-
bavnoglasbena prireditev, 18.30 Č R N A O V C A . švi
carska risanka; 19.00 R I S A N K A ; 19.10 T V O K N O ; 

18.18 DOBRO JE VEDETI; 19.22 EPP; 19.30 TV 
DNEVNIK 2; 19.55 VREME; 19.59 EPP; 20.05 ŽA
RIŠČE; 20.35 A.Kantof-J.Besnard: LEPOTEC 
Z OTOKA, francoska nadaljevanka, 4/6; 21.25 EPP; 
21.30 AKTUALNO: VISOKE TEHNOLOGIJE - PO
GOJ ZA BOUŠE ŽIVUENJE IN POVEZOVANJE 
S SVETOM; 22.15 TV DNEVNIK 3; 22.25 VREME; 
22.30 EP VIDEO STRANI; 22.35 ZVEZDNI PRAH, 
zabavnoglasbena oddaja TV Beograd; 23.20 VI
DEO STRANI 

SREDA, 20.12. 89 
Program: LJ1 

9.45-11.35 in 15.30-0.10 TELETEKST RTV U U B -
UANA; 10.00 VIDEO STRANI; 10.10 TV MOZAIK; 
10.10 OD OCEANA DO STREHE SVETA, potopisna 
reportaža; 10.45 OSMI DAN; 11.25 VIDEO STRANI; 
15.45 VIDEO STRANI; 15.55 ŽARIŠČE, ponovitev; 
16.25 EP VIDEO STRANI; 16.30 TV DNEVNIK 1; 
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE; 16.50 TV MOZA
IK: 16.50 OD OCEANA DO STREHE SVETA, poto
pisna reportaža; 17.25 OSMI DAN; 18.05 EP VIDEO 
STRANI; 18.10 SPORED ZA OTROKE IN MLADE: 
18.10 ZBIS: CIaude Aveline: O LEVU, KI JE IMEL 
SAMO JAGODE RAD; 18.35 Jan Malik: ŽOGICA 
MAROGICA, lutkovna igrica, 2/3; 19.00 RISANKA; 
19.10 TV OKNO; 19.18 DOBRO JE VEDETI; 19.22 
EPP; 19.30 TV DNEVNIK 2; 19.55 VREME; 19.59 
EPP; 20.05 ŽARIŠČE; 20.35 FILM TEDNA: POUUB 
ŽENSKE PAJKA, ameriško-brazilski f i lm; 22.35 
EPP; 22.40 TV DNEVNIK 3; 22.50 VREME; 22.55 EP 
VIDEO STRANI; 23.00 SVET POROČA; 0.00 VIDEO 
STRANI 

ČETRTEK, 21. 12. 89 
Program: U l 

9.45-11.45 in 15.30-0.25 TELETEKST RTV U U B -
UANA; 10.00 VIDEO STRANI; 10.10 TV MOZAIK: 
ŠOLSKA TV; 10.10 VARSTVO KULTURNIH SPO
MENIKOV, 1. oddaja; 10.45 OHRANITEV KULTUR
NE DEDIŠČINE: DOLINA REKE PESNICE; 11.10 
KAKOVOST MED ZMOŽNO-STMI IN HOTENJEM, 
izobraževalna oddaja, 5/6; 11.35 VIDEO STRANI; 
15.45 VIDEO STRANI; 15.55 ŽARIŠČE, ponovitev; 
16.25 EP VIDEO STRANI; 16.30 TV DNEVNIK 1; 
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE; 16.50 TV MOZA
IK: ŠOLSKA TV; 16.50 VARSTVO KULTURNIH 
SPOMENIKOV 1. odaja; 17.25 OHRANITEV KUL
TURNE DEDIŠČINE: DOLINA REKE PESNICE; 
17.50 KAKOVOST MED ZMOŽNOSTMI IN HOTE
NJEM, izobraževalna oddaja, 5/6; 18.15 EP VIDEO 
STRANI; 18.20 SPORED ZA OTROKE IN MLADE: 
18.20 NAJLEPŠE PRAVLJICE SVETA: PETELIN IZ 
PINANGA (Venezuela); 18.45 CICIBAN, DOBER 
DAN: ZVONČAR; 19.00 RISANKA; 19.10 TV OKNO; 
19.18 DOBRO JE VEDETI; 19.22 EPP; 19.30 TV 
DNEVNIK 2; 19.55 VREME; 19.59 EPP; 20.05 ŽA
RIŠČE; 20.35 E. Reitz: DOMOVINA, nemška nada
ljevanka, 8/11; 22.20 EPP; 22.25 TV DNEVNIK 3; 
22.35 VREME; 22.40 EP VIDEO STRANI; 22.45 RE
TROSPEKTIVA »KOMEDIJA NA SLOVENSKEM 
ODRU« Anton Tomaž Linhart: TA VESELI DAN ALI 
MATIČEK SE ŽENI; 0.15 VIDEO STRANI 

PETEK, 22. 12. 89 
Program: LJ1 

9.30-12.55 in 15.30-1.40 TELETEKST RTV U U B -
UANA; 9.45 VIDEO STRANI; 9.55 11. KONGRES 
ZKS, prenos; 11.15 TV MOZAIK: 11.15 ALPE JA
DRAN; 11.45 E. Reitz: DOMOVINA, nemška nada
ljevanka, 6/11; 12.45 VIDEO STRANI; 15.45 VIDEO 
STRANI; 15.55 ŽARIŠČE, ponovitev; 16.25 EP VI
DEO STRANI; 16.30 TV DNEVNIK 1; 16.45 PO
SLOVNE INFORMACIJE; 16.50 TV MOZAIK; 16.50 
GOVOR MILANA KUČANA NA 11. KONGRESU 
ZKS; 17.35 ALPE JADRAN; 18.05 EP VIDEO STRA
NI; 18.10 SPORED ZA OTROKE IN MLADE; 18.10 
PESMI IN ZGODBE ZA VAS: PARNIK KOLOMBINA. 
lutkovna igrica TV Zagreb; 18.25 A. Lindgren: PIKA 
NOGAVIČKA, švedska nanizanka, 14/21; 19.00 RI
SANKA; 19.10 TV OKNO; 19.15 NAŠE AKCIJE; 

19.22 EPP; 19.30 TV DNEVNIK 2; 19.55 VREME; 
19.59 EPP; 20.05 ŽARIŠČE; 20.35 43 LET POZNE
JE, dokumentarna oddaja; 21.15 EPP; 21.20 ULICE 
SAN FRANCISCA, ameriška nanizanka, 8/13; 22.10 
EPP; 22.15 TV DNEVNIK 3; 22.25 VREME; 22.30 EP 
VIDEO STRANI; 22.35 EPP; 22.40 SPALNIČNO 
OKNO, ameriški f i lm; 1.30 VIDEO STRANI 

SOBOTA, 23. 12. 89 
Program: LJ1 
7.45-12.50 in 13.40-1.20 TELETEKST RTV U U B -
UANA; 8.00 VIDEO STRANI; 8.10 OTROŠKA MATI
NEJA: PONOVITVE ODDAJ TEDNA: 8.10 RADO
VEDNI TAČEK: ŽERJAV; 8.20 LONČEK KUHAJ: KU
HANA RIBA; 8.30 CICIBAN, DOBER DAN: ZVON
ČAR; 8.45 ZBIS: CIaude Aveline: O LEVU, KI JE 
IMEL SAMO JAGODE RAD; 9.05 PESMI IN ZGOD
BE ZA VAS: PARNIK KOLOMBINA, lutkovna igrica 
TV Zg; 9.20 ZGODBE, oddaja TV Zagreb, 7/9; 9.40 
NAJLEPŠE PRAVUlCE SVETA: PETELIN IZ PI
NANGA (Venezuela); 10.05 ZBIRAJMO PAPIR, za
bavnoglasbena prireditev; 10.35 TELEVIZIJA: KU
PITE PREDSEDNIKA, angleška dokumentarna se
rija; 11.25 NAŠA PESEM, ponovitev 19. oddaje; 
11.55 AKTUALNO: VISOKE TEHNOLOGIJE - PO
GOJ ZA BOUŠE ŽIVUENJE IN POVEZOVANJE 
S SVETOM, ponovitev; 12.40 VIDEO STRANI; 13.55 
VIDEO STRANI; 14.05 ROČK KONCERT: PRUAVO 
KAZALIŠTE, ponovitev; 14.30 K R A U IN PTIČ, fran
coski fi lm; 15.55 ŽARIŠČE, ponovitev; 16.25 EP 
VIDEO STRANI; 16.30 TV DNEVNIK 1; 16.45 PO
SLOVNE INFORMACIJE; 16.50 RISANKA; 16.55 DP 
V KOŠARKI, prenos; 18.25 EP VIDEO STRANI; 
18.30 NA PRAGU 21. STOLETJA, avstralska doku
mentarna serija, 15. del; 19.00 RISANKA; 19.10 TV 
OKNO; 19.18 DOBRO JE VEDETI; 19.22 EPP; 19.30 
TV DNEVNIK 2; 19.55 VREME;. 20.00 ŽARIŠČE; 
20.30 UTRIP; 20.45 EPP; 20.50 ŽREBANJE 3 x-3; 
21.00 KOLO SREČE; 22.30 EPP; 22.35 TV DNEV
NIK 3; 22.45 VREME; 22.50 EP VIDEO STRANI; 
22.55 D.Marlowe-D.Wickes: JACK RAZPARAČ, 
angleška nadaljevanka, 1/4; 23.40 ZASTRAŠUJO
ČA STRAST, ameriški f i lm; 1.10 VIDEO STRANI 

Program: LJ2 

16.00 SATELITSKI PROGRAMI - POSKUSNI PRE
NOSI; 19.00 JUGOSLAVIJA, DOBER DAN, oddaja 
TV Zagreb; 19.30 TV DNEVNIK; 20.10 FILMSKE 
USPEŠNICE: POKOL V RIMU, italijanski f i lm; 21.50 
SATELITSKI PROGRAMI - POSKUSNI PRENOSI 
(do 1.00) 

Zimske radosti so nagradile 
č e p r a v Radio Celje do Nove

ga leta še vedno oddaja p rogram 
od 8. do 11- ure in od 14. do 19. 
u re pa so le še redki tisti dnevi , 
ko ne bi iz našega s tudia oddaja
li tudi posebnega p rograma od 
11. do 14. ure, ki smo ga poime
novali Opoldanska mavrica. 
V zadovoljstvo številnih poslu
šalcev j e bilo t ako tudi v t e d n u 
od 4. do 9. decembra , ko smo 
predstavil i t isto in tiste, ki po
skrbijo za brezskrbno z imsko 
veselje. Z imske radost i smo tu
di poimenoval i serijo šestih ma
vric, v kater i smo tudi nagradih 
nekaj naših poslušalcev. V ra
dijski igri smo j im zastavili po 
pet nagradn ih vprašanj , izžreba
li pa smo tudi k u p o n e Novega 

tednika . Izžrebane bralce našte
vamo spodaj . 

Nagra jenc i Tope r Celje: Mija 
Milošič, Jul i jana Leskošek, Ma
rija Sovine, Fanika C i m e r m a n 
in Bojan Klakočer, vsi iz Celja. 

Nagra jenc i TA Palček , Celje: 
K a r m e n Poredoš , Zvonka Turn
šek in Saša Varšek iz Celja, J a n a 
Miilej iz Štor ter Marija Aužner 
iz Šentjurja. 

Nagra jenc i Unior Zreče : Jože 
Dekleva in Ana Klakočer iz Ce
lja, Karla Vovšek iz S lovenske 
Bistrice, David D r o b n a k iz Po
nikve in Ljudmila Goter iz La
škega. 

Nagra jenc i RTC Gol te : Anica 
Selčan iz Celja, David L a k m i č iz 
Štor, Vasja Podkr ižn ik iz Zreč, 

Manuela Fišer s Polzele in Vale
rija Semečn ik iz S t rmeča pri 
Vojniku. 

Nagrajenci TA Dober dan iz 
Šempetra: Norber t Drugovič in 
Mojca Varšek iz Celja, Hedvika 
Mušič iz Škofje vasi, David Pod-
pečan iz Stranic in Darja Maj
cen iz Žalca. 

Nagrajenci TA Popotnik, Ce
lje: Dragica Petrej iz Vojnika, 
Marija Je len iz Žalca, S imona 
Kropeč iz Celja, Vikica P in te r 
s Frankplovega in Veronika J e 
lene iz Štor. 

V Opoldanski mavrici j e tudi 
tokra t sodelovalo Zlatarstvo 
Kragl iz Žalca, ki je šest poslu
šalcev Radia Celje nagradi lo 
z zlatim obeskom. i 







Noč groze za netopirje 
I z tople spalnice na OkrogarlevI 3 so netopirje Izselili v potJzemno Jamo 

Neprijetnost je postala 
mora. 

Dogodek je postal dogo
divščina. 

A pojdimo po vrsti. 
Bi verjeli , da v sodobnem 

stanovanjskem bloku živi 
družina takorekoč pod isto 
streho z netopirji? Brrrr! 
Marsikoga strese že ob mi
sli na to. Kaj šele je preživ
ljala družina Blagojevič, ki 
je v predzadnjem nadstrop
ju bloka v Okrogarjevi 3 za
res del i la spalnico s temi ži
valmi . 

Začelo se je pred približno 
d v e m a letoma. Iznad oken
ske rolete so začeli prihajati 
čudn i zvoki: cviljenje, piska-
joče vreščanje. Sosedje niso 
verjeli, na s tanovanjski 
skupnos t i niso verjeh. Bla-
gojeviči pa se preživljeli noči 
ob ne top i r sk ih napevih. Vča
sih j e kakšen netopir skozi 
p r ipr to okno zašel v spalni
co. Enkra t sta se dva obesila 
na vrv za obešanje perila na 
ba lkonu . Navsezadnje se j e 
družina iz spalnice izsehla 
v dnevno sobo. 

Polet i j e bil mir, kajti neto
pirji so se pod večer odpravi
li na svoje nočne pohode . 
V pozni jeseni pa so se skrih 
v svoje pr ibežahšče pod Bla-
gojevičev s t rop. Netopirji 
n a m r e č zimo povečini pre-
spijo, zniža se j im telesna 
t empera tu ra in metabol i -
zem. Nad toplo spalnico pa 
j im j e bilo ravno tol iko pri
j e tno , da j im ni bilo do span
ca, a m p a k so živeli bu rno 
nočno življenje. 

Nepri je tnost j e tako posta
la mora. 

Bližnje srečanje 
netopirske vrste 

Navsezadnje so na stano
vanjski skupnos t i vendar le 
začeh verjeti, da bivanje 
z netopirji ni ravno najprijet-
nejša stvar na svetu. 

V akcijo so stopih celjski 
alpinist i . P o vrveh so se mo-

Netopirji so edini leteči 
sesalci . Na zemlji j ih živi 
približno 1000 vrst. V trop
skih krajih j ih je znatno več 
kot v zmerno toplem pasu. 
Netopirji, ki žive pri nas, se 
hranijo z žuželkami, poveči
ni hrošči in veščami. Vrste, 
ki živijo v tropskih krajih, 
imajo bolj pester jedilnik: 
obsega tudi kri, ribe in sa
deže. 

rali spust i t i do zunanjega ro
ba nad o k n o m in zadelati 
špranje skozi katere so neto
pirji zlezli v s teno. To je bila 
ma lenkos t prot i t i s temu, kar 
se j e dogajalo pozneje. Poz
neje so namreč morah od
stranit i še netopirje, ki so 
os tah takorekoč živi zazi
dani . 

V Blagojevičevi spalnici j e 
pod s t ropom nastala prva 
luknja. 

»Kar razbijajte,« j e rekla 
Blagojevičeva, v idno razrva-
na od druženja z netopirji-
»Mi j e vseeno, samo da j ih 
spravi te ven.« 

Prvi netopirji so ugledali 
luč 75 Watne žarnice v sobi. 
Bližnje srečanje z netopir
j e m ni tako grozljivo, kot si 
človek predstavlja (če se se
veda z njimi ne srečuje vsak 
dan). So pravzaprav kar ljub
ke živalce z m e h k i m kožušč
k o m in glavo, p o d o b n o pasji. 
N e k e vrs te se je prav zato 
oprijelo ime leteči psi. V roki 
na široko odpirajo gobček in 
grozijo s svojimi kot ighce 
ostr imi zobmi. 

Ujeti netopirji romajo 
v plas t ične škatle, prazno 
embalažo pril jubljenega ka-

Vam tale slika vzbuja grozo? Nikar. Netopirji so čisto ljubke in miroljubne živali. 

Kje si, netopirček? Nad oknom in v steni je prezimovalo 
184 netopirjev. 

kava. Nekater i se n e m o č n o 
vdajo v usodo , drugi skušajo 
po gladkih s tenah brez uspe
ha najti izhod v prostos t . 

P o dveh urah razbijanja in 
bezanja je nad o k n o m kakš
n ih pe t lukenj , v škat lah p a 
približno pe tdese t neto
pirjev. 

Fantje so že prav izurjeni 
v izganjanju pres t rašenih ži
valic. Začenja j ih prežemat i 
prava lovska strast. 

Dogodek postaja dogo
divščina. 

Za ene trller, za 
druge Batman 

Da se človek, ki so mi ga 
predstavi l i kot edinega slo
venskega s t rokovnjaka za 
netopirje piše Triler, j e zgolj 
naključje. Triler označuje 
namreč tud i vrs to fi lmske 
grozljivke, ki je za navadne
ga Zemljana vsaj s imbol ično 
povezana z netopirji . Bržko
ne zaradi krvoses ih netopir
jev - vampir jev - ki žive 
v Južn i Ameriki . 

Kar se Blagojevičevih tiče, 
j im naziv grozljivka kar 

Skoraj vsi netopirji se 
orientirajo s pomočjo od
meva, s katerim iščejo tudi 
hrano. Glasovi, ki j ih sliši 
č loveško uho, so le del vseh 
zvokov, ki j ih oddajajo ne
topirji. Ti visokofrekvenčni 
zvoki se odbijajo od vsake
ga predmeta na njihovi poti 
in odmev, ki nastane, zazna 
netopir s svoj imi občutlji
v imi ušesi. 

ustreza. Vendar j e resnici 
bliže razvpiti Ba tman , ki si je 
podobo netopirja nade l za 
svoje dobrode lne pohode . 
Netopirji - vsaj t istih 21 vrst, 
kol ikor j ih živi pri nas - so 
namreč mirol jubne živalce. 

ki se prehranjujejo z žuželka
mi in tako opravljajo svoje 
kor is tno naravno poslan
stvo. Njihov edini sovražnik 
j e pravzaprav človek, ki pa j e 
neka te re vrs te že tako dodo
bra iztrebil, da j ih je mogoče 

Ponekod se preganjanja 
netopirjev lotevajo s pli
nom. To je lahko tudi ne
varno, kajti v stanovanjih 
so v stenah tudi električne 
instalacije. Plin netopirjev 
ne prežene, ampak jih ubije, 
kar je prepovedano, saj so 
netopirji ogrožena vrsta. 
Razen tega se v izpraznjen 
prostor včasih kaj kmalu 
naseli nova kolonija. 

videti le še v muzeju. Kot 
ogrožena živalska vrsta so 
netopirji zaščiteni, čeprav 
zgolj neu radno . Pr i prepiso
vanju predloga za zakon j e 
namreč n e k d o izpustil prav 
t isto stran, na kateri so ome
njeni tud i netopirji. Člove
ška ma lomarnos t je torej ne
topirje ogrozila tudi po tej 
plati. K sreči v praks i priro-
doslovci skrbijo, da zakon 
kl jub nenapisani strani, drži. 

l o m i Triler , mladi stro
kovnjak iz Pr i rodoslovnega 
muzeja v Ljubljani, je pro
učevanju netopirjev posveti l 
svojo magis t r sko nalogo. To 
je človek, ki svoj poklic n e 
samo opravlja, a m p a k dobe
sedno živi. Zato je bil takoj 
pripravljen priti v Celje in 
sodelovati pri preseljevanju 
netopirjev. 

Soočenje ljubitelja živahc, 
ki pri večini Zemljanov vzbu
jajo prej obču tke groze ko t 
kakšn ih l jubečih čus tev in 
ženske , ki jo že dve leti pre
ganjajo netopirji, j e bilo zani
mivo. 

Med tem ko Blagojevičeva 
iz razumljivih razlogov ne 

čuti nobenega usmiljenja 
z netopirji , j e Tomi Triler 
nadvse pozorno zbiral žival
ce v plas t ične škatle, da bi 
j ih preselil v domač i Kranj in 
prouči l . 

»Veste, gospa, p rav rad 
v a m ver jamem, da v a m je 
nepri je tna že misel na neto
pirje. Toda priznati mora te , 
da živalice pač niso ničesar 
krive. Jez i te se r ^ š i na grad
benike , ki so ma l o marn o 
opravili delo in omogočil i , 
da so se netopirji naselili pri 
vas.« 

Ob osmih zvečer se število 
ujetih p r imerkov pr ibhžuje 
stotici. Nekater i dajejo videz 
mrtvih . Bili so bliže izhodu 
in mraz j ih je zazibal v zim
ski sen. 

Luknja v ko tu sobe j e vse 
večja, fantje pa ugotovijo, da 
se širi t ud i v zgornje nad
stropje. 

Kaj zdaj? 
»Samo, da ne bi kakšen 

ostal,« si želi Blagojevičeva. 
Fant je b e z ^ o z žico 

v luknjo. 
Netopirji cvilijo in vreš

čijo. 
»No, pridi, pridi ven!« 
»Pazi, prihaja!« 
Roke se stegnejo. Netopi r 

n e m o č n o krili in kaže zobe. 
Nič ne pomaga , pr is tane 
v škatli . Tu še onemoglo mi
ga in k o n č n o obmiruje . 

Netopirji še danes in nikoli več. Blagojevičevi so si oddab. 
nili šele, ko je bil v škatli tudi zadnji netopir. 

Ob devet ih zvečer se fantje 
znajdejo v precepu . Izpod 
s t ropa ni več mogoče priti do 
netopirjev, ki se še v e d n o 
oglašajo s p red i rn im zvo
kom, skriti v z idnem rovu. 

P a d e odločitev: m o r a m o 
k sosedom, na vrh. 

V sobi spijo otroci. Zbudi 
jo j ih. Nič n i m ^ o proti , kajti 
predstava, ki sledi, j e razbur
ljiva. 

Ob polnoči je,zid razkopan 
mete r visoko. Škat le so zbi
rali po vsem nadst ropju . Iz
seljen je zadnji netopir . 

Uutf 
Trenu t ek olajšanja za vse. 

Za fante, ki so se enajst u r 
spopadal i z netopirji , za so

sede, ki so j im nepredvideno 
razbili s tanovanje in še pose
bej za Blagojevičeve, ki so 
rešeni ne top i r ske more . 

Nedelja je za Tomija Tri-
lerja delovni dan . 

Vse netopirje j e t reba iz
merit i , določiti vrs to. Tretji
na j ih selitve v Kranj ni pre
živela. Ostali dobijo obročke, 
Tomi j im poišče d o m v bliž
nji jami . 

Zvečer pokl iče v Celje: 
»Stoš t i r i inosemdeset neto
pirjev. Stošt ir i inosemdeset!« 

Enega, poginulega, j e Bla
gojevičeva naslednji dan še 
našla v spalnici. 

More j e konec . 
Dogodivščine j e konec . 

NADA KUMER 

USTAMO 
PORUMENOe Z b i r a -
STRANI M M U k o r 

Celjski tednik, 
11. december 1949 

Skozi meglo in hlad se zadnje tedne le redko prebijajo 
oslabljeni sončni žarki v celjski kotlini. Vlažen ulični tlak 
in zastrto nebo dajeta mestu videz sive, poznojesenske 
dremavosti. 

Toda Celje se ne pripravlja na zimsko spanje. Razgibano 
je in živo bolj kot kdajkoli. Življenski utripi delovne skup
nosti so glasni in zmagoslavni. Tekmovanje za cimvečji 
proizvodni učinek, ki je zajelo vse tovarne, podjetja in 
ustanove, se z vsakim dnem stopnjuje. V mnogih celjskih 
podjetjih krivulje na diagramih že kažejo uspehe pri proiz
vodnji. Skupine in posamezniki se kosajo za čimvečji 
odstotek prekoračenje letnega plana. Nihče noče biti zad
nji pri izpolnjevaiyu proizvodnih nalog. Od časa do časa se 
pomeša z glasom tovarniških siren zamolkel odmev eks
plozij onstran Miklavževega hriba. To je glas minerjev iz 
kamnoloma Pečovnik, ki se z žilavo Vztrajnostjo borijo 
s skalami. Uporno dan za dnem drobijo kamnite sklade, da 
pripravijo za našo gradbeno industrijo čim več materiala. 

Fantje so postavili Srango 
Ko je ženin Vlado Pogladič iz Spodnjega Dohča pri Vitanju pred dnevi sklenil , da bo 

svojo neves to Jožico Kovše iz Sv. Je rne ja pri Ločah odpeljal pred matičarja, so m u tamkajš
nji fantje postavili š rango in zahtevalij da bo moral ženin zanjo, če jo bo hotel odpeljati pred 
matičarja odštet i tud i nekaj denarja. Sranganje nevest i je lep in star kmečk i običaj, toda za 
šrangarje iz Sv. Jerneja m o r a m o zapisati, da se na šrango niso najbolje pripravili . Kljub 
t e m u j im j e ženin odštel štiri milijone, p o t e m pa j e Vlado Jožico odpeljal na mat ični urad. 

Foto: F . Ju r ač 


